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ŠE VEDNO ODPRTO VPRAŠANJE ZUNANJEGA MINISTRA

Pozornost strank osredotočena 
na sestavo ministrskega sveta

Predvidena je sestava nove vlade - Napolitano (KPI) je v 
Trstu ugotovil, da Rumorjeva vlada ni iz «plemenite kovine»

RIM, 25. — Nadaljujejo se razgovori o sestavi ministrskega 
,v»ta in je pozornost vseh strank osredotočena na sestavo seznamov 
bodočih ministrov. Še vedno je odprto vprašanje zunanjega mi
nistrstva, odnosno kdo bo zmagal Nenni ali Moro. Do sedaj še ni 
nobenega odgovora. Po vsej verjetnosti so o tem razpravljali na 
dopoldanskem sestanku «na vrhu. med štirimi tajniki strank, ki ga 
i» sklical Rumor. Izvedelo pa se ni nič podrobnega, saj se je sesta
nek vršil v najstrožji tajnosti.

Glede Nennija obstajajo težave 
Mi znotraj PSI. Kolikor bi 
namreč Nenni postal zunanji mi
nister, Mancini tajnik stranke, bi 
<• De Martino znašel v nezavid
ljivem položaju podpredsednika 
ylade brez pravega vpliva in de
jansko izven politične igre.

Socialistična skupina v poslanski 
2bomici se je danes dogovorila za 
seznam 22 kandidatov za ministre 
in za podtajnike, katerim je treba 
še prišteti De Martina, Mancinija, 
Giohttija in Nennija, ki kot načel- 
Oiiti struj izpadajo iz te kombina- 
elje. Med kandidati označujejo Lau- 
dcello, Mariottija in Zagarija kot 
selo možne ministre. Zagari bo 
verjetno minister za zunanjo trgovi
no, ali za industrijo pod pogojem, 
da ne bo Nenni zunanji minister.

Socialistična skupina v senatu pa 
je navedla 14 imen, in med nekate
rimi sta nekaka «železna kandida
ta* Pierraccini in Viglianesi.

Omeniti je treba, da skupina Ber- 
toldija ne namerava sodelovati v 
vladi, čeprav je glasovala za njeno 
ustanovitev z obrazložitvijo, da 
hoče preprečiti predčasne volitve. 
Bertoldi želi postati namestnik taj
nika stranke, ako bo Mancini 
postal tajnik. Ta možnost ni povsem 
verjetna, saj naj bi bil namestnik 
tajnika stranke predstavnik De 
Martinove struje, glede katerega 
še ni znano ime.

Mandatar za sestavo nove vlade 
Rumor je danes imel več sestan
kov v zvezi s sestavo ministrske
ga sveta. Zvečer se je sestalo tudi 
tajništvo PSU, ki je razpravljalo

VAŽEN SKLEP IZVRŠNEGA SVETA SFRJ

izvajanje enakopravnosti 
jezikov narodov in 

narodnosti v Jugoslaviji
BEOGRAD, 25. — Zvezni izvršni j terih naj bi do julija 1971 zmanjšali

♦vet je na današnji seji pod pred
sedstvom Mitje Ribičiča proučil po
točilo o izvajanju resolucije o 
Uresničenju ustavnih načel o ena
kopravnosti jezikov narodov in na
rodnosti Jugoslavije v zveznih pred
pisih in delu zveznih organov in 
sprejel ukrepe, ki naj pospešijo 
Uresničenje teh načel. Zvezni izvrš
bi svet je naložil vsem zveznim 
organom in organizacijam ter sa- 
Oioupravnim organizacijam, katerih 
delovanje zajema celo Jugoslavijo, 
da do 1. julija letos s svojimi 
normativnih samoupravnimi akti u- 
redijo način izvajanja osnovnih na
čel o enakopravnost^ jezika in pi
save v svojem območju. Ti predpi
si morajo zagotoviti enakopravno 
Uporabo jezikov narodov in narod
nosti pri izdelavi gradiv in da se 
dopisovanje med zveznimi organi 
ter organi in organizacijami oprav
ljajo izključno v ustreznih jezikih 
>n pisavi. Zveznim organom je na
loženo, da ustrezne organizacije 
sprejmejo tudi kadrovske, material
ne, finančne in tehnične ukrepe, ki 
naj zagotovijo enakopravno upora
bo jezika narodov in narodnosti 
Jugoslavije.

Mladi komunisti 
iz Pistoie v Kruševcu

BEOGRAD, 25. — Danes je pri 
ipela v Kruševac skupina 15 mla
dih članov KPI iz Pistoie. Mladi 
italijanski komunisti bodo kot gostje 
delavskega vseučilišča in mladine 
Kruševca med enotedenskim biva
njem obiskali razna podjetja Kru
ševca, se seznanili z delom orga
nov samoupravljanja, z delom mla
dinskih organizacij ter organizacijo 
Z veze komunistov v mestu in va
seh kruševskega okraja.

Rešena kriza 
dežele na Siciliji

število vojakov ZDA v Vietnamu za 
celih petdeset odstotkov.

Konferenca islamskih 
zunanjih ministrov

GEDDA, 25. — Tu se je danes 
nadaljevala konferenca zunanjih mi
nistrov islamskih držav. Konferen
ca se bo zaključila nocoj. Danes 
je na konferenci govoril tudi vodi
telj organizacije za osvoboditev Pa
lestine Khaled Al Hassan, ki je 
zaprosil vse islamske države, naj 
dovolijo delovanje palestinskega 
osvobodilnega gibanja na njihovih 
tleh. Poudaril je, da bi bila prisot
nost vsaj enega predstavnika v 
vsaki islamski državi «v veliko po
moč palestinski stvari*.

o kandidatih za sestavo vlade.
Danes je govoril v Trstu o zad

njem Rumorjevem poskusu za sesta
vo nove vlade član ožjega tajništva 
in politbiroja KPI Giorgio Napoli
tano, ki je med drugim izjavil:

«Nastaijajoča Rumorjerva vlada ni 
iz plemenite kovine (Moro), niti 
železa (Fanfani), temveč iz trhle 
gline, v katero se bodo z vso silo 
zaletele delavske množice v bliž
njih nastopih za reformo davčne
ga, zdravstvenega in urbanistične
ga sistema«.

Predstavil ga je posl. škerk, ki 
je pripomnil, da so slovenski ko
munisti za novo vlado, usmerjeno

VERJETNA SESTAVA NOVE VLADE
Predsednik vlade: Rumor 
Podpredsednik vlade: De Martino 
Blagajna za Jug: Taviani 
Reforma državne uprave: Gatto (ali 

Vittorino Colombo)
Znanstvena raziskava: lauricella 
Odnosi s parlamentom: Sedati (ali 

Caron)
Posebne naloge - OZN: Nenni 
Zunanje zadeve: Moro 
Notranje zadeve: Restivo 
Sodstvo: Reale 
Proračun: Giolitti 
Finance: Preti 
Zaklad: Colombo 
Obramba: Tanassi 
Šolstvo: Piccoli 
Javna dela: Viglianesi 
Industrija: Misasi (ali Zagari) 
Državne udeležbe: Malfatti (ali Na- 

tali)
Kmetijstvo: Gava (ali Sedati) 
Promet: Gaspari 
Delo: Donat Cattin 
Zunanja trgovina: Zagari (ali Mi

sasi)
Trgovinska mornarica: Lupiš 
Zdravstvo: Mariotti 
Turizem in predstave: Scalia (ali 

Salizzoni)
PTT: Magri (ali Gioia)

taže ob izrecnih reakcionarjih, kot 
je Picooli in naprednih angažira
nih ljudeh, kot je Donat Cattin.

Glede odnosa KPI do nove vlade 
je Napolitano dejal, da se bo KPI 
zavzela v parlamentu za ostvaritev 
enotnih nastopov za nekatere bi
stvene zakonske pobude, od statu
ta delavskih pravic, do razporoke, 
davčne preosnove, ljudskih stano
vanj, kakor tudi v zunanji politiki 
za priznanje NDR in obsodbo «vse- 
azijske« vojne v Indokdnd. Vlada 
bo šibka, je dejal, in naša naloga 
je, da jo zvrnemo pri primerjavi 
naše alternative in odsotnosti po
litike falirane leve sredine Pri tem 
je omenil predvsem nov vzgon raz
rednega boja po seji treh kovinar
skih vodstev, zamenjave v vrhu 
CGIL in vrnitvi Novelle k vodstvu 
KPI, dogovoru o tesni povezanosti 
med KPI in PSIUP. Torišče spopa
da pa bodo deželne volitve, kjer se 
bo dokazalo (Emdlda, Toskana, Um- 
bria in druge), da se brez KPI ne 
more vladati.

KOPENHAGEN, 25. — Neznanec 
je vrgel danes molotovko v sedež 
grškega veleposlaništva v Kopen- 
hagnu. Neki funkcionar ambasade 
je bil laže ranjen v roko. V isti 
stavbi je tudi izraelsko diplomatsko 
predstavništvo, zaradi česar dan
ska policija ne izključuje, da je bi
la molotovka namenjena temu se
dežu.

v levo, ki bi bila sposobna rešiti 
tudi vprašanja slovenske narodne 
manjšine.

Napolitano je negativno ocenil 
Rumorjev program, v katerem ni 
obvez, kot odprava fašističnih 
norm iz kazenskega zakonika in 
ustavitev represije, da o taki go
spodarski politiki, kakršno zahte
vajo delavci prav tako ni govora, 
kot tudi ne o obvezi po usmeritvi 
dejavnosti policije proti škvadriz- 
mu.

Socialistom je Napolitano očital, 
da niso bili, po pozitivnih nasto
pih v sindikalni jeseni in proti re
presiji, dovolj odporni pritiskom iz 
vrst levosredinskih vodstev, v prvi 
vrsti pa, da se niso v zadostni me
ri zavzeli za lastno hipotezo o dvo
barvni vladi med KD in PSI, brez 
socialdemokratov, ali tudi za eno
barvno vlado ob zunanji podpori 
PSI.

O KD je Napolitano dejal, da Jo 
pretresa huda kriza in v bistvu ni
ma pravega vodstva, z izjemo taj
nika, ki vodi politiko male kabo-

NA ENOTNEM SESTANKU SINDIKALNIH ORGANIZACIJ

SINDIKATI CGIL, CISL IN UIL 
ZAHTEVAJO POGAJANJA Z VLADO
Napovedali so mesec borb v zvezi z gospodarsko konjunkturo in za reforme

RIM, 25. — Danes so se sestala zvezna tajništva CISL, CGIL 
in UIL, ki so preučila sindikalno akcijo glede konjunkture in glede 
splošnih reform (stanovanje, davki, zdravstvo in promet).

Po sestanku so izdali skupno 
poročilo, v katerem so napovedo
vali nove delavske boje, ki se bodo 
pričeli 15. aprila:

1. Vsi zaposleni uslužbenci jav
nih in zasebnih ustanov bodo o- 
pravili 16 delovnih ur stavke v ro
ku meseca dni in to po navodilih 
ter v okviru sklepov sindikalnih 
organizacij posameznih kategorij od
nosno področij.

2. Takoj o prvi stavki se bodo 
uslužbenci zbrali na skupščini, kjer 
bodo poglobili vprašanja reform ter 
specifična vprašanja, zaradi kate
rih so bile stavke proglašene.

3. Vsi stavkajoči bodo stalno in 
podrobno obveščeni glede poteka 
pogajanj ter se bodo sindikalne or
ganizacije z njimi stalno posveto
vale, zato da sprejmejo ustrezne 
sklepe.

Zvezna tajništva sindikalnih or
ganizacij so tudi sklenila, da pred- 
lože navedeni program v potrditev 
svojih izvršnih odborov.

Vse tri sindikalne organizacije so

istočasno tudi odobrile resolucijo, 
ki so jo poslale predsedstvu vlade 
z zahtevo, da se prično med sindi
kati in med vlado pogajanja. V 
resoluciji zahtevajo, da se javna 
oblast obveže za politično akcijo, ki 
naj preko preureditve obstoječega 
mehanizma razvoja reši zelo težka 
vprašanja zaostalosti ter težka vpra
šanja položaja delavcev. Glede re
form sindikalne organizacije pra
vijo, da gre tudi za ustavne zade
ve, kot je reforma kazenskega za
konika, zakona o javni varnosti, za 
statut delavcev itd. Posebej ome
njajo šolstvo ter gospodarsko struk
turo in zaposlitev na zaostalih pod
ročjih.

Giede konjunkture je rečeno, da 
mora vlada zagotoviti nadaljnji raz
voj ter stabilnost cen kot bistvena 
pogoja za polno zaposlitev in kot 
cilj splošne reforme. Razvoj mora 
temeljiti na utrditvi povpraševanja, 
ki je lahko najpomembnejši čini- 
telj in pri čemer morajo splošno

usmeritev dajati javni izdatki- Tre
ba je ustvariti pravilni odnos med 
državo, proračunom in med stvar
nostjo ter tudi pravilni odnos v zve
zi z zaostritvijo davčnega pritiska 
na premožnejše razrede.

Z zvišanimi javnimi stroški je 
treba uresničiti okrepitev social
nih služb, utrditev manjših pod
jetij ter dinamičnejšo politiko dr
žavnih udeležb. V tej zvezi je po
sebno poglavje posvečeno kmetij
stvu.

Med takojšnjimi konkretnimi u- 
krepi navaja resolucija ukrepe za 
preprečanje zvišanja cen tako v 
lokalnem kakor tudi v vsedržavnem 
okviru ter splošno zaporo zvišanja 
tarif vseh javnih uslug. Govor je 
tudi o trgovski dejavnosti in o po
moči zadružništvu. Glede vseh teh 
vprašanj se zahtevajo sistematični 
razgovori s sindikati.

Skupna resolucija nato konkretno 
obravnava vprašanje fiskalne refor
me, zdravstvene reforme in refor
me prometa.

Po sestanku je tajnik UIL Simon- 
cini izjavil, da zahtevajo sindikal
ne organizacije točne obveznosti
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PRVO SREČANJE PO ENAJSTIH LETIH

Danes sestanek med predstavniki veiesii 
za izboljšanje položaja v Berlinu

Srečanje bo na ravni veleposlanikov - Tezi ZRN in NDR o statusu bivše nemške prestolnice
BERLIN, 25. — Jutri se v Berlinu sestanejo veleposlaniki šti

rih velesil — ZDA, SZ, Velike Britanije in Francije — da bi raz
pravljali o položaju bivše nemške prestolnice. Gre za prvi sestanek 
zahodnih zaveznikov s sovjetskimi predstavniki po letu 1959. Po 
erfurtskem srečanju med Brandtom in Stophom, ki je ustvarilo bolj 
ugodno ozračje v Nemčiji, bi utegnil biti jutrišnji sestanek izredne 
važnosti, čeprav so cilji, ki si jih ZDA, Francija in Velika Britanija 
na eni ter SZ na drugi strani rattavijajo, dokaj različni In delno 
tudi popolnoma nasprotni. Treba 
je namreč upoštevati, da bodo za
hodne velesile zagovarjale zahod- 
nonemške teze o Berlinu, Sovjeti 
pa seveda vzhodnonemške. Pro
blem Berlina pa je, kot je znano, 
eden. od največjih kamnov spotike 
med ZRN in NDR, kot se je poka
zalo tudi med srečanjem v Erfurtu.

Vzhodnonemško tezo utemeljuje 
danes vzhodnoberlinski list «Berli- 
ner Zeitung*, ki zavrača »absurdno 
zahtevo*, da bi uprava in odgovor
nost velesil veljala za celotni Berlin. 
List trdi, da m bil nikoli, ne v 
potsdamskem sporazumu in niti po 
zneje, govor o Berlinu kot «peti 
okupacijski coni*. «Juridična pripad
nost velikega Berlina — nadaljuje 
list — najprej sovjetski okupacijski 
coni in nato Nemški demokratični 
republiki, ni zgubila svoje veljav
nosti*.

»Berliner Zeitung* izključuje, da 
bi obstajal «problem Berlina*, pač 
pa da se lahko govori samo o pro
blemu zahodnega Berlina. Popolno
ma je treba izključiti tudi vsakršno

odgovornost velesil glade « Berlina, 
prestolnice NDR*. Naloga treh za
hodnih zaveznikov je po mnenju Ji- 
sta preprečiti bonski vladi, da bi 
se posluževala zahodnega Berlina 
»v provokatorske namene*. Edina 
koncesija, ki jo je NDR pripravlje
na dati, je — po pisanju vzhodno
berlinskega lista — da se v dokonč
nem dokumentu uzakoni status za
hodnega Berlina kot samostojne po
litične enote.

Prav danes pa je to tezo kritiziral 
zahodnoberlinsici župan K. Schuetz, 
po katerem so velesile odgovorne 
ne samo za zahodni, pač pa tudi 
za vzhodni Berlin. V potrditev tega 
stališča je Schuetz navedel posebni 
položaj vzhodnoberlinskih poslancev 
v vzhodnonemški * Volkskammer*, 
ki je podoben položaju zahodnober- 
linskih predstavnikov v Bundesta- 
gu.

Po mnenju zahodnoberlinskega žu 
pana naj bi predstavniki velesil raz
pravljali predvsem o prometnih zve
zah med zvezno republiko in zahod

ZAOSTRITEV POLOŽAJA V LIBANONU

Deset palestinskih gverilcev ubitih 
v spopadih s skupinami civilistov

Letalska bitka nad Sueškim prekopom

PALERMO, 25. — Po zelo zaple
tenih pogajanjih so danes izvolili 
poslanca Maria Fasina za predsed
nika deželne uprave Sicilije, ki je 
podal ostavko 20. januarja. Prišlo 
je do zapletenih pogajanj in do 
sporov med strankami levega cen
tra, ki se niso ugledih niti včeraj, 
ko Je bil sprejet formalni spora
zum, tako da so bila včerajšnja 
glasovanja neuspešna zaradi! poja
va «pro®tih strelcev« in so jih mo- 

• rali predložiti na danes.

Ogromni stroški ZDA 
zaradi vietnamsko vojne

NEW YORK, 25. - Po vesteh iz 
«dobro obveščenih krogov* naj bi 
ZDA zaradi proračunskih stisk znat- 
no zmanjšale svojo prisotnost v 
Vietnamu. Stroški za vojno v Viet
namu so po poročilih Pentagona zna
šali lani 28 milijard in 800 milijonov 
dolarjev, letos pa bi se morah 
zmanjšati na 23 milijard in 200 mi
lijonov. Zaradi toga bi morala od 
»klicati veliko število vojakov, si 
io sedaj v Vietnamu, vendar pa bo 
o predvsem odvisno — po mnenju 
»Uličnih opazovalcev — od razvoja 
iogodkov ne samo v Vietnamu, am- 
}ak tudi v Laosu in Kambodži. Za
to so malo verjetne trditve, po ka-

BEJRUT, 25. - Položaj v Liba
nonu se je ponovno zaostril. V Bej
rutu je prišlo danes do hudih spo
padov med palestinskimi gverilci 
in skupinami Libanoncev, ki pripa
dajo baje desničarski organizaciji 
»Libanonske Falange*. Do prvega 
incidenta je prišlo danes zjutraj v 
vasi Kahle, kakih 15 kilometrov 
od Bejruta na poti v Damask. Ko 
je kolona palestinskih gverilcev i»- 
tovala skozi vas, so neznanci nena
doma začeli nanjo streljati. Dva 
gverilca sta bila ubita in osem 
ranjenih. Takoj ob napadu so se 
gverilci utaborili okrog vasi. Dve 
uri pozneje je prišlo spet do stre
ljanja med nekaterimi prebivalci 
vasi in Palestinci, ki so prišli v 
vas po vodo k vodnjaku. Posredo
vala je policija in gverilci so se 
nato umakniU iz vasi. Ko so na
daljevali pot, je skupina neznancev 
ponovno začela streljati na dva zad
nja tovornjaka in ubila še šest pa
lestinskih gverilcev.

Vesti o teh incidentih so povzro- 
čiU v Bejrutu veUko napetost. V 
nekaterih mestnih predelih, kjer ži
vijo palestinski gverilci in begun
ci, je ponovno prišlo do incidentov 
in streljanja med oddelkom liba
nonske vojske in gverilci. Tudi v 
tem spopadu sta bila dva palestin
ska gverilca ubita. Čez nekaj časa 
je prišlo v Beirutu ponovno do stre
ljanja med nekaterimi libanonski
mi oboroženimi civilisti in pale
stinskimi gverilci. Položaj v mestu 
se je še bolj zaostril, ko se je

razširila vest, da so ugrabili sina 
ministra za javna dela Gemayela, 
voditelja libanonskih falangistov. 
Ministrovega sina so kmalu izpu
stili. Zaradi zaostritve položaja in 
nevarnosti do novih spopadov v ne
katerih bejrutskih mestnih predelih, 
se je nocoj sestala libanonska 
vlada.

V Libanonu že dlje_ časa vre 
predvsem zaradi vprašanja pale
stinskih gverilcev in beguncev, ki 
so se naselili po pobegu iz zase
denih arabskih področij. Libanon
ski desničarski krogi pritiskajo na 
vlado, naj omeji delovanje Pale
stincev, nekateri pa celo zahtevajo, 
naj jih izženejo v Sirijo. Vlada je 
v velikih škripcih, ker so v njej 
tudi zagovorniki palestinskega osvo
bodilnega gibanja.

Včeraj je imel predsednik ZAR 
Naser govor v parlamentu, v ka
terem je orisal politični in vojaški 
položaj na Bližnjem vzhodu. Naser 
je obrazložil tudi posamezna stali
šča štirih velesil do tega vprašanja 
in poudaril, da Sovjetska zveza po
polnoma podpira Zvezno arabsko 
republiko. V svojem govoru je Na
ser tudi poudaril napore egiptovske 
vlade na političnem in vojaškem 
področju v boju proti izraelski a- 
gresiji, ter govoril o podpori ZDA 
Izraelu.

Glasnik egiptovske vlade je danes 
na tiskovni konferenci očital ZDA, 
da vztrajajo na ohranitvi izraelske 
letalske premoči, čeprav je Izrael

napadal Arabce in zasedel njihova 
ozemlja. Vladni predstavnik Meguid 
je nato očital predsedniku Nixonu 
in zunanjemu ministru Rogersu, da 
v svojih stališčih in izjavah nista 
niti omenila resolucije OZN od no
vembra 1967 o Bližnjem vzhodu in 
da sta se sklicevala samo na dogo
vor o prekinitvi ognja. Glede Nixo- 
novega sklepa, da trenutno ne bo
do ZDA poslale Izraelu novih letal, 
je glasnik kairske vlade poudaril, 
da bi bilo mnogo bolje če bi ZDA 
zahtevale od Izraela spoštovanje re
solucije varnostnega sveta. Potem 
ko je obsodil ZDA, da so prav se
daj odobrile Izraelu sto milijonov 
dolarjev posojila, »da jih nagradijo 
za njihovo agresijo*, je Meguid iz
razil upanje, da bodo ZDA pozorno 
začele upoštevati tudi svoje koristi 
na Bližnjem vzhodu ter se prepri
čale, da lahko njihova neposredna 
podpora Izraelu povzroči poslabša
nje položaja na tem področju. Nato 
je Meguid izjavil, da Egipt ne za
vrača prekinitve ognja, marveč ga 
povezuje z uveljavitvijo resolucije 
OZN od novembra 1967.

Glede razgovorov predstavnikov 
štirih velesil v New Yorku o rešitvi 
spora na Bližnjem vzhodu, je vladni 
predstavnik ZAR izjavil, da se ti 
razgovori zavlačujejo zaradi odkrite 
pomoči ZDA Izraelu.

nim Berlinom ter prehodih med o- 
bema berlinskima področjema.

Podobno stališče je izrazil glasnik 
ameriškega državnega departmaja: 
dejal je, da imajo tri zahodne ve
lesile trojni cilj: izboljšanje prome
ta med ZRN in zahodnim Berlinom, 
izboljšanje položaja v Berlinu in o- 
krog njega (predvsem zveze in iz
menjave med dvema deloma me
sta) in prekinitev diskriminacije 
proti zahodnoberlinskemu gospodar
stvu s strani NDR.

Predstavniki štirih velesil se bodo 
sestali v palači, kjer je bil v pre
teklosti sedež poveljstev okupacij
skih sil. Trije zahodni veleposlaniki 
v ZRN, in sicer Američan Kenneth 
Rush, Anglež sir Roger Jackling in 
Francoz Fr^ncois Seydoux, so do
speli danes popoldne s posebnim le
talom iz Bonna v Berlin. Sovjetsko 
zvezo bo zastopal, kot je znano, ve
leposlanik v NDR Piotr Abrasimov.

Glasnik bonske vlade je danes iz
javil, da so razgovori med zveznim 
podtajnikom Egonom Bahrom in sov
je.sidrn zunanjim ministrom Andre
jem Gromikom o morebitni sklenit
vi pogodbe o prepovedi uporabe sile 
v odnosih med ZRN in SZ, pome
nili »dober korak naprej*. Sredi a- 
prila bo zahodnonemška vlada skle
nila, če naj začne prava pogajanja 
v tej zvezi ali naj nadaljuje pri
pravljalne razgovore.

da skuša ustvariti proti vietnamsko 
psihozo, ki naj bi koristila ameri
škim načrtom zaostritve in razši
ritve vojne v IndokJnl in napra. 
vila iz Kambodže vojaško oporišče 
in novo kolonijo ZDA. Hanojska 
vlada podpira poidtiko neodvisno
sti, miri} In nevtralnosti ter soli- 
dan rosti z drugimi narodi šndo- 
kitajskega polotoka, ki se borijo 
proti ameriškim imperialističnim 
agresorjem ter se zavzema za vse 
večje sodelovanje med kamboškim, 
laoškim in vietnamskim ljudstvom 
v boju za neodvisnost in svobodo.

zlasti glede davčne reforme, glede 
politike do stanovanj, zdravstvene 
reforme in reforme prometa.

Za CGIL je generalni tajnik Sca
lia ugotovil, da mora imeti sindi
kat večjo težo in da mora več po
meniti v moderni družbi. Pojasnil 
je, da gre za odnos do vlade, s 
katero je treba priti do pogajanj 
glede tistih reform, ki so že v zave
sti družbe in delavcev.

Posebno zanimanje je obstajalo za 
izjave novega generalnega tajnika 
CGIL Luciana Lame, ki je izjavil: 
»Boj za reforme se bo vršil po novi 
strategiji, ki že izhaja iz sklepov, 
ki smo jih danes sprejeli. Gre za 
pričetek splošne borbe, ki pa se bo 
izvajala v okviru kategorij in v 
lokalnem okviru. Politika reform 
bo tako postala konkretno dejstvo. 
Prepričani smo, da je treba priče
ti z reševanjem teh vprašanj, v tre
nutku ko beležimo splošni gospo
darski in socialni razvoj države*.

Seja upravnega sveta 
RAI TV
RIM, 25. — Upravni svet RAI 

je danes na svoji redni seji spre
jel ostavko predsednika prof. Alda 
Sandullija ter sklenil, da začasno 
sprejme njegove dolžnosti podpred
sednik Umberto Delle Fave. Uprav
ni svet je nato poslušal poročilo o- 
polnomočenega delegata Paolicchia, 
ki je obrazložil predlog obračuna za 
lansko leto ter proračuna za pri
hodnje leto.

Preprečen vojaški 
udar v Čilu

skimi narodi dobri tradicionalni od
nosi. Poudaril je tudi, da si Egipt 
želi, da bo italijanska vlada glede 
položaja na Bližnjem vzhodu rav
nala v skladu s koristmi italijanske
ga naroda in pravičnimi zahtevami 
arabskega naroda.

V Tel Avivu so danes sporoči
li, da so izraelska letala v letalski 
bitki nad Sueškim prekopom sestre
lila štiri egiptovska letala «Mig 
21». Do bitke je prišlo, pravijo v 
Tel Avivu, ko so egiptovska letala 
skušala prestreči izraelska letala, 
ki so napadla radarske postojanke 
in topniške baterije na srednjem 
in južnem področju prekopa. Izra
elci pravijo, da so se vsa njihova 
letala vrnila nazaj.

V Kairu pa so sporočili, da je 
bilo danes sestreljeno eno izrael
sko letalo, drugo pa zadeto, v ve
liki letalski bitki nad Sueškim pre
kopom. Do bitke, v kateri je so
delovalo 61 letal z obeh strani, je 
prišlo okrog 10.45, ko so Izraelska 
letala poskusila bombardirati egip
tovske položaje. V Kairu trdijo, da 
niso izgubili nobenega letala.

Tudi na libanonski meji je prišlo 
do novega spopada med libanonsko 
in izraelsko vojsko, ko je slednja 
vdrla, pravijo v Beirutu, 500 me
trov v notranjost Libanona. V spo 
pad je poseglo tudi topništvo z 
obeh strani. Libanonci sporočajo.

Na zadevno vprašanje prisotnega I da so imeli tri vojake ranjene. Do 
italijanskega časnikarja, je egiptov-1 incidenta je prišlo pri vasi Al 
ski predstavnik dejal, da obstajajo I Shaab, v katero so Izraelci vdrli 
med italijanskim narodom in arab-[pred 15 dnevi in porušili pet hiš.

Novi ukrepi 
kamboškega režima 
proti vietnamskim borcem

PHNOM PENH, 25. — Nova kam- 
baška vlada je sprejela danes no
ve ukrepe proti vietnamskim bo
jevnikom, ki so se doslej posluže
vali dela kamboškega ozemlja v 
svojem boju za osvoboditev Južne
ga Vietnama. Potem ko je razve
ljavila sporazum, ki ga je odstav
ljeni Sihanuk sklenil s FNO in na 
podlagi katerega so si smeli Viet
namci preskrbeti hrano v Kam
bodži, je nova proameriška vlada 
sklenila zapreti pristanišče Slha- 
nukvMe za vse ladje, ki bi preva
žale material za sile PNO. Prista
nišče je eno od najvažnejših, za 
oskrbovanje vietnamskih sil v 
Kambodži.

Poleg tega je režim v Phnom 
Penhu prisilil vietnamske oddelke, 
da so začeli zapuščati oporišče v 
Ba Thuju v bližini meje z Južnim 
Vietnamom in samo 60 kilometrov 
oddaljeno od Sajgana. Oporišče so 
si borci PNO postavili že leta 1963. 
Poleg skladišč vsakovrstnega ma
teriala je bila tam tudi velika bol
nišnica s kar 24 ambulantami, od 
katerih je vsaka štela okrog pet
najst postelj.

Redna kamboška vojska nadalju
je medtem napade na čete FNO, fcl 
jih istočasno napadajo tudi sajgon- 
ski in ameriški oddelki, medtem 
ko ameriški strateški bombniki «B- 
52» spuščajo nadnje na stotine ton 
bomb. Predvsem na področju ust
ja Mekonga je postal položaj 'osvo
bodilnih sil dokaj težak, saj so 
prav proti temu predelu osredoto
čile svoje operacije tako sajgonska 
kot ameriška vojska.

Hanojska vlada je medtem izre
kla uradno podporo princu Siha- 
nuku, ki je za Severni Vietnam še 
vedno državni poglavar Kambodže. 
Vlada je v izjavi, ki Jo je objavila 
sevemovtetnamska tiskovna agen
cija, obtožila skupino, Id je z uda
rom prevzela oblast v .Kambodži

Britanci zapuščajo 
vojaške baze v Libiji

TRIPOLIS, 25. — Predstavniki 
britanske vojske so danes na po
sebni slovesnosti v Tobruku pre
dali libijskim oblastem britansko 
vojaško bazo v tem mestu. Sloves
nosti so se udeležili tudi trije čla
ni sveta libijske revolucije. Po dvi
gu libijske zastave so britanske če
te začele zapuščati bazo, ki jo bo
do popolnoma izpraznile v enem 
mesecu. Kot poročajo iz Tripolisa, 
bo Velika Britanija kmalu zapusti
la tudi bazo v Alademu, ZDA pa 
letalsko bazo v Wheelusu.

SANTIAGO, 25. — Čilsko notranje 
ministrstvo je danes sporočilo, da 
je vlada predsednika Freija prepre
čila poskus državnega udara, ki so 
ga pripravili nekateri rezervni ge
nerali s pomočjo skupine aktivnih 
častnikov. Notranje ministrstvo po
udarja, da je rezervne generale vo
dil general Gom! .,, ki: so bili v 
stikih z aktivnimi častniki ter se 
dogovorili za državni udar, med ka
terim naj bi pobili visoke predstav
nike vlade in oboroženih sil. Spo
ročilo tudi pravi, da so se za dr
žavni udar zmenili na sestanku 18. 
februarja letos.

Pozneje je notranje ministrstvo 
pojasnilo, da so bili štirje aktivni 
častniki, trije rezervni in štirje pod
častniki aretirani zaradi poskusa 
državnega udara. Notranje mini
strstvo trdi, da so zarotniki na
meravali napraviti državni udar, 
da spremenijo sedanjo politiko vla
de in sindikalnih organizacij. Po 
nekaterih vesteh v Santiagu se zdi, 
da so se zarotniki nameravali po
lastiti 10. aprila, potem ko naj bi 
aretirali predsednika Freija, ob
rambnega ministra in načelnika 
glavnega štaba. Po odkritju zarote, 
je notranji minister sklical sesta
nek voditeljev političnih strank, da 
jih seznani o položaju v državi. 
Vlada pa je sporočila vojaškemu 
sodišču odkritje zarote.

Mariano Rumor .ip CrtUlio Andreotti



PRIMORSKI DNEVNIK
— 2 — 26. marca 1970

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
12,4 stopinje, najn žja 10,2, ob 19. uri 
11 stopinj, zračni tlak 1015,7 stano
viten, vlaga 95 odst., nebo poobla- 
čeno, morje mirno, temperatura mor- 
ja 9,6 stop. dežja je padlo 25,5 mm. Tržaški dnevnik

Danes, ČETRTEK, 26. marca 
MAKSIM

Sonce vzide ob 5.57 m zatone ob 
18.24 — Dolžina dneva 12.27 — Lu- 
na vzide ob 22.39 in zatone ob 6,58. 

Jutri, PETEK, 27. marca 
RUPERT

S TORKOVE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Polemike ob imenovanju predstavnika 
občinske uprave v upravni odbor DZ

Posegi Crevatina (KPI), Pittonija (PSI), Monfalcona (PSIUP), Cesareja 
(PSU) in Fragiacoma (PRI) o bistvenem vprašanju, te naj se tržaške 
delavske zadruge vrnejo članstvu in o predlogu za sindikalizacijo DZ

Ura je bila že deset in vse je 
kazalo, da bo torkova seja občin
skega sveta šla v nekaj minutah h 
kraju. Na dnevnem redu so bila, 
po odobritvi proračunov občinskega 
podjetja ACEGAT, samo imenova
nja občinskih predstavnikov v ne
kaj podpornih ustanov in občinsko 
knjižnico. Med imenovanji pa so 
prišle na vrsto tudi občinske zadru
ge, točneje njihov upravni svet, kar 
je dregnilo v pravcato sršenje gnez
do. Vnela se je razprava, ki je že 
po prvem posegu prešla iz tehnične
ga na politično področje in je za
jela vprašanje nujnosti, naj se tr
žaške delavske zadruge vrnejo čla
nom, ki so bili oropani svojih pra
vic od fašizma, kakor tudi vpraša
nja okoli sestave volilnih list, ki 
prav te dni konkurirajo pri volitvah 
v del upravnega sveta, za katerega 
so člani še pristojni.

Komaj je župan povedal, da meni 
občinski odbor predložiti imenovanje 
dr. Fulvia Sossija v upravni svet 
delavskih zadrug (Coop), je prosil 
za besedo komunistični svetovalec 
Lino Crevatin. Predlagal je, naj bi 
občinski svet počakal še mesec dni 
na izid volitev, ki prav te dni po
tekajo, kar pa so svetovalci večine 
(KD, PSU in PRI) na predlog de- 
mokrščanskega svetovalca Rinaldi- 
ja zavrnili. Proti temu so glasovali 
komunisti in predstavnik PSIUP, 
medtem ko so se socialisti in indi- 
pendentisti vzdržali glasovanja.

Takoj nato se je vnela razprava 
• bistvu vprašanja, se pravi, o 
zahtevi, naj se tržaške delavske za
druge vrnejo članom.

To zahtevo je v izredno polemič
nem govoru načel Crevatin (KPI),
!ti je najprej očital večini, da se 
tri leta in pol ni brigala za tržaške 
delavske zadruge, nasprotno, občina 
naj bi celo šla na roko delodajal
cem s pomočjo občinske zadružne 
ustanove ENCO, ki upravlja nekaj 
menz.

Prav s tem v zvezi, je dejal Cre
vatin, ki je tudi izvoljeni član u- 
pravnega sveta tržaških DZ, smo 
v svetu prosili predsednika DZ Gian- 
nija Giuricina in dr. Novellija, naj 
posežeta pri županu in protestirata.
Demokristjanom pa je očital, da so 
s pomočjo nekdanjega vladnega ko
misarja Palamare vsilili DZ obliko 
uprave, za katero se je bil odločil 
iašizem v letu 1935.

Takoj nato je v kratkem orisal 
igodovino tržaških DZ, katere je v 
letu 1903 ustanovil priljubljeni so
cialistični voditelj Valentino Pitto- 
ai in so žele med tržaškim delav
stvom prodoren, tudi gospodarski, 
zspeh. Crevatin je nato očital vo-
•miiiiiiiiufiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiimiiiiiimiiiiiiiimiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiMiiiiiiinnii)

Z ZADNJEGA SESTANKA NA TRG. ZBORNICI

V novembru bodo izvedli 
splošno štetje kmetijstva
Za valorizacijo obale od Milj do Lignana - Odbor za podeljevanje 
pomoči prizadetim ob novembrski povodnji zaključuje svoje delo

diteljem tržaške PSI nedoslednost, 
ker da so sprejeli levosredinski do
govor in »skrpucali* listo št. 2 
KD, PSU in PRI, medtem ko so 
socialistični zadružniki prisotni na 
»sindikalno - zadružniški* listi št. 
1, ki zagovarja vrnitev DZ članstvu, 
s svojim predstavnikom Giacchetti- 
jem. Ta je tudi pisal dnevnemu 
tisku in radiu pismo (katerega smo 
objavili v naši včerajšnji številki), 
ki dokazuje, da je levosredinski do 
govor okoli DZ »izredno labilen*.

Črevatinu je v daljšem govoru, ki 
so ga komunistični svetovalci več
krat prekinjali z medklici in pole
mičnimi pripombami, odgovoril Ar- 
naldo Pittoni (PSI). Pripomnil je, 
da je tudi prejšnji občinski svet 
imenoval Giacchettija za svojega te
danjega predstavnika, ne da bi po
čakal na izide glasovanja, kar vse
kakor v ničemer ne krši pravic 
članstva DZ.

Pittoni je nato zavrnil polemike 
KPI, ki se »zadnje čase čedalje bolj 
vtika v notranje zadeve socialistič
ne stranke v Trstu*, in jih pozval, 
naj raje «čistijo pred svojim pra
gom*, nato pa jih opomnil, da so 
stališča tržaške PSI o vprašanju de 
lavskih zadrug zelo jasna in ne 
dvoumna.

«Soglašamo», je dejal, »s težnjo 
po sindikalizaciji zadružništva, kar 
se odraža tudi v predlogu, naj se 
zaenkrat skrči število imenovanih 
članov upravnega sveta DZ. Vseka
kor pa je to še odprto vprašanje, 
k reševanju katerega moramo vsi 
prispevati*. Da se je medtem nekaj 
premaknilo, je trdil Pittoni, doka
zuje tudi izstop tržaških DZ iz zve
ze, v kateri je bila doslej in da 
sodeluje sedaj z obema, torej tudi 
Zadružniško zvezo (levičarsko). Gle
de dogovora o listi št. 2 (levosre
dinski) je Pittoni zavrnil pripombe 
iz vrst KPI in trdil, da veljajo tisti 
dogovori, ki jih je potrdil pokrajin
ski komite tržaške PSI, vsekakor 
pa da velja v stranki svoboda zdru
ževanja. Kar pa zadeva sindikali- 
zadje DZ je Pittoni dejal, da bo 
PSI dala pobudo za to, vendar le 
po volitvah v njihov upravni svet. 
Tedaj bo PSI bila v svojih pobudah 
svobodna tudi glede osnovnega vpra
šanja vrnitve DZ članstvu.

Proti temu, kar je imenoval »de
janski samomor*, pa se je izrekel 
socialdemokrat Cesare, za katerega 
velja pri DZ pojem »javnega kapi 
tala», ki je last vse skupnosti.

Glede vprašanja o sindikalizaciji 
pa je Cesare bil mnenja, da mora 
priti do sindikalne enotnosti še pred 
vstopom sindikalnih predstavnikov 
v vodstvo DZ.

Izredno kritičen do večine je bil 
v svojem posegu prof. Fausto Mon- 
faloon (PSIUP), ki je bil mnenja, 
da gre za dvajsetletno farso z nas
lovom »Ugrabitev delavskih zadrug*.

Zanimivo pa je bilo stališče pred
stavnika PRI Fragiacoma, ki je — 
v lastnem imenu — zagovarjal sta
lišče, da se morajo DZ vrniti čla
nom.

Zatem je župan predlagal imeno
vanje dr. Sossija v upravni svet, 
kar je povzročilo odhod svetovalcev 
KPI in PSIUP iz dvorane. Sossi je 
bil izvoljen z glasovi levosredinskih 
strank.

Vprašanje sen. Albarella 
o slovenskem šolstvu

Senator Adelio Albarello (PSIUP) 
je te dni poslal predsedniku sena
ta pismeno vprašanje glede pro
blemov slovenskega šolstva. Sena
tor Albarello vprašuje predsed
nika senata, kakšno je njegovo sta
lišče glede resolucije, odobrene na 
konferenci o problemih slovenske
ga šolstva v Italiji, ki je bila 15 
februarja v Dolini na pobudo do
linske občinske uprave in katere 
so se udeležili deželni in občinski 
svetovalci, politični predstavniki, 
šolniki, starši in predstavniki kul
turnih ustanov ter izvedenci.

Na konferenci, pripominja sen. 
Albarello, so ugotovili, da niso še 
rešena osnovna vprašanja sloven
ske manjšine v deželi Furlanija 
Julijska krajina, predvsem vpraša
nja slovenskega šolstva. Sen. Al
barello izraža upanje, da bosta 
predsednik senata in minister za 
šolstvo resno preučila vsebino o- 
menjene resolucije ter čimprej pri
pravila potrebne zakonske instru
mente in pravila, da bodo Slovenci 
v Italiji lahko uživali vse pravice, 
zlasti glede šolstva, ki jih določa 
republiška ustava.

Letošnja jubilejna koncertna se
zona Glasbene matice bo res ostala 
v njenih analih kot izredno bogata 
ir. kvalitetna. V zaporedju orkestral
nih, komornih in solističnih koncer
tov je bil sinoči na vrsti še en 
koncert orkestra z domačimi soli
sti Milošem Pahorjem (flavta), Voj
kom Cesarjem (fagot) in Dino Sla
ma (klavir), za dirigentskim pultom 
pa se je našemu glasbenemu ob
činstvu predstavil mladi ljubljan
ski dirigent dalmatinskega porekla, 
Kruno Cipci.

V prvem delu sporeda je koncert 
obsegal Srebotnjakove Tri skladbe 
za godalni orkester (stavki larga- 
mente, tempo di mazurka, andan- 
tc sostenuto) ter Boccherinijev 
Koncert za flavto in orkester v 
D -duru. Srebotnjakove skladbe so
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ZAKONSKA PREDLOGA DEŽELNEGA SVETOVALCA ŠTOKE

Zahteva po izrecnem imenovanju 
Slovencev v dveh deželnih zakonih

Gre za zakon o deželnih posegih za razvoj kulturnih dejavnosti 
in za zakon o ustanovitvi deželnega gospodarsko-socialnega odbora

SINOČI V MALI DVORANI KULTURNEGA DOMA

Lep konce ; orkestra GM 
z dirigentom K. Cipcijem

Solisti so bili Miloš Pahor (flavta), Voj
ko Cesar (fagot) im Dina Slama (klavir)

V torek zvečer se je sestal vodil
ni odbor tržaške trgovinske zborni
ce, kateremu je glavni tajnik dr 
Steinbach poročal o stikih, ki jih 
je svoj čas imel s funkcionarji le
talske družbe Alitalia, da bi vzpo
stavili vrsto mednarodnih letalskih 
prog z izhodiščem v Ronkah. Trgo
vinske zbornice iz Furlanije-Julij- 
ske krajine proučujejo v sodelova
nju z Alitalio tukajšnje in širše 
tržišče, da bi na osnovi potencial
nega deželnega prometa podkre
pili zamisel o redni letalski zvezi 
z Beogradom. Proučevanje tržišča 
je že precej napredovalo in so 
ustrezni izsledki že na razpolago 
is tržaško, goriško in videmsko po 
irajino, medtem ko se izsledki za 
pordenonsko pokrajino šele zbirajo 
tz podatkov, ki so jih zbrali doslej, 
je razvidno, da obstajajo realne 
možnosti za vzpostavitev neposred 
ne letalske povezave z glavnim me
stom sosedne republike.

Dr. Steinbach je nato poročal o 
nedavnem zasedanju turističnega 
odseka pokrajinske gospodarske 
konzulte. Na tem zasedanju so raz 
previjali zlasti o turističnih prista
nih v naši pokrajini V tej zvezi sn 
proučili tudi vprašanje, ali naj se 
trgovinska zbornica pridruži novo- 
istanovljenemu vsedržavnemu zdru
ženju za razvoj turističnih prista 
sov. Govornik je nadalje poročal 
n delu Konzorcija za turistični raz
voj tržaške obale in o nedavnem 
sestanku o teh problemih na dežei- 
sem odbomištvu za turizem. Ob 
lej priliki so funkcionarji omen.ie 
lega odborništva poudarili, da je 
reba za Furlanijo - Julijsko kra- 

lino pripraviti enoten in organično 
tamišljen načrt za turistično valo
rizacijo obale, v katerega pristoj
nost naj pride celotno obmorsko 
področje od Milj do Lignana. Konč
no je dr. Steinbach poročal, da ho 
do kmalu vse zainteresirane usta 
nove imenovale svoje zastopnike v 
konzorcij, tako da bo ta lahko začel 
z delom.

Dr. Steinbach je poročal tudi o 
sestanku, ki je bil na zbornici 21. 
februarja letos, in sicer o pripra
vah za drugo splošno štetje kmetij
stva, ki ga bodo izvedli novembra

letos. Zasedanja sta se poleg za 
stopnikov krajevnih ustanov dežel
nega odborništva za kmetijstvo itd. 
udeležila tudi funkcionarja Osred
njega zavoda za statistiko dr. M 
De Donno in dr. F. Cancedda.

Člani zborničnega odbora so na
to vzeli v pretres vprašanje pomo
či v višini 100 milijonov lir, ki jo 
je dal na razpolago tukajšnji vlad 
ni komisariat za podjetja, ki jih je 
prizadela povodenj iz lanskega no
vembra. Odbor pri zbornici, ki se 
ukvarja s tem vprašanjem, je spre
jel še 74 novih prošenj za pomoč 
v skupni vrednosti okoli 11,4 mili
jona Ur. Glede na to, da so raz 
položljiva sredstva skoraj v celoti 
že izčrpana, se delo tega odbora 
polagoma bliža svojemu koncu.

Odborniki so naglasili, da trpi 
trgovinska zbornica veUko škodo od 
tega, da se na Tržaškem ne izterju
jejo redno neposredni davki, pri če
mer pobirajo izterjevalnice tudi de
lež, ki pripada trgovinski zbornici.

Končno so na zasedanju sklenili, 
naj g. C. Eppinger še naprej pred
stavlja trgovinsko zbornico v izvrš
nem odboru Konzorcija za jamstvo 
na posojila malim industrijam, in 
podelili dijaku M. Zancoli iz za
voda »Volta* študijsko štipendijo 
»Oscar Cosulich*. Na koncu zase 
danja so odborniki sprejeli še vrsto 
sklepov notranje upravnega znača 
ja ter odobrili novi statut Konzor
cija za notranjo vodno pot v Be 
nečiji.

Smrt Tržačana
pri prometni nesreči
v Istri

V Istri je pri prometni nesreči 
izgubil življenje 68-letni upokojenec 
Francesco Cassano iz Ul. CoreUi 4 
v Trstu. Ko je v torek zvečer vo 
zil s svojim avtomobilom fiat 600 
pri Izoli, je pri križišču ceste za 
Korte iz neznanih vzrokov čelno 
trčil v nasproti vozeči osebni av
tomobil z videmsko evidenčno tabli
co, ki ga je vozil Luciano Colaviz- 
za. Hudo ranjenega Cassana so 
odpeljaU v izolsko bolnišnico, med 
prevozom pa je upokojenec izdihnil.

Deželni svetovalec Slovenske skup
nosti Štoka je predložil deželnemu 
svetu dva zakonska osnutka. Prvi 
se tiče spremembe deželnega zako
na štev. 11 iz leta 1969, ki se na
naša na deželne posege za razvoj 
kulturnih dejavnosti, in na prispev
ke za ohranitev, valorizacijo in o- 
krepitev bibliografskega, zgodovin
skega in umetniškega bogastva ter 
na razvoj univerzitetnega pouka in 
znanstvenih raziskav v Furlaniji- 
Julijski krajini. Drugi zakonski 
osnutek pa se nanaša na deželni za
kon štev. 29 z dne 20. avgusta 1968 
o ustanovitvi deželnega gospodar
sko - socialnega odbora.

Prvi zakonski osnutek vsebuje 
samo en člen, ki se nanaša na 
spreminjevalni predlog, po kate
rem naj se odstavek člena 2 de
želnega zakona štev. 11 z dne 2. 
julija 1969, spremeni takole: 

h) Dejavnosti in pobude, ki se 
tičejo kulturnega bogastva sloven
ske jezikovne .manjšine in drugih 
narodnostnih ter jezikovnih skupin 
v deželi.*

V obrazložitvi zakonskega, pred
loga pravi svetovalec Štoka, da 
člen 3 deželnega statuta določa, 
da se v deželi priznajo enake pra
vice in ravnanje vsem državljanom 
katerekoli jezikovne skupine. Ta 
člen izrecno dodaja, da se morajo 
zaščititi »ustrezne etnične in kul
turne značilnosti*. Zatem ugotav
lja svetovalec, da jp znana teza, 
po kateri naj oi vprašanje, ravna
nja z narodnimi manjšinami in zla
sti vprašanje jezika bilo pridržano 
državi. Po drugi strani pa ni moč 
zanikati, da potreba po zaščiti na
rodnostnih in kulturnih značilnosti 
jezikovnih skupin še posebno obve
zuje deželo vsakikrat, ko se zako
nodajno urejajo upravne dejavnosti, 
ki bi lahko posredno ali neposred
no vplivale na omenjeno zaščito. 
To velja predvsem za tiste dejav
nosti, ki izrecno težijo k valoriza
ciji kulturnega in jezikovnega bo
gastva deželne skupnosti, kajti vsi 
javni posegi bi postali diskrimina
cijski, če ne bi izrecno dodatno u- 
poštevali tudi Kulturnega in jezi
kovnega bogastvu narodnih manj
šin. Če ne bi izrecno upoštevali pri 
posegih teh manjšin, bi se namreč 
vsako splošno sklicevanje na dežel
no skupnost nanašalo samo na ti
ste zadeve, ki se tičejo vseh et
ničnih komponent deželne skupno
sti.

Ravno zato člen 2 deželnega za
kona štev. 11 z dne 2. julija 1969, 
ki se tiče posegov za razvoj kul
turnih dejavnosti itd., izrecno ome
nja pod črko h) dejavnost in po
bude, ki se tičejo kulturnega boga
stva jezikovnih manjšin. Ta omem
ba je sicer priznanje pomena, ki 
ga je treba dati jezikovnim manj
šinam, je pa pomanjkljiva, ker za
molčuje slovensko jezikovno manj
šino. Ta pa je dejansko edina jezi
kovna manjšina, ki živi strnjeno na 
deželnem ozemlju in prav ob upo
števanju tega je bila ustanovljena 
naša dežela.

Zato ima ta manjšina nedvom
no pravico, da se odkrito imenuje 
v zakonu, ki nedvomno teži k te 
mu, da se zaščitijo njene etnične 
in kulturne značilnosti.

Namen tega zakonskega predloga 
je prav v tem, da se izloči ta ne
upravičeni molk ter da se odkrito 
pokaže, da so italijanski državlja
ni slovenskega jezika v enotnem 
okviru republike deležni dvojnega 
kulturnega bogastva: skupnega bo
gastva vseh italijanskih državlja
nov in izvirnega bogastva, ki jim 
je še posebno lastno.

Tudi drugi zakonski predlog vse
buje samo en člen in določa, da 
se odstavek člena 3 deželnega zako
na z dne 20. avgusta 1968 štev. 29 
pod črko d) spremeni kakor sledi:

«d) štirje izvedenci v gospodar
skih in socialnih zadevah, ki jih 
določi deželni odbor, in izmed ka 
terih je eden izvedenec za gospo
darska in socialna vprašanja slo
venske jezikovne manjšine.*

V obrazložitvi tega zakonskega 
osnutka omenja svetovalec Štoka, 
da je bil z omenjneim zakonom 
ustanovljen deželni goepodarsko-so-

cialni odbor, katerega glavna na
loga je izražati gospodarsko - social
ne potrebe deželne skupnosti. Od
bor je sestavljen iz predstavnikov 
javnih uprav in skoraj vseh gospo
darskih kategorij v deželi. V njem 
so tudi štirje izvedenci v gospo
darskih in socialnih zadevah in e- 
den izmed teh mora biti izveden »v 
vprašanjih, ki se tičejo skupnosti 
s posebnimi interesi.* Ker se pri 
tem izrecno ne predvideva udelež
ba strokovnjaka v gospodarskih in 
socialnih vprašanjih slovenske manj
šine, se lahko zgodi, da ni v odbo
ru nobenega člana, ki bi lahko izra
žal gospodarske in socialne potre 
be te manjšine. Ker je gospodarske- 
socialni položaj državljanov sloven
skega jezika nujna komponenta v 
splošnem gospodarsko socialnem 
okviru dežele, je jasno, da je tre
ba vključiti v ta odbor strokov
njaka, ki lahko tolmači ta položaj. 
Ravno to je namen tega zakonske
ga predloga, zaključuje svoje poro
čilo svetovalec Štoka.

Stavka uslužbencev 
avtobusnih podjetij

pet stavkali, in sicer od 12. do 
20. ure. Zato niso vozili zasebni 
avtobusi na Kras in v druge kraje v 
okolici ter na nekaterih progah 
v predmestja, kot so Lonjer, Kolon- 
kovec, Rovte itd.

Prepoved parkiranja 
v Ul. F. Severo

Zupan sporoča, da bodo uvedli v 
Ul P Severo v višini stavb št. 8 
bi 10 stalno prepoved parkiranja, 
tor bodo v teh dneh začeli z deli 
ea novo bencinsko črpalko Pred 
začetkom del bodo pri omenjenih 
stavbah zeradili plot, zaradi česar 
bo parkiranje prepovedano vzdolž 
tega plota.

Aretiran Jugoslovan 
zaradi nedovoljene 
posesti orožja
Na mejnem prehodu pri Škofijah 

so pri pregledu odkrili, da ima 33- 
letni jugoslovanski državljan Zej- 
mel Begdič iz Rovinja pri selu 
dve pištoli in 33 nabojev. Eno pi
štolo je Begdič imel za pasom, 
drugo pa pod pazduho. Begdiča, *i 

V okviru stavkovnega gibanja, ki je potoval z nekim prijateljem, so 
že dolgo traja, so včeraj uslužben-1 priprli zaradi posesti orožja brez 
ci zasebnih avtobusnih podjetij zo I potrebnega dovoljenja.
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IZ STATISTIČNEGA PREGLEDA ZA FEBRUAR

Blagovni promet narašča 
potniški pa močno zaostaja
Februarski promet v luki: 2,167.000 ton, od tega 1,400.000 ton 

surove nafte za TAL - Razvoj posameznih postavk

pisane z moderno kompozicijsko 
tehniko, odražajo solidno strukturo 
in izdelan koncept, zahtevajo pa od 
orkestra dobro naštudiranost in iz
vajalsko pozornost, da na videz 
fragmentarne sestavine izzvenijo v 
zaključeno celoto. Orkestru GM je 
to uspelo v precejšnji meri, zlasti 
v drugem stavku.

V Boccherinijevem koncertu za 
flavto in orkester se mm je pred
stavil naš odlični flavtist prof. Mi
loš Pahor. Njegovo izvajanje je bilo 
tehnično dovršeno in doživljam mu
ziciranje, zvok vseskozi plemenit v 
stilno dognanem oblikovanju. Orke
ster je muziciral lahkotno in spevno, 
je pa na nekaterih mestih silil v 
prehitevanje.

V drugem delu smo najprej sli
šali malo ali skoraj nezmm Be
ethovnovo Romanzo cantabile za 
flavto, fagot in klavir. Izvajal jo 
je pomnoženi orkester s solisti Mi
lošem Pahorjem, Vojkom Cesarjem 
in Dino Slamo. Pri skladbi je očit
no, da je del obsežnejše kompozi
cije, saj pušča vtis nepopolnosti. Iz
vajalsko nima posebnih zahtev, je pa 
vloga orkestra in solistov v njej 
mojstrsko prepletem in glasbena 
misel se lahkotno prenaša.

Orkester je svojo mlogo opravil 
povsem zadovoljivo (z manjšimi 
zvočnimi izstopi pihal), medtem ko 
so vsi trije solisti s svojim muzi
ciranjem pokazali poleg tehnične 
dognanosti bogat smisel za interpre
tacijo. Kot Pahorju flavta, tako po
je tudi Cesarju fagot zvočno pleme
nito in barvito, pianistka Dim Sla
ma pa je le še potrdila svoje že 
uveljavljene sposobnosti.

Koncert se je zaključil z Mozar
tovo Simfonijo št. 29 v A-duru v 
štirih stavkih. Izvajanje Mozartovih 
skladb zahteva silno precizno muzi
ciranje in pestro inštrumentalm fra- 
ziranje, da prideta do polne velja
ve skladateljev prefinjeni lahkotni 
slog in bogastvo njegovega glasbe
nega izražanja. V tem smislu je 
orkester dosegel višek v zadnjem 
stavku «Allegro con spirito», pa tu
di v ostalih stavkih je bila inter
pretacija zadovoljiva, le v drugem 
stavku (Andante) bi večja inštru
mentalm spevnost bolj ustrezala 
vsebinskemu tolmačenju.

Dirigent Krum Cipci je ves spo
red vodil sugestivno in z dimmtč- 
nim prenašanjem svojih hotenj m 
orkester in tudi dosegel, da se mu 
je v zadovoljivi meri podrejal, kar 
samo ponovno dokazuje, da imamo 
m razpolago orkestralni ansambel, 
od katerega bi smeli v boljših de
lovnih pogojih pričakovati še lepše 
dosežke.

Med dokaj številnimi poslušalci 
je bil tudi ameriški konzul v Trstu 
gospod Fuess s soprogo.

j. k.

Slovensko gledališče v Trstu
KULTURNI DOM

V nedeljo, 29. tun. ob 16. uri, 
v ponedeljek, 30. t.m. ob 16. uri

Ignazio Silone

PRIGODA UBOGEGA 
KRISTJANA

prvič v slovenščini 

Zadnjič v Kulturnem domu

V četrtek, 2. aprila ob 16. uri, 
v petek, 3. aprila ob 16. url,, 
v soboto, 4. aprila ob 16. uri

Pavel Golia

SNEGULJČICA
mladinska igra v osmih slikah

Prodaja vstopnic ob delavni
kih od 12. do 14. uire in eno 
uro pred začetkom predstav 
pri blagajni Kulturnega doma, 
ob nedeljah ta praznikih eno 
uro pred začetkom. Rezerva
cije po telefonu 734265.

KOMISIJA ZA DORAŠČAJO- 
CO MLADINO pri SKGZ raz
pisuje vpisovanje za počitni
ška letovanja v Zg. Gorjah 
pri Bledu. Vpisovanje na se
dežu SKGZ v Trstu, Ul. Gep- 
pa 9 od 9. do 12. ure.

Statistični urad neodvisne usta
nove za tržaško pristanišče je obja
vil uradne podatke o luškem pro
metu v preteklem februarju. V 
dovozu je daleč pred drugim bla
gom prevladoval petrolej za naf
tovod Trst-Ingolstadt, z 1,403.474 
tonami. Promet z drugim mineral
nim oljem je dosegel 336.913 ton, od 
tega 291.102 v dovozu in 45.811 ton 
v odvozu.

Promet kosovnega blaga je zna
šal 170.065 ton, od tega 64.055 ton 
v dovozu in 106.010 v odvozu; pro
met z rudami 93.336 ton v dovozu 
in 13.396 v odvozu, skupaj torej 
106.732 ton. Promet s premogom je 
znašal 101.913 ton (vse v dovozu), 
razne dobave za ladje pa so na- 
rastle na 34.343 ton (sam odvoz). 
Promet z lesom je znašal 7.695 ton, 
od tega 3.988 ton v dovozu in 3.707 
v odvozu, promet z žitom in oljč
nimi semeni pa 5.821 ton, od tega 
skoraj vse v dovozu. Skupen fe 
bruarski promet je po vsem tein 
dosegel 2,166.956 ton, promet v ja 
nuarju in februarju skupaj pa 
4,290.968 ton.

Februarski promet je bil za 42.944 
večji kakor promet v januarju (ki 
je znašal 2,124.012 ton), in za 
353.200 ton večji kako promet iz 
lanskega februarja (ki je znašal 
1,813.756 ton). Potniški promet, ki 
je v letošnjem februarju dosegel 
4.386 enot (od tega 2.162 v smeri 
proti Trstu in 2.224 v nasprotno 
smer), je bil za 221 enot večji ka 
kor v januarju, a za 524 enot manj
ši kakor v lanskem februarju. Kar 
zadeva blagovni promet v razdobju 
januar - februar pa so letos zabe
ležili povečanje za 439.860 ton v 
primeri z ustreznim razdobjem lan
skega leta (+ 11,4%). Iz primerja
ve med pisameznimi postavkami je 
razvidno, da se je letos povečal 
dovoz nafte za Ingolstadt (za 
281.552 ton), promet s premogom 
(za 59.978 ton), dobave za ladje 
(za 53.425 (ton), promet z rudami 
(za 52.824 ton), s kosovnim blagom 
(za 38.987 ton), z lesom (za 3.202 
toni) ter z žitaricami in oljčnimi

DR. SONJA MAŠERA 
bo odsotna od 1. do 16. aprila

semeni (za 2.266 ton). Potniški pro
met pa je bil letos za 1.728 enot 
manjši kakor v prvih dveh mesecih 
lanskega leta. Število potnikov, ki 
so se pripeljali v Trst, se je nam 
reč zmanjšalo za 1.581, število pot, 
nikov, ki so se v naši luki vkrcali 
na razne ladje, pa za 147 enot.

Policija priprla Grka
z lažnimi dokumenti

Med normalno kontrolo v Seslja- 
nu so v torek ponoči policijski a- 
genti opazili na parkirnem prosto
ru pri križišču avtomobil citroen 
ID 19 francoske registracije, v 
njem pa na videz spečega moške
ga. Ker se jim je to zdelo sum
ljivo, so agenti moškega vprašali 
po dokumentih. Tujec jim je naj
prej pokazal prometno dovoljenje, 
nato se je izgovarjal, da je izgubil 
mednarodno vozniško dovoljenje, 
končno pa je privlekel na dan pot
ni list. Ob luči žepne svetilke so 
agenti ugotovili, da je imel na do
kumentu lažno ime, ker so bili vid
ni sledovi prepisa, poleg tega pa 
so opazili, da sta ponarejena tudi 
dva žiga. Moškemu naj bi bilo 
ime Dimitrios Theodorakis star 38 
let in je grške narodnosti. Agenti 
so ga odpeljali na kvesturo, kjer 
so ga priprli.

Med osebnim pregledom so našli 
v žepnem koledarčku naslov ne 
kega drugega Grka, ki je star zna
nec tržaške policije in so domne
vali, da sta oba moška imela se
stanek. Med ogledom kraja, kjer 
drugi Grk stanuje, pa agenti niso 
ugotovili nič sumljivega.

Pozneje je med Theodorakisovim 
zasliševanjem prišlo na dan, da 
je z nekim drugim Grkom pripoto
val iz Francije in da je lažni 
potni Ust kupil v Marseillu. Dru
gega Grka, ki se skriva pod več 
lažnimi imeni, so agenti pozno po
poldne našli v baru v mestnem 
središču. Tudi njega so spremili na 
kvesturo in ugotovili, da ima lažen 
potni list in da se podpisuje z 
drugačnim imenom. Na kvesturi so 
se zato odločili, da obvestijo o do
godku Interpol in prosijo za po
datke v zvezi s priprtima Grko
ma, za katera se še ne ve, s čim 
sta se hotela ukvarjati.

Obvezno cepljenje 
proti davici. kozam 
in otroški paralizi

Od 1. aprila do 31. maja bo v 
Trstu brezplačno cepljenje proti ko
zam, davici, tetanc ,u in otroški r>a 
ralizi.

Cepljenje je obvezno za deco do 
dveh let starosti, za cepljenje pro
ti otroški paralizi pa je obvezno 
za deco do enega leta.

Glede vseh, ki se bodo — kljub 
obveznosti cepljenja — izognili cep
ljenju svojih otrok, velja odredba 
sanitarnega funkcionarja, po kate
ri bodo prijavljeni sodnim obla
stem.

Cepljenje bo v občinskih zdrav
niških ambulantah okrožij, katerim 
pripadajo otroci in njihove dru
žine, vsak delovnik.

Starši, ki bi radi oepiU svoje 
otroke privatno, bodo morah pred
ložiti potrdilo, da je otrok bil za
res cepljen, XI. oddelku občinske 
uprave (zdravstvo in higiena) v 
roku do 10. avgusta letos.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
25. marca 1970 so se v Trstu rodili 

4 otroci, umrlo pa Je 11 oseb.
UMRLI SO: 49-letna Vaderla Cer- 

melj vd. Gregorls, 62-letna Alberta 
Mottic.a vd. Covrl, 73-letna An-na La
pe! por. Cambrla, 66-lebnl Mario Ta
bor, 82-letna Ghiseppina Glordaiv' vd. 
Vlanello, 76-letna Pompea Costanzo 
vd. Eustradladl, 56-letn! Romano Can- 
dotti, 69-letni Mario Carpani, 60-letna 
Angela Dagri por. Moscolln, 80-1 etn 1 
Giuseppe Primavera, 81-letna Maria 
Žiberna vd. Ostrovvska,

V prostorih Prosvetnega društva 
v Skednju 

razstavljata 
Silvester

GODINA
in Vladimir

RAŽEM
Razstava je odprta do 2. apri
la ob delavnikih od 17. do 20., 
v nedeljo ta na velikonočni 
ponedeljek od 10. do 13. ure.

VSTOP PROST.

Razstava o taboriščih
v veži Kulturnega doma je 
odprta vsak dan od 9. do 
20. ure.
Opozarjamo, da bo razstava 
odrpta do torka, 31. marca.

Razstave
Znarai slovenski* slikar AVHEL1J 

LUKEZIC razstavlja v Tržaški knji- 
garnl, v Ul. Sv. Frančiška 20, kakih 
deset svojih del iz novejšega časa. 
Dela obsegajo v glavnem folklorno 
motiviko.

V umetnostni galeriji »La Lanter-
na» bo razstavljal od l. do 16. aprila 
Giullo Piccinl. Otvoritev razstave bo 
v petek, 1. aprila ob 19. uri.

V umetnostni galeriji i Russo l v 
Pasaži Rossond bo od 1. aprila raz
stavljali slikar Sergio Cernecca. Ot
voritev razstave bo v petek, l. aprila 
ob 11. uri.

Darovi in prispevki

V spomin na dragega moža Vladka 
Sancina daruje žena Zofka 10.000 lir 
zi Glasbeno matico, 10.000 lir za Di- 
jaško matico, 5.000 lir za športno 
združenje Bor, 5.000 lir za prosvet
no društvo Skedenj. 5.000 lir za 
»Dom* Skedenj.

V počastitev spomina pok. Vladka 
Sancina daruje družina Škerlj 2.000 
lir za prosvetno društvo Skedenj, 2,000 
lir za «Dom» v Skednju In 1.000 lir 
za Dijaško matico

V spomin dr. Vladka Sancina da- 
ruje družina Grbec - Patrizio 3 000 
lir za revijo »GALEB*.

G. M. daruje za Dijaško matico 
2.000 lir.

V počastitev spomina poki Fran- 
Slike Novič darujeta Tatjana in Jo- 
že Koren 2.000 Ur za Glasbeno ma
tico.

V počastitev spomina pok. dr. 
Ladka Sanoina daruje Bojana Mo
drijan 1.000 lir za prosvetno društvo 
Skedenj. Ob priliki praznika žena 8. 
marca darujejo žene iz Boršta -n 
Zabrežca 5.500 Ur za prosvetno druš- 
tvo Slovenec. V počastitev spomina 
pok. Vladka Sancina daruje Srečko 
Suman 4.000 lir za Dijaško matico.

VERDI
Na splošno zahtevo je vodstvo gle

dališča Verdi sklenilo ponoviti danes, 
zvečer ob 20.30 Bizetovo opero «Car- 
men», s katero se bo zaključila oper
na sezona 1969/1970. Izredna predsta
va bo izven abonmaja po izredno 
nizkih cenah. Nadaljuje se pri gleda
liški blagajni (tel. 23988) prodaja 
vstopnic za današnjo predstavo.

ABONMAJI
ZA SIMFONIČNO SEZONO
Pri blagajni gledališča (tel. 23-988) 

sprejemajo prošnje za spomladansko 
simfonično sezono, ki se bo začela 
3. aprila In zaključila 9. junija.

Abonentom na lansko sezono 
v okviru možnosti dovoljena potrdi* 
tev starih abonmajev do 28. t. m. 
tem roku bodo razpoložljivi prostori 
na razpolago novim prosilcem.

Vse informacije o abonmajskih P°" 
gojih, o programu in sporedu so na 
razpolago pri blagajni gledališča.

AVDITORIJ
Danes ob 20,30 v Avditoriju ponovi

tev Disianiijeve diaiektalne komedije 
«Co’ son lontan de ti...» v izvede1 
Teatra Staibiile. V petek bo gledališč* 
zaprto, v soboto pa bo ponovno pred
stava v tržaškem narečju. '

POLITEAMA ROSSETT1
1. aprila se bo tržaško stalno gl*- 

daiMšče predstavilo s Piran<WHov0 
dramo «Non si sa come», kr Jo bo
do ponavljali do 12. Istega mesec*.

Nazionale 15.00 «GiiuL*o Cesar**. M. 
Brando, J. Mason in J. Gielgud. 
Technioolor.

Eden 15.00 »Aliče nel paese del le
menavtigM e». Sledi dokumentarni
Mm «C'acciatori eschimesi*.

Fentce 15.30 »I girasoli*. Sofia Lo
ren. Marcello Mastroianni. Techni- 
color.

Grattacielo 15.30 «Palton, generale d| 
acciaio*, George C. Scott, Kad 
Malden. Barvni film.

Excelsior 16.00 «Abbandonati neU« 
spaziop: Gregory Pečk, Richard
Crenna. Technicolor.

Ritz 15.00 «Contestazione generale*. 
V. Gassman, N. Manfredi, A. So{' 
di. Technicolor. Prepovedano m13- 
din-i pod 14. letom. Ze drugi teden 
velik uspeh.

Filodrammatico 16 30 «L'incesto». M. 
Maien, E Nathanael. Technicolor. 
Prepovedano mladini pod 18. letom. 

Alabarda 16.30 «Bitka na Neretvi*. 
Technicolor.

Aurora 16.30 «11 dan dei siciliani*- 
Alain Delon. Jean Gabin Techni
color.

Cristallo 16.30 »Tre contro tutt'». 
Frank Sinatra, Dean Martin. Sam- 
my Davis junior. Panavision fec”- 
nicolor.

Capitol 16.30 «Per favore non mor- 
aermi sul collo», Sharon Ta te, -Ja* 
McGavvon. Prepovedano mladini P00 
14. letom.

Moderno 16.00 «A tutto gas», E"™ 
PresJey.

lmpero 16.30 «11 maggiolino tutw 
matto*. Technicolor.

Vlttorio Veneto 16.00 »Amore mio *■ 
i utami*. M. Vittl in A. Sordi. 

Ideale 16.00 »Istambul Express».
Berger, John Saxon. Technicolor- 

Abbazia 16jOO «La spada di Ali Bab3*- 
Peter Mann in Jocelyn Dane. Tecb- 
n color.

Astra 16.30 «11 figlio dl Goži«3*- 
Technicolor.

KINO «|KIS» PROSEK

danes ob 19.30 barvni film — 
risane slike
SILVESTRO E GONZALES: 

DENTE PER DENTE

kihu ha opcinah
danes ob 18. uri barvni tech- 
niscope. westem film:

OUANDO L'ALBA 
SI TINGE DI ROSSO 

Igrajo: Tony Franciosa, M.
Sarraain, Judi West in Susan 
Oliver. _

SPDT priredi 25. m 26. aprila dvo
dnevni Izlet z avtobusom v Cortin 
D’Ampezzo. Možnost spomladansK"* 
sprehodov in smučanja.

Kranjske lepote 

v 30 čudovitih klišejih 

napravljenih po originalnih 

litografijah Jožefa Wagnerja

BRANKO R EIS P

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
fod 13. do 16. ure)

BusoMnl, Ul. P. RevolteAla 41, Plz. 
zul - Cignola, Korzo Itaka 14, Pren- 
dlnl, Ul. T Vecellio 24, Serravallo, 
Trg Cavana 1.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 11.34 do 1.34) 

AlUEsculapio, Ul. Roma 15, INAM, 
Ai Cammelio, Viale XX Settembre 
4, Alla Maddalena, Istrska ulica 43, 
dr. Codermatz, Ul. Tor S. Piero 2.

WAGNERJEVE
VEDETE

KRANJSKE
1842-1848

UiaiUa knjfoatMi
TRST - Ul. av. Frančiška 20 . Telefon 61-792
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SEJA DEŽELNEGA SVETA

Nadaljevanje splošne razprave 
o zakonskih osnutkih za izseljence

V sosvetu za izseljenstvo morajo biti zastopani tudi beneški Slovenci

Včeraj se je v deželnem svetu 
nadaljevala razprava o zakonskih 
osnutkih deželnega odbora ter ko
munističnih in socialpnolebarskdh 
»vetovalcev o izseljencih in o usta
novitvi deželnega sosveta o izse 
Ijenstvu. V razpravi so spregovorili 
komunist Baracetti, Schiavo (MF), 
Olisovec Boschd in dr. Stoka (SS)

Baracetti je govoril skoraj dve 
Uri in je obširno obravnaval vse 
Plati zakonskih osnutkov ter po
udaril, da je deželni odbor usvojil 
■»nogo točk levičarskega osnutka, 
d» pa jih je pri tem precej pri
krojil po svoje in pristrigel. Pri
tožil se je nad tem, da se nd od
bor pri sestavi svojega osnutka 
Posvetoval s sindikati in poudarja 
slabšanje gospodarskega položaja v 
deželi. Rekel je, da bo v deželi leta 
iseo man] zaposlenih ljudi kot se- 
daj. če se bodo stvari tako razvi 
hJe, kot se sedaj. Zato bomo gle 
d« zaposlitve na slabšem od vseh 
drugih dežel v državi. To pomeni, 
da ne bomo izseljevanja zavrl!, 
marveč prisilili še več prebivalcev, 
da se izselijo.

Govoril je tudi o zadnjih ukrepih 
švicarskih oblasti, kar bo hudo prl-

Svdci na desettisoče. V zvezi s se
stavo bodočega sosveta je dejal, da 
bi morali biti zastopani v njem tu
di predstavniki društev beneških 
Slovencev. Naglasil pa je, da bi 
morali bati v sosvetu zastopani le 
Usti izseljenci, ki so še tesno po
vezani z domačijo ter se vračajo 
domov, ne pa kakšni izseljenci, ki 
žive na primer za stalno v Brazi
liji. Na koncu Je govoril o resolu
ciji svoje skupine v zvezi z zakon
skim osnutkom in je izrekel željo, 
da bi ta osnutek spremenili in Iz
glasovali dober zakon.

Sčhiavd (Furlansko gibanje) je 
dejal, da ne sme zakon biti le ne
kakšno sredstvo v sili ter služiti 
kakšnim malim podporam ali mi
loščini. Misovec Boschi se je neko
liko pritoževal glede zastopstva v 
sosvetu in dejal, da je glede za
konskega osnutka precej v dvomu.

Zadnji je v razpravi spregovoril 
dr. Štoka, ki je omenil tudi konfe
renco o izseljenstvu, ki je bila v 
Vidmu in na kateri so spregovorili 
tudi predstavniki beneških Sloven
cev. Pri tem je cdtiral nekaj bese
di, ki jih je v svojem govoru izre
kel na tej konferenci predsednik 
društva slovenskih izseljencev izOdelo zlasti Puirlane, ki jih je v

Z DEŽELNEGA POSVETOVANJA SLOV. KOMUNISTOV V GORICI

ZAKONSKA POBUDA KPI 
ZA PRAVICE SLOVENCEV

Govor D. Lovrihe - Obrazložitev sen. Seme 
Pozdrav predsednika SKGZ Gorazda \ eseia

Kot smo na kratko že poročali, 
Se je s pozivom slovenskim delov
nim ljudem, naj podprejo zavzema
nje KPI in vseh naprednih družbe
nih slojev za demokracijo in na
vedek v Italiji, posebno pa še — 
v trenutnem političnem položaju 
Proti nevarnosti predčasnega razpu
sta parlamenta in proti štiristranski 
vladi, ki bi bila «korak nazaj v pri- 
ttierjavi s prejšnjo vlado, ki ni reši
la vprašanj slovenske narodne manj
šine*, v soboto zvečer zaključilo 
Posvetovanje izvoljenih slovenskih 
komunistov, voditeljev množičnih or
ganizacij in kulturno prosvetnih de 
lavcev.

Posvetovanju, ki je bilo v pro
storih goriške federacije KPI, je 
Predsedoval posl. Albin Škerk, med* 
tem ko je uvodno poročilo prebral 
deželni svetovalec Dušan Lovriha.

V skoraj uro dolgem govoru je še 
enkrat naštel osnovna nerešena 
vprašanja, ki se dajo strniti v ugo
tovitev, da se je ozračje pri nas 
nujno spremenilo pod pritiskom ve
likih družbenih premikov in pritiska 
Paprednih in demokratičnih sil, da 
Pa imamo Slovenci v Italiji le ne
izveden memorandum ter okrnjen in 
delno izveden šolski zakon. Od tod 
Zavzemanje KPI, da bi prišlo do 
kodifikacije pravic slovenske narod
ne manjšine v Italiji in pobuda za 
Predložitev okvirnega zakona v tem 
smislu.

Ta zakon, je dejal Lovriha, bo 
dopolnjen s pripombami vsedržavne
ga vodstva KPI, je pa bil predmet 
široke razprave med komunisti v 
deželi. Želeli bi, je dejal, da bi se 
o njem razvila razprava, da bi Slo
venci vseh barv izrekli svoje pri
pombe in ga obogatili, da bi postal 
orodje množičnega pritiska. Predlo
žen pa bi bil čimprej in to » se
natu, zbornici in v obliki zakonske 
Pobude tudi v deželnem svetu Fur
lanije - Julijske krajine.

Lovriha je del svojega poročila 
Posvetil tudi političnemu položaju 
bled Slovenci in se obregnil ob »Slo- 
vensko skupnost* in sodnijske pos
topke okoli nje. Izrekel je samo ti
panje, da bo sodnijski postopek pri
vedel do razčiščenja in ugotovitve 
resničnih odgovornosti. Pri tem je. 
Seveda, pikro spomnil na očitke, iti 
So med volilnimi kampanijami LSS 
leteli r.a račun dolinske občinske u- 
Prave in »slovenski zemlji*.

Za njim je spregovoril senator 
Prof. Paolo Šema, ki je dal svojo 
Oceno položaja. Prebral je uvod iz 
nekega zakonskega predloga, ki leži 
Pred zbornicama in v katerem ugo
tavlja minister Restivo, da se mo
rajo manjšine ustrezno zaščititi, 
spodbujati njihov razvoj in osvešča
nje. Gre, je dejal Šema, za pred
volilni golaž, s katerim se notranji
Oooooooooo XXX* OOt*XXXX>XVWWXXX

Beneške Slovenije v Švici Marko 
Petrič. Štoka je dejal, da bi morali 
tudi v Beneški Sloveniji poskrbeti 
za nova industrijska podjetja, ki bi 
zaposlila domačo delovno silo, ter 
ustvariti nova delavna mesta sploh. 
Rekel je, da se bo moral v sosvetu 
za izseljenstvo zroaldti stvarni po
ložaj izseljencev. V njem bi marali 
biti zastopani tudi beneški Sloven
ci ter slovenske socialne in gospo
darske organizacije iz dežele sploh.

Razprava o zaikonskih osnutkih 
se bo nadaljevaia 7. aprila, ko se 
sestane deželni svet prvič po veliko
nočnih praznikih. Spregovorilo bo 
še 12 svetovalcev.

mala

SONATE
ZA FLAVTO, VIOLINO 
IN CIMBALE

Izvajajo:
Mlloi Pahor 
Igor Ozim 
Dlna Slama

(flavta)
(violina)

(cimbale)

minister predstavlja med sonarod
njaki, Albanci na Siciliji in v Kala
briji. «Zakon ministra Restiva je spo
menik hinavstvu!* je poudaril, kajti 
pred letom dni je isti minister ugo
tavljal, da so vsi manjšinski proble
mi rešeni, pred nekaj meseci pa 
se, obratno, skliceval na nujnost u- 
veljavljanja londonske spomenice.

Glede le-te je bil Šema mnenja, 
da mora biti memorandum, točneje 
priloženi posebni statut, samo »mi
nimum, pod katerega ne sme nih
če.* Omenil je šolski zakon Škerk - 
Belci in nato orisal zakonsko po
budo KPI, po kateri bi pripadala 
deželni ustanovi naloga, v duhu čl. 
2,3 in 6 republiške ustave, uvelja
viti pravice Slovencev v Italiji.

Zakonski predlog je razdeljen na 
več delov. Tako se del členov spuš
ča v šolsko problematiko, drugi del 
pa v jezikovne pravice. Določa se, 
da je italijanščina uradni jezik v 
deželi, slovenski jezik pa drugi u- 
radni jezik in da se morajo akti 
prevajati. Napisi na uradih in pred 
kraji, ..jer živijo Slovenci, morajo 
biti dvojezični, kakor se mora vrni
ti k izvirni slovenski obliki vsa kra
jevna toponomastika. Stroške za u- 
vedbo dvojezičnosti mora kriti dr
žava iz posebnega sklada.

Proti raznarodovanju slovenskega 
ozemlja predlaga zakonski osnutek 
ustanovitev nepremičninskega zavo
da, ki bi ga upravljali člani manj
šine, in bi posegel pri kupoprodaji 
zemljišč ter jamčil pred nevarnostjo 
priseljevanja.

Vsekakor vsebuje zakon načelo, 
da mora država vzdrževati manj
šinske kulturne, prosvetne in pod
porne ustanove, obenem pa jamčiti 
njihovo samostojnost.

Končno predvideva zakonska po 
buda KPI ustanovitev enajstčlanske 
komisije pri predsedstvu ministrske 
ga sveta, katere naloga bi bila pre 
učiti odprta vprašanja in iskati u- 
strežne rešitve.

V imenu Slovenske kulturno gos 
podarske zveze, ki je bila uradno 
povebljena na zasedanje, je pred
sednik Gorazd Vesel govoril o zav 
zetosti slovenskega človeka za spios 
ni družbeni napredek in za speci 
lične potrebe slovenske narodnostne 
skupnosti v Italiji, ki jih podpiraj: 
vse napredne in za naše koristi od 
pne politične sile. Te sile morajo 
med drugim razumeti tudi to, da 
se mora krepiti narodna zavest Slo 
vencev Li njihova zasidranost v tej 
zemlji že danes in da ne smejo ča 
kati na reševanje tega vprašanja 
ko bo družba dosegla pravičnejšo u- 
reditev.

Vrhu tega mora slovenska narod
na skupnost nastopati kot osebek; 
sama mora preko vseh svojih pred 
stavništev povedati, kako se počuti 
in kaj hoče. SKGZ je ocenila seda 
nji položaj in ugotovila enakost sta
lišč do vseh poglavitnih manjšinskih 
vprašanj v vseh strankah, ki zdru
žujejo Slovence, ter v slovenskih 
političnih organizacijah. Na enako
pravnih in avtonomnih položajih je 
imela vrsto dvostranskih in več
stranskih pogovorov, kako začeti 
najprimernejšo akcijo za uveljavi
tev naših pravic. Različne skupine 
na razne načine težijo k manjšinske
mu zakonu in tudi zakonski osnutek 
senatorja Seme, ki ga pripravljajo, 
je eden izmed takšnih prispevkov. 
Tudi SKGZ ima svoje mnenje, ki 
ga želi soočati z drugimi; vsa so 
koristna, če bodo pomagala poiskati 
najbolj učinkovito pot za dosego 
manjšinskega zakona. S tem v zvezi 
SKGZ sodi, da bi bilo koristno ime
novanje slovensko - italijanske ko
misije. ki naj ugotovi naš sedanji 
položaj ter določi ukrepe za odpra
vo neenakopravnosti, ne da bi bila 
s tem prizadeta sedanja skromna 
stopnja politične volje po dajanju 
narodnih pravic.

Izognil se j'e avtobusu 
in trčil v zid
Včeraj dopoldne so na nevroki

rurški oddelek splošne bolnišnice 
spejeli 15-letnaga fotografskega pri
pravnika Roberta Ladica iz Ul. 
Madonnina 13, ki se je na Trgu 
Papa Giovanni ponesrečil med vož
njo motornega vozila »ciao*. Ladic 
je bil namenjen v Ul. Universita, 
ko se je na križišču v Ul. Buona- 
parte moral ogniti avtobusu pro
ge 30; pri tem se je zaletel v zid 
poslopja poveljstva tržaške vojaške 
posadke. Ladic se je ranil po obra
zu in rokah, zaradi česar se bo 
moral zdraviti 6 dni.

Trčenje avtomobilov 
v Ulici Marchesetti
V Ulici Marchesetti je prišlo vče

raj do lažjega trčenja med avto
mobilom opel in ford taunus. Iz še 
neznanih vzrokov je namreč 63-letni 
upokojenec Faustino Tuzzi iz Ulice 
Chiadino 53 trčil v višini stavbe 21 
ko se je peljal proti Katinari, v 
ford taunus, za volanom katerega 
je sedel 43-letni Mario Gherlani iz 
Ul. Marchesetti 57/1. Zaradi lobanj 
ske poškodbe, zmedenega stanja in 
globoke rane na desni strani glave 
se bo moral Tuzzi zdraviti približno 
teden dni na nevrokirurškem od 
delku splošne bolnišnice.

Neznan avtomobil 
povozil upokojenko
V Drevoredu XX. septembra je- 

včeraj okrog poldne neznan avto
mobil povozil 85-letno upokojenko 
Elisabetto Maestro vd. Cavalvante, 
ki stanuje v drevoredu na številki 
67. Upokojenka se je ranila na 
desni nogi, ima močan udarec in 
domnevne mišične poškodbe ter u- 
darec v levo zapestje. Sprejeli so 
jo na prvi kirurški oddelek, kjer 
se bo zdravila 10 dni.

STEREO
C00č000000©00*0000w*«000*00000000

Opoiarjamo 
na komemorativno 

potovanje
v Dachau, Gusen, Mauthausen 
in Begunje (od 30. aprila do 
5. maja), ki ga organizira 
Združenje bivših političnih de
portirancev (Ul. Crispi 3-c). 

Vpišite se čimprej.

LUPI ERI NA PRVI SEJI TRGOVINSKEGA ODBORA

Treba je izkoristiti položaj Gorice 
za trgovino z vzhodnimi državami

Nujni problemi čakajo na rešitev in obstaja
jo možnosti ugodnega gospodarskega razvoja

Včeraj popoldne od 17. uri je 
bila na sedežu trgovinske zbornice 
v Gorici prva seja novega odbora 
te važne gospodarske ustanove, ki 
ji je predsedoval novi predsednik 
Delio Lupieri, ki je pred dnevi 
prevzel svojo posle od dosedanje 
komisarja zbornice dr. Garre.

Predsednik Lupieri je imel ob tej 
priliki pozdrav in nagovor, v kate
rem je poleg 11 članov odbora in 
svojih sodelavcev pozdravil tudi 
vse druge sodelavce tega osrednje
ga gospodarskega organizma naše 
pokrajine ter se spomnil tudi tistih, 
ki so pred njim opravljali pred
sedniške funkcije in ki so morali 
delati v težkih in negotovih razme
rah, ko so bile še odprte rane, ki 
so jih povzročile vojne in nerazu
mevanja. Goriško prebivalstvo pri
čakuje od nas, je nadaljeval go
vornik, novih pobud in ukrepov, 
vkljub omejitvam in težavam, ki od 
časa do časa zaustavijo naše pro
grame in ideje in načrte.

Trgovinska zbornica ni več samo 
neki statističen urad, niti ne samo 
upravitelj proste cone, ampak ope
rativno središče, ki zbira večje in 
kompleksno področje ob zanimivi 
meji in pred horiconti, ki se na 
široko odpirajo proti Jugoslaviji in 
proti tržiščem držav srednje in 
vzhodne Evrope, v sedanjem ugod
nem trenutku, ko prihajajo vabila 
tudi iz severnih prijateljskih dežel 
kot so Koroška, štajerska in Ba
varska. Imamo na razpolago ugod
ne infrastrukture, ki nam dajejo 
možnost gospodarskega razvoja in 
blagovne izmenjave, ki predstavlja
jo blagostanje in napredek za nas 
in za narode, ki imajo z nami 
stike.

Na vseh področjih trgovinske 
zbornice nas čakajo problemi, ki 
jih je treba rešiti. Tu je kmetijstvo, 
ki ima še vedno dobre izglede, tu 
so turizem, problemi prevozništva, 
kreditov tu so važni problemi no
tranje in zunanje trgovine ter in
dustrije. Poleg teh imamo proste 
cone, uprave industrijske cone in 
avtoporta; tu so problemi ureditve 
industrijske cone na področju vse 
pokrajine in gospodarski razvoj 
posameznih področij in skupnosti.

Lupieri je omenil tudi nekatere 
konkurenčne pobude sosednjih po
dročij ter naglasil potrebo, da je 
treba naše akcije uskladiti s po
budami drugih. Izkoristiti je treba 
tudi položaj mednarodnega preho
da pri Gorici in vse druge elemen
te, ki pridejo v poštev pri izbiri 
trgovskih poti; vse to v prizade
vanju da se doseže čim več ugod
nosti v korist goriškega prebival
stva.

Obrnivši se do svojih sotrudni 
kov v odboru je Lupieri priporočal 
intenzivno in skladno delo ter sta
len stik z realnostjo in njenimi pro-
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IZPRED KAZENSKEGA SODIŠČA

Številka 113 je bila odločilna 
da so prijeli znanega vlomilca
Zaradi dveh tatvin v našem mestu obsojen na skoraj 5 let zapora

blemi. Pri tem jim bodo v pomoč 1. aprila ter bo sledil spremem- 
razne komisije, posvetovalni organi bam državne pogodbe, 
in uradi trgovinske zbornice. Tako j Po novem sporazumu bo znašala 
bomo ustvarili iz odbora aktiven in celotna mezda specializiranega de- 
konkreten organizem, ki naj billavca po 766.89 lire; kvalificiran
imel redne tedenske seje po mož
nosti vedno isti dan.

Ob zaključku je ponovno apeli
ral na vse zastopnike posameznih 
gospodarskih kategorij in delavcev, 
na prebivalstvo in javni ustanovi 
ter tudi na deželno upravo za tesno 
in koristno sodelovanje pri reševa
nju vseh problemov.

Šolska predstava 
«Sneguljčice» v Gorici

Včeraj dopoldne so člani Sloven
skega gledališča iz Trsta pripravi
li v Katoliškem domu v Gorici 
predstavo mladinske igre iSnegulj- 
čica», ki je bila namenjena učen
cem slovenskih šol na Goriškem. 
Ker je bilo poskrbljeno tudi za av
tobusni prevoz otrok, kar je bilo 
potrebno zlasti za bolj oddaljene 
šole, se je dvorana do kraja na
polnila z drobnim občinstvom.

Nad 500 otrok je z živim zani
manjem in celo s sodelovanjem 
spremljalo dogajanje na odru in 
odločno zahtevalo, naj se zlobna 
kraljica kaznuje. Zelo so jim uga
jale tudi norčije Friceta in Frače- 
ta ter marljivi palčki.

S to predstavo so slovenski šo
larji na najboljši način začeli svo
je počitnice in velikonočne praz
nike.

V Štandrežu pripravljajo 
praznik sv. Vanča

Pripravljalni odbor domačega 
Kmečkega društva in prosvetnega 
društva O. Zupančič v štandrežu 
imata polne roike dela s pripravo 
letošnjega praznovanja tretjega ve
likonočnega praznika sv. Vanča, ki 
je tradicionalni praznik štandreža, 
ter hočejo tradicijo obnoviti. Kot 
smo že pisali, je to tretjič, da zo
pet praznujejo ta praznik v zad
njem času v štandrežu.

Program za torkovo prireditev Je 
naslednji;

Zjutraj ob 8. uri bo maša v do
mači farni cerkvi, popoldne ob 17. 
uri pa še popoldanska svečanost 
v Isti cerkvi.

Zvečer z začetkom ob 20. uri pa 
bo na trgu v štandrežu zabavni 
večer, na katerem bosta sodelovala 
godba na pihala «Krasu iz Dober
doba ter moški pevski zbor O. Zu
pančič iz štandreža. Sledilo bo 
predvajanje barvnih diapozitivov o 
tradiciji praznika sv. Vanča v štan
drežu.

Po tem takorekoč uradnem delu 
bo sledila prosta zabava po gostil
nah, kjer bodo gostom postregli z 
domačimi specialitetami in dobro 
domačo kapljico.

Prireditelji vabijo k udeležbi vse 
vaščane, pa tudi druge znance in 
prijatelje iz Gorice in okolice.

delavec bo prejel po 685 lir in na
vaden delavec po 615 lir na uro,

Prispevajte za

DIJAŠKO MATKO!

Včeraj se je pred kazenskim so
diščem (preds. Ligabue, tož. Tavel- 
la, zapis. Corrado) moral zagovar
jati stari znane« domala vseh ita
lijanskih kvestur in sodišč 39-letni 
Domenico Suglia, iz Montescaglio- 
so pri Materi, brez stalnega biva 
lišča, ki je bil obtožen dveh tatvin, 
ki jih ju je meseca avgusta in ok
tobra lani izvršil v našem mestu.

Da so agenti letečega oddelka 
kvesture lahko v izredno kratkem 
času prijeli in aretirali znanega 
vlomilca, ki si je svoj čas nadel 
naziv »trgovski potnik tatvin« in 
vrnili okradencu dragocenosti v 
skupni vrednosti 200 tisoč lir, je 
bila odločilna znana številka 113 
kvesture.

Bilo je 30 oktobra lani zjutraj, 
ko je 58-letna Emilla Zecchini s 
Furlanske ceste št, 409, ki Je bila 
v kuhinji, opazila, da je neki mo
ški preskočil ograjo dvorišča bliž
nje vile. Zenska je nemudoma za
vrtela številko 113 in obvestila a. 
gente o nenavadnem obisku. Poli
cijski stroj se je ob tej vesti tar 
koj sprožil in nekaj trenutkov kas
neje je bila patrulja agentov na 
poti. Neznani vlomilec, bil je Su- 
glla, pa je v notranjosti stavbe 
svoje delo že opravil preden Je po
licija dospela do Furlanske ceste 
ter po Isti poti, kot je prišel, je 
hišo tudi zapustil. Zecchini jeva pa 
ga tudi tokrat ni prezrla, temveč 
si Je oelo zapomnila njegovo po
stavo in druge značilnosti. Spet je 
zavrtela številko 113 ter agentom 
na kvesturi podrobno opisala vlo
milca. Z urada na kvesturi so vlo- 
milčeve značilnosti sporočili pa
trulji, ki je z avtomobilom odhite
la proti kraju tatvine Ko so poli
cisti privozili skoraj do Furlanske 
ceste so hipoma ustavili avtomobil 
ter se postavili na prežo. Kmalu 
se je na cesti pojavil moški, Id Je 
v vsem odgovarjal opisu Zeochini- 
jeve.

Vlomilec Sugldo, ki ga Je potegni
lo v past naglo ukrepanje Zecchi- 
nljeve, je tako v hipu zadobil pra
vi obraz. Po skrbnem pregledu so 
našli pri njem razne dragocenosti

skupni vrednosti 200 tisoč lir. 
Pri tem seveda ni bilo nobenega 
dvoma, da je omenjene dragoce
nosti malo prej ukradel v stanova
nju 50-Ietnega Santa Cattaruzze na 
Furlanski cesti št. 190.

To dejstvo pa je bilo dokazano 
s pregledom, ki so ga agenti znan
stvenega oddelka opravili na Cat- 
teruzzovem stanovanju,

Agenti so Suglio istočasno obto
žili še druge tatvine, ki naj bi jo 
izvršil 4. avgusta lani v škodo 26- 
letnega Edvina Sossija s Furlan
ske ceste št. 513. Po okradenčevem 
pričevanju je odnesel iz stanovanja 
razne dragocene predmete, denar 
in drugo v skupni vrednosti nad 
milijon lir.

Suglio se je seveda trdovratno 
branil obtožbe druge tatvine in v 
lastno obrambo dejal, da je prišel 
prvič v naše mesto 30. oktobra zve
čer z vlakom iz Genove. V našem 
mestu pa se je zadržal le malo ča
sa. Sklenil Je izvršiti tatvino ln se 
nato odpeljati v kakšno drugo me
sto po «podobnlh opravkih«. Kaj 
pa predmeti, ki Jih je ukradel v 
Sossdjevem stanovanju, in ki so mu 
jih agenti našli’'pri sebi? S tem v 
zveri pa se je opravičil, da Je te 
predmete nakupil v Genovi in jih 
je nameraval prodati.

Na včerajšnji razpravi je Suglio 
sicer priznal tatvino v Cattaruzzo- 
vem stanovanju, odločno pa se Je, 
kot že na policijskem zaslišanju, 
branil obtožbe druge tatvine.

Poleg ostalih prič je pričala tudi 
Sossijeva žena, 23-letna Alenka Kre- 
clc por. Sossi, ki Je dejala, da je 
spoznala ukradeni bankovec IO.UOO 
lir iz pripisa številke 4, ki Jo je 
napisal blagajnik na zadevnem 
bankovcu, pri katerem Je dvigni
la denar.

Javni tožilec dr. Tavella je oce
nil Suglio kot družbi izredno ne
varnega elementa ln zahteval zanj 
6 let zapora, 350 lir denarne kazni 
ter enoletno nadzorovano svobodo.

Sodniki so ga po daljšem posve
tu obsodili na precej strogo kazen 
4 leta in 9 mesecev zapora ter 150 
tisoč lir denarne kazni.

Obvestilo PSU
Tajništvo goriške sekcije PSU 

sporoča, da bo na njegovem sede
žu na Korzu Italija 22/1 vsak de
lavnik (razen ob sobotah) od 18. 
do 19. ure deloval urad za po 
moč pri reševanju raznih upravnih 
zadev. Na razpolago za pomoč pri-

DVE GLASBENI PRIREDITVI V GORICI

LEPO USPEL KONCERT 
GLASBENE MATICE

Produkcija gojencev glasbene šole v Dijaškem domu

Pretekli torek zvečer je Glasbe-ičinstvo sprejelo. V prihodnje bi bi- 
na matica iz Trsta priredila v K a- I lo treba dati še več poudarka ta- 
toliškem domu v Gorici lep kon- kim prireditvam v Gorici in omo-
cert z nastopom solistov in orke
stra, ki ga je dirigiral Kruno Cipe i.

Udeležba občinstva je bila_ nad 
vse zadovoljiva, zlasti če upošteva
mo, da imamo na Goriškem pored
koma kvalitetne prireditve te vrste, 
ki zahtevajo že določen nivo pri
prave tudi pri občinstvu. Vsi so s 
pozornostjo sledili izvajanju posa
meznih skladb ter s ploskanjem po
hvalili izborno podajanje flavtista 
Miloša Pahorja, fagotista Vojka Ce
sarja in Dino Slamo pri klavirju 
Zelo ugoden vtis je napravil tudi 
mladi dirigent Kruno Cipci iz Ljub
ljane, ki je bil to njegov prvi na 
stop v Gorici. Prav tako je bilo de
ležno splošnega odobravanja preciz
no izvajanje glasbenega orkestra.

Tudi nastopajoči gostje so nam 
po koncertu zagotovili, da so bili

gočiti njihovo bolj redno predva
janje, kar bi bilo tudi v korist 
splošne glasbene vzgoje pri nas.

Preteklo soboto pa je bila v Slo
venskem dijaškem domu v Gortci 
notranja produkcija gojencev šole 
Glasbene matice iz Gorice, kateri 
so prisostvovali poleg gojencev Do
ma tudi številni starši in prijatelji.

Ob tej priliki so nastopili nasled
nji gojenci: na klavir: Marta Vižin
tin, Ksenija Križmančič, Antonietia 
Peteani, Marko Čubej, Ivo Rojc, 
Mauro Dornik in Anamarija Peli
con. Na violino so igrali: Rudi Čer
nič, Vladimir Qualizza in Aleš Dok
torič. S harmoniko pa so nastopili: 
Marko Butkovič in Marko Rojc.

Vse nastopajoče so gledalci topis 
pozdravili in pohvalili s ploskanjem 
ter tako podčrtali njihovo napredo
vanje v glasbeni vzgoji.zadetim* bodo kompetentnT člani‘ za \ zadovoljni s to prireditvijo v Go- 

posamezna področja. 1 rici in z načinom, kako jo je oh-
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ODOBRIL GA JE PRED DNEVI OBČINSKI SVET

Gradbeni načrt doberdobske občine 
predvideva umirjeno širjenje naselij

Doberdob naj bi se širil proti jezeru, v Jamljah pa naj bi izpo
polnili prazni prostor med starim in novim delom vasi - 7 'uristična 
cona ob južnem delu jezera - Obrtno-industrijska cona pri Poljanah

jenje naselja proti vzhodu, t.j. proti | ni moč graditi stanovanj. Ni_ pred-

Sporazum za plač« 
gradbenih pleskarjev

V prostorih pokrajinskega urada 
za delo je bil včeraj sestanek med 
predstavniki treh sindikalnih orga
nizacij in predstavniki združenja 
obrtnikov iz Gorice in Tržiča, na 
katerem so obravnavali zadevo 
stavbnih pleskarjev. Na sestanku 
so dosegli dokončen sporazum, ki 
ureja normativni del ter predvide
va tudi 5-odstotno povišanje osnov
nih plač za posamezne stavbne ka-

Prejšnji torek je doberdobski ob
činski svet z večino glasov sprejel 
novi, spremenjeni gradbeni načrt te 
občine. Prvotni načrt so sprejeli že 
pred časom, vendar je k temu na
črtu dal deželni odlx>mik za urba
nistiko določene pripombe, ki so jih 
tokrat upoštevali. Načrt je pripravil 
tržaški arhitekt Darij Jagodic.

Kaj predvideva novi gradbeni na 
črt?

Področje doberdobske občine je 
razdeljeno, upoštevajoč obstoječe 
stanje in normalna predvidevanja, 
na več področij. V vseh že obsto
ječih naseljih sta predvideni coni 
A in B. V coni A, ki zavzema v 
glavnem že obstoječa naselja, je 
predvidena gradnja dveh’ kubičnih 
metrov na vsak kvadratni meter 
površine. V coni B, ki zavzema pod
ročje, kjer je predvideno širjenje 
že obstoječih stanovanjskih naselij, 
pa je gradnja omejena: mogoče bo 
graditi samo en kub.m na vsak kva
dratni meter razpoložljive parcele.

Še nekaj tehničnih podatkov: v 
coni A se lahko izpopolnijo obstoje 
če vrzeli, za vsako hišo je potreb
nih najmanj 500 kvadratnih metrov, 
višina stavb« sme doseči le 6 me
trov in pol, to se pravi, da so hiše 
lahko največ enonadstropne; od ce
ste, od zidu mora biti stavba odda
ljena najmanj pet metrov. Ob po
krajinskih cestah je tu moč graditi 
hiše tudi naslonjene eno na drugo, 
vendar le v primeru, ko gre za iz
popolnitev obstoječe vrzeli. V tej 
coni se lahko gradijo poleg stano
vanjskih hiš še trgovine, skladišča, 
stavbe, namenjene zabavi in kultur
ni dejavnosti.

V tako imenovani coni B je moč 
graditi le samostojne stavbe, naj
manjša razpoložljiva površina mo
ra biti 800 kvadratnih metrov. Tudi 
tu je dovoljena gradnja enonadstrop
nih stavb z največ 6 in pol metra 
višine, razdalja od ceste mora biti 
najmanj pet metrov. V coni B pri 
Doberdobu je predvideno širjenje 
že obstoječih šolskih in športnih na
prav.

Kje sta coni A in B? Ustrezne 
načrte si lahko občani doberdob
ske občine ogledajo na svojem žu
panstvu. Cona A v Doberdobu obse
ga sedanje naselje, cona B pa to 
naselje zaokroži in predvideva šir-

Adriji, nad cesto, ki pelje ob zgor
nji strani jezera. Vas pa naj bi se 
razširila tudi proti severu in proti 
zahodu.

Na Poljanah je širjenje obstoje
čega naselja zahodno od pokrajin
ske ceste predvideno v smeri zahod- 
vzhod s prečkanjem pokrajinske ce
ste. Ustvarila naj bi se povezava 
med sedanjim naseljem in posamez
nimi hišami ob pokrajinski cesti.

Pri vseh naseljih v Dolu so pred
videna maloštevilna širjenja. Načrt 
predvideva le možnost povezave 
med Vižintini in Palkiščem. Ob ce
sti, ki veže ti dve naselji, naj bi 
v bodočnosti nastalo enotno naselje.

Cona A v Jamljah obsega pod
ročje okrog obstoječih hiš tako v 
novem (ob državni cesti) kot v sta
rem delu vasi. Predvidena je grad
nja na področju med dvema nase 
Ijema, nekoliko pa naj bi se vas 
lahko širila tudi proti jezeru.

Arhitekt je predvidel tudi turistič
no cono, ki je ob spodnji cesti ob 
Doberdobskem jezeru. V tej coni je 
moč graditi le stavbe, ki imajo tu
ristično-gostinski namen ali pa week- 
end hišice. Grajene morajo biti v 
soglasju z naravnimi lepotami, za 
vsako stavbo je treba imeti na raz
polago pet tisoč kvadratnih metrov, 
višina stavb naj bo največ šest me
trov.

Na področju med Poljanami in 
Doberdobom, zelo blizu Poljan, 
vzhodno od pokrajinske ceste, je 
predvidena obrtno-industrijska cona, 
namenjena gradnji delavnic. V tej 
coni, kjer morajo biti stavbe odda
ljene najmanj deset metrov od ceste 
ali od mejš parcele, ni moč graditi 
stanovanjskih hiš.

V zeleni coni, ki obsega kmetij
sko in gozdno površino doberdobske 
občine, je moč graditi, v kraškem 
stilu, v gospodarske namene. Par
cele morajo imeti najmanj tisoč 
kvadratnih metrov. Na tem področ
ju je moč graditi tudi gostinsko-tu- 
ristične objekte, ki so lahko visoki 
do 6 metrov in pol. V tem primeru 
mora imeti graditelj na razpolago 
najmanj 10.000 kvadratnih metrov.

V športni coni, ki je predvidena 
v Doberdobu, lahko dosežejo grad
nje višino treh metrov in pol. Tutegorije. Sporazum stopi v veljavo
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ŠE O DEBATI V OBČINSKEM SVETU V GORICI

Antifašistične borce na Goriškem 
je družil ideal borbe za svobodo

V tem smislu in pod tem geslom bo občinska uprava sodelovala 
pri svečanostih ob 25. obletnici zmage nad nacifašizmom

Kot smo na kratko omenili že v 
našem včerajšnjem poročilu o seji 
občinskega sveta v Gorici, je po 
zaključku debate o občinskem pro
računu za 1970 svetovalec dr. Bat- 
tello (KPI) predložil svetu tudi 
osnutek resolucije v zvezi z letoš
njo proslavo 25 obletnice odporni
štva in osvoboditve. V resoluciji 
je predlagaj, naj bi občinska upra
va v sodelovanju z organizacijo 
ANPI in drugimi organizacijami in 
ustanovami pripraivila program u- 
radnih proslav in poskrbela za od
kritje spomenika-grobndce na glav
nem mestnem pokopališču za Itali
janske in slovenske borce, ki so 
padli v borbi za svobodo ln so 
tam pokopani.

Svetovalec odv. Culot (KD) je v 
imenu desničarske skupine njego
ve stranke takoj postavil pogoj, da 
bodo on ln njegovi glasovali za ta

lišče so brž podprli misoved, ki so 
dodali, da ni mogoče staviti na Isti 
spomenik «lnfodbaiti ed infodbatorl«.

Proti takemu stališču, (ki je za 
misovce sicer razumljivo in logič
no), so odločno nastopili svetoval
ci Zuocalli (PSU), dr. Cian (KD), 
dr. Sancin (PSI) in odv. Sfiligoj, 
ki so izjavili, da so načelno za re
solucijo, kot jo Je predložil dr. 
Battello. Poudarili so, da gre za 
proslavo tistih, ki so padli v borbi 
proti fašističnim in nadstočniim 
napadalcem, in da ti ne pridejo v 
poštev za kakršnokoli proslavo. V 
tej borbi proti nedfašistlčnim na
padalcem so se združeni borili ne 
samo slovenski in italijanski anti
fašisti .ampak tudi borci drugih 
narodov, ki so se mudili slučajno 
v naših krajih Slovenci so se še 
zlasti borili za svoj obstanek proti 
tiranu, ki Jih Je hotel popolnoma

predlog edino pod pogojem, da Je | uničiti ln tudi Italijanski borci pro- 
lz besedila vzameta besedi id tali jan ti okupatorju v Jugoslaviji so se 
skl ln slovenski«, To njegovo sta | skupaj z jugoslovanskimi partizani

v partizanskih ali garibaldinskih 
enotah borili proti nacifašizmu za 
novo Italijo, za demokracijo in 
svobodo. Zato tudi ne moremo lo
čit! borcev po narodnosti ah držav
ni pripadnosti, ampak po pripad
nosti k antifašističnemu taboru v 
evropskem okviru.

V tem smislu Je potem dr. Otan 
predlagal, naj velja proslava vsem 
tistim boroem, ld so v teh krajah 
padli v borbi proti nacifašizmu ne- 
glede na njihovo državno ah na
rodno pripadnost. Temu predlogu 
se je potem pridružil tudi odv. Cu
lot s svojo skupino, ki Je dejal, 
da so ga moria slabo razumeli in 
da ni mislil delati kakšne rasne 
ah narodnostne razlike. Z dr. Cia- 
novim popravkom, na katerega je 
pristal tudi predlagatelj dr. Battel
lo, so potem resolucijo odobrili vsi 
svetovalci razen dveh misovoev, ki 
pa Itak spadajo v nasprotni tabor 
zagovornikov nasilja in protidemo- 
kradje.

videno širjenje obstoječih šolskih 
področij v Doberdobu, Jamljah in 
v Dolu. V predelih, ki so podvrženi 
vojaškim služnostim, se je treba 
ravnati po predpisih vojaške oblasti.

Razdelitev področja doberdobske 
občine v posamezne cone, ki smo 
jih tu prikazali, je povzeta po ob
činskem gradbenem pravilniku, v 
katerem so vsebovane tudi vse osta
le točke, po katerih se mora rav
nati graditelj.

Najnovejši zakoni določajo, da mo
rajo imeti večje občine regulacij
ski načrt, manjše pa gradbene na 
črte. Ti predpisi bodo marsikoga 
prizadeli, vendar pa je treba upo
števati, da se danes gradi mnogo 
več, kot v preteklosti in da je tre
ba zaradi tega, za nemoteno življe
nje celotne skupnosti, načrtno pred
videti, kje je moč graditi, kje pa ne.

Tovornjak se je prevrnil
Včeraj popoldne so poklicali gori 

ške gasilce v Ul. Muznik v Gorici 
kjer se je pri manevriranju na ce 
sti skoro prevrnil tovornjak fiat 
650, ki je last podjetja Maritan 
Borgato ter je obtičal precej nag 
njen ob cestnem jarku. Gasilci so 
spravili vozilo, ki je bilo naloženo 
z raznim blagom, zopet na cesti 
šče. Pri tem je bilo okrog 10.000 
lir škode. Tovornjak je vozil Alba 
no Kos iz Fojde v Beneški Slove
niji.

CORSO. 16.30: «1 glrasoh«, Sofia
Loren in Maroello Mastroianni 
Ital. barvni film.

VERDI. 16.30—22.00: »Pensdero d’a 
more«, S. Dionisio in Mal de’ 
Primitives. Italijanski kinemasko 
pe v barvah.

MODERN1SSIMO. 17.30—22.00: «’
fanciulh del West», S. Laurel ln 
O. Hardy. Ameriški film.

A JTTORIA. 17.00: «Roseana», G. Pe 
tre in H. Ernbach. Danski barv 
ni film; mladini pod 14. letom 
prepovedan

CENTRALE. 17.00—21.30: Andersen 
«L’acciarino magico«. Danska bar 
vna slikanica.

/ ržit'
AZZURRO 17.30: «1 sette dd Marsa 

Matruh«, Ivan Razimov ln M 
Strebel. Ktae-maskop v barvah.

EXCELSIOR. 16.00: «Agente 007 ai 
servizio dd Sua Maesta«, G. La 
zenby in G. Ferzetti. Barvni 
film.

PRINCIPE. 17.30: «Per te nuda mi 
vendo 1’anlma«. E. Benderg to D 
Arden Barvni film.

Voru (.ftrica

SOČA (Nova Gorica): «Nuna iz 
Monze« (ital. barv ) ob 18. ta 20

DESKLE. »Umor v Beverly HUthu« 
(ital.-franc. barv.) ob 20. uri.

SEMPAS: «Umor v Beverly Hilthu« 
(ital.-franc. barv.) ob 20, uri.

KANAL: Danes zaprto.
SVOBODA: «Nuna iz Monze« (ital. 

barv.) ob 19. ta 21. uri.
PRVACINA: «Peterica za pekel* 

(ital. barv.) ob 20. uri.

DEŽURNI LEKARNI 
GORICA

V Gorici le danes ves dan in po
noči, dežurna lekarna PONTONI 
BASSI. v Rasteta 26 - Tel. 33-49. 

TRŽIČ
Danes ves dan in ponoči Je v Tr

žiču odprta lekarna S Ntcolč dr. 
Olivetti, Ul. I. Maggio 94, tel. 73338.

Razna obvestila
OBČNI ZBOR SPD za Goriško bo 

v sredo 8. aprila ob 20. uri v klu
bu «S. Gregorčič* v Gorici, Verdi
jev korzo 13. člani so vabljeni k 
polnoštevilni udeležbi.
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Tržaška srečanja z avtorjem Ukane

Na pobudo SPZ in Slovenskega kluba Je bil predvčerajšnjim v Trstu in včeraj v Gorici naš gost 
avtor slovitega partizanskega romana «Ukana* Tone Svetina. Na večernem srečanju v mali dvorani 
Kulturnega doma je pisatelja predstavil številnim udeležencem predsednik kluba dr. V. Turina

OB PRIHODU DRŽAVNIH GOZDOV V DEŽELNO UPRAVO

Vprašanje služnosti kmetov
Kaj pravita predsednik gozdnih upravičencev in ravnatelj gozdne uprave

Najbolj so razburjeni na Trbi- 
škem nad tem, da bo deželna go
zdarska uprava zamenjala držav
no gozdno podjetje, ki upravlja 
gozdove iz sklada za kultus. Kot 
je znano, so bili ti gozdovi last 
bamberških škofov na Bavarskem, 
ki so jih že leta 1.006 dobili od 
nemškega cesarja Henrika II. 
Kruljevega. Ti škofijski gozdovi 
se še zdaj širijo v katastralnih ob
činah Trbiža, Kotovega, Rut, Pre
dela, Žabnic, Ovčje vesi, Ukev, 
Naborjeta, Lužnice in Lipalje vesi 
ter preko meje v Avstrijo.

Sta še dva gozda, Kessel in Pa- 
pret, ki imajo nad njima določene 
pravice služnosti Ukvani. Vse te 
gozdove z vsemi služnostmi do 
tlačanov so prodali škofje Habs
buržanom, ti pa knezom Orsini- 
jem, nato so spet kupili te gozdo
ve Habsburžani, da bi jih ob raz
padu avstro-ogrske monarhije do
bila italijanska država. Vsi last
niki trbiških gozdov so se neneh
no prepirali z upravičenci služ

nosti. In prav velike pravde so 
vodili z italijansko državo Uk\ ini, 
ki so na vseh sodnih procesih po
tolkli celo notranje ministrstvo v 
Rimu, in sicer tako v fašistični 
dobi, kot tudi v povojnih letih se
danje italijanske zastopnike dr
žavnega erarja. Predsednik gozd
nih upravičencev na služnosti v 
trbiških gozdovih, g. Anton Ehr
lich, pravi, da bi se ob prehodu 
uprave državnih gozdov na de 
želo izpeljala «splošna osvobodi 
tev teh gozdnih služnostnih pravic 
to je da hi se slehernemu upravi 
čencu dodelila njegova lastna gozd 
na parcela. Njena uporaba bi spa 
dala pod splošni gozdni pravilnik, 
kar bi v zadostni meri prepreče
valo, da se ne bd delala škoda 
skupnosti s>.

Sedanji direktor gozdne uprave 
v Trbižu dr. Viotto pa nastopa z 
največjo odločnostjo proti takemu 
stališču upravičencev, češ da «si 
ne more predstavljati, kako bi 
upravičenci mogli uskladiti svoje 
špekulativne zahteve s splošnim
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O slovenski problematiki 
na drugi konferenci KPI 

o kmetijstvu v Bariju
V Bariju je bila od preteklega 

petka do nedelje druga konferen
ca Komunistične partije Italije o 
kmetijstvu, katere se je udeležilo 
več kot 2.000 delegatov iz vse 
Italije. Svoja zastopstva pa so po
slali na konferenco tudi PSI, 
PSIUP, ACLI in avtonomna so
cialistična gibanja. Na konferen
co je odšla tudi številna delega
cija iz naše dežele, v kateri sta 
bila tudi tržaški vrtnar Dušan 
Kodrič in Franc Gombač.

Na konferenci so mnogi delegati 
obravnavali najbolj važna vpra
šanja in težave, ki tarejo kmetij
stvo, ter nakazali stvarne rešitve. 
O posebni problematiki naših kme
tovalcev tudi v zvezi z nacional
nim vprašanjem je na konferen
ci spregovoril Dušan Kodrič, ki 
so ga izvolili tudi v predsedstvo 
konference.

Dušan Kodrič je v svojem govo
ru najprej naglasil, da so kmet
je v tržaški pokrajini skoraj v 
celoti slovenske narodnosti, mno
go pa je tudi slovenskih kmetov 
v goriški in videmski pokrajini. 
Zatem je med drugim dejal:

To stvarnost poudarjam, da pri
kažem, kako so naši kmetje dva
krat prizadeti . in zapostavljeni, 
to je gospodarsko in nacionalno, 
k čemur je treba dodati, da žive 
ob meji in jih zato v videmski 
in goriški pokrajini tudi hudo ta
rejo vojaške služnosti. Ti sloven
ski kmetje so še posebno v trža
ški pokrajini povečini včlanjeni v 
Kmečki zvezi (AUeanza contadi- 
na). K temu je treba še dodati 
značilno dejstvo, da je organiza
cija neposrednih obdelovalcev zem
lje v Trstu nastala že januarja 
1949, ravno iz potrebe, da se ti 
kmetje zaščitijo, saj se je nad nji
mi znašala reakcionarna drhal, 
ki so jo podpirale vladne oblasti, 
prej pod zavezniško vojaško u- 
pravo, potem pa tudi pod upravo 
italijanske republike.

Slovenski kmetje so se morali 
vedno bojevati za svoj obstoj kot 
narodna manjšina in za priznanje 
svojih narodnostnih pravic in v 
tem boju so bili komunisti vedno 
v prvih vrstah ob boku kmetov in 
vseh Slovencev, kot poudarja tudi 
resolucija vodstva naše stranke o 
pravicah slovenske manjšine v 
Italiji z dne 24. maja 1961.

Enotnost in bojevitost kmetov, 
mezdnih delavcev in spo'ovinarjev 
je v prvih povojnih letih rodila 
dobre sadove, kar se vidi tudi iz 
delovne pogodbe kmečkih delav
cev iz leta 1946 in pogodbe spo
lovinarjev, ki so tudi že tistega 
leta dosegli 55 odstotkov celot
nega pridelka

Kar se zapostavljanja sloven
skih kmetov tiče, naj dodam, da 
ni bilo v državnih kmetijskih u- 
radih niti enega slovenskega funk
cionarja. Isto velja za pokrajinsko 
kmetijsko nadzomištvo, za UMA, 
za urad poenotenih davkov (uffi- 
cio contributi unificati) in šele 
pred nekaj leti so zaposlili Raven
skega agronoma v pokrajinskem 
kmetijskem nadzornaštvu, in to po 
dolgotrajnih bojih in protestih 
kmetovalcev.

Drugo nasilje, ki se izvaja v 
škodo slovenskih kmetov je samo
voljno razlaščanje zemlje v »jav- 
lokoristne* namene, v resnici pa 
v K.rist velikih monopolov, kot so 
ESSO, SHELL. Montecatini, FIAT 
itd. In v teh primerih so uporab
ljali zakone o razlaščanju v glav
nem zato, da bi odstranili z zem
lje velik del stovenskih posestni
kov ter ohromili s tem njihovo

Govornik .je zatem omeni) kri
vično razlikovanje pri uveljavlja
nju .akonov, ki so v prid kmeto
valcem. Tako so na primer uve
ljavili v Trstu zaton o kmečkih 
bolniških blagajnah šele leta 1959. 
Zato so morali slovenski kmetje 
do tedaj sami plačevati vso zdrav
stveno in bolnišniško oskrbo. Kar 
celih pet let. je otreboval ta za
kon, «da ' prekoračil Sočo*, za 
kar’ se je treba oač zahvaliti tudi 
»velikemu prijatelju* kmetov Bo- 
nomiju. Toda še sed-j se ne iz
vaja v celoti, ker pri nas še ne 
volimo upravnega sveta bolniške 
blagajne, ki ga v ’i komisar. Mi 
še ne uživamo te pravice, pa če
prav smo italijanski državljani in 
čeprav nam člen 3 ustave prizna
va enake pravice kot sodržavlja
nom italijanske narodnosti. Nam,

kmetom s Tržaškega, odrekajo 
pravico, voliti upravne svete bol
niških blagajn, ker smo Slovenci 
in že 11 let imamo komisarja. 
Naš poslanec škerk in senator 
Šema pa že več kot leto dni ča
kata na odgovor pristojnih mini
strov na vprašanja, ki sta jah vlo
žila v parlamentu v zvezi s to 
odkrito kršitvijo zakona — je de
jal Dušan Kodrič.

Kodrič je zatem dejal, da je ob
širneje predočil to vprašanje za
to, ter je n:egova rešitev odvisna 
tudi od podpore, ki jo bodo dali 
kmetom v naših krajih kmetje iz 
drugih delov države in ker se v 
tem jasno kaže reakcionarna po
litika »bonomijancev*, saj se Bo- 
nomi drugod na vse grlo dere o 
»demokratičnosti in o večini*, pri 
nas pa pokaže svoje protidemo

kratično lice in odreka kmetom to 
oanc .mo pravico, ker ve, da tu 
ne bi kmetje volili za njegove so
delavce. Vse to pa je bolj podob
no fašizmu kot demokraciji.

Zato — je nadaljeval Kodrič — 
povejte kmetom, ki pri vas še 
verjamejo Bomomiju, kako se ta 
gospod obnaša v tržaški pokrajini 
ter pozablja na svoje visatodo- 
neče fraze o demokraciji iz stra
hu pred malo več kot tisoč trža
ških demokratičnih .kmetov, včla
njenih v Kmečki zvezi, ki bi u- 
teignili izvoliti predsednika iz vrst 
te zveze.

Dušan Kodrič je končal svoj 
govor z naslednjim slovenskim 
vzklikom: «Živela enotnost delov
nih ljudi na kmetijskem področju 
v borbi za demokracijo in socia
lizem!*

ALKOHOLIZEM ■ SOVRAŽNIK ČLOVEŠTVA

Vedno več žrtev 
alkoholizma v ZRN
Po statističnih podatkih je v 

Zvezni republiki Nemčiji okrog
600.000 pijači vdanih oseb. Od te
ga je 15 odst. žena in kakih
70.000 mladih ljudi okrog 21 let 
starosti. V primerjavi s prebival
ci vzhodnih dežel so zahodni Nem
ci bili relativno solidni, ker je ba
je v deželah, kjer se pije vodka, 
od celotnega števila prebivalstva 
okrog 2 odst. alkoholikov.

In vendar tudi v Zahodni Nem
čiji ni v resnici, kot se zdi, kaj 
boljše. Doktor S. Langle, ravna
telj neke psihiatrične bolnišnice, 
meni, da na vsakega ugotovlje
nega alkoholika pride še en pri
krit. Pomeni, da v ZR Nemčiji 
živi okrog milijon in dvesto tisoč 
alkoholikov oziroma 2 odstotka 
celotnega prebivalstva. Število 
»neugotovljenih* alkoholikov je 
tako veliko zaradi tega, ker sku
šajo družine same čim dlje pri
krivata svojega člana, ki se je 
vdal pijači, a «uradmo» pomoč 
zahtevajo šele takrat, to je 
zdravnik že ugotovil, da je nje
govo stanje težko.

«Ni alkoholik vsak, ki nezmer
ne pije,* pravi dr. Wemer Men- 
de z vseučilišne klinike za živce 
v Tuebingenu,* kot tudi ne popi
je vsaki pravi alkoholik vedno 
toliko alkohola, kolikor ga popi
jejo stalni potrošniki vse do glo
boke starosti brez kakršne koli 
škode zase in za svoje zdravje. 
Vdanost pijači se začenja šele 
takrat, to človek postane odvi
sen od alkohola in to ni več spo
soben nadzorovati, koliko popije. 
Med običajne topoglavosti vsak
danjega življenja sodi tudi to, da 
oni isti ljudje, ki tudi sami radi 
globlje pogledajo v kozarec, ta
koj zavrnejo oziroma izločijo o- 
nega, ki to preveč rad dela, kot 
tudi ne prenašajo tistih, ki v pit
ju nočejo z njimi držati koraka. 
Na abstinente pa gledajo kot na 
»smešne svetnike*.

Po zdravniških opažanjih, mo
rata poteči najmanj dve leti 
zdravljenja, da bi neki alkoholikDušan Kodrič na konferenci v Bariju
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Fidel Castro je napovedal
bogato letino

In vendar je monokultura nevarna

HAVANA, sredi marca. — Ku
ba, ki je bila pred leti tako rekoč 
nepretrgoma na dnevnem redu 
vsega svetovnega tiska in so v 
določenih zahodnih krogih od dne
va do dneva pričakovali, kdaj se 
bo pod ameriškim pritiskom druž
bena ureditev, ki so jo uvedli »bra
dači* s Fidelom Castrom na čelu, 
zrušila, prehaja počasi v zatišje. 
Kaže, da so se v določenih ame
riških krogih sprijaznili s svojim 
«rdečim» sosedom in če razne a- 
meriške »službe* na Kubi ne miru
jejo povsem, prav gotovo niso 
več tak« žive kot so bile preti 
leti, ah se vsaj njihova dejavnost 
ne kaže v tolikšni meri in prihaja 
zato Kuba v ospredje le ob ka
kem prav gotovo ne tako redkem 
»piratstvu*, to posameznik ali sku
pina ljudi preusmeri kako letalo 
na ta karibski otok, ki je edina 
socialistična država na obeh ame
riških celinah.

Pa tudi na Kubi sami je zadnje 
čase bolj mimo, raje bi rekli bolj 
tiho. Fidel Castro, ki se je pred 
leti tako pogosto oglašal, se je 
zadnje čase nekoliko umiril. Ne
kateri, ki mu niso preveč naklo
njeni, pravijo, da se na Kubi da
nes manj govori, veliko več pa 
dela. Fidel Castro sedaj ne dela 
prav nič več kot nekoč, ker je 
vedno veliko delal, saj je znan 
kot človek, ki ne pozna počitka. 
To zahteva tudi od svojih sode 
lavcev, deloma pa tudi od vsega 
kubanskega prebivalstva, kajti, 
»Kuba si je postavila velikanski 
smoter: proizvesti 10 milijonov ton 
sladkorja*, kot se glasi geslo, na 
katero naletimo na Kubi tako re
koč na vsakem koraku.

Deset milijonov ton sladkorja 
ni majhna stvar, pa čeprav je Ku
ba znana kot sorazmerno izredno 
velik proizvajalec sladkorja ozi
roma pridelovalec sladkornega 
trsa. Pravzaprav je sladkor bil in 
je še vedno Ahilova peta Kube,

kot so monokulture Ahilova peta 
številnih latinskoameriških držav.

Kubanci bodo v letošnjem letu 
potrošili 800 milijonov dolarjev za 
»bitko* za sladkor. Povečali so 
in bodo površine, posejane s slad
kornim trsom, povečali bodo na
prave za predelavo sladkornega 
trsa. V letošnjo borbo za sladkor 
hoče Fidel Castro vključiti sle 
hernega Kubanca, ki je sposoben 
za delo in do pred nedavnim je 
bilo na poljih, koder so veliki na
sadi sladkornega trsa, zaposlenih
400.000 ljudi. Ker Kuba ne razpo
laga s tolikšno delovno silo, da bi 
mogla posvetiti vse tej akciji, je 
vključila v to »bitko* tudi dijake, 
uradnike in iz tovarn vzela tudi 
nekaj delavcev.

Fidel Castro je v zvezi s tem 
rekel naslednje: »Vsak delavec 
mora nekaj žrtvovati žetvi slad
kornega trsa. Pri tem gre za bit
ko, prav za takšno bitko, kot če 
bi bil v uniformi s puško v roki 
in v rovu.* In resnici na ljubo je 
havanska vlada za to bitko mobi
lizirala tudi vojake. 75.000 voja
kov je bilo na poljih sladkornega 
trsa, kjer so pomagali civilistom, 
kmetom, študentom, delavcem.

Letošnja žetev sladkornega trsa 
je povsem spremenila celo osnovni 
način življenja Kubi. Vlada je do
ločila, da se ne sme izgubiti niti 
en dan in je nekatere praznične 
dni odložila na poznejšo dobo, ta
ko da bi se tej kulturi ne odvzela 
niti ena ura uporabnega časa. Si
cer bi morali povedati, zakaj, to
da to bi bila predolga razlaga.

Če se Kubanci hvalijo z dose
danjimi izrednimi uspehi, kaj pr a

vijo glede tega tuji strokovnjaki, 
kako računajo s kubansko konku
renco na tujih borzah, kjer se 
trguje s sladkorjem?

Izvedenci na londonski in new- 
yorški sladkorni borza menijo, da 
Fidel Castro ne bo dosegel zaže
lenega smotra. Po njihovem bo 
Kuba letos pridelala 8 milijonov 
ali kaj več ton sladkorja, nikakor 
pa ne 10 milijonov ton, kolikor za
gotavlja Castro. Po njihovem mne
nju je bil Castro preveč optimi
stično razpoložen ko je rekel, da 
bo Kuba »še pred 15. julijem 1970. 
proizvedla 10 milijonov ton slad
korja in niti kilogram manj*.

Naj bo kakor koli, tudi če bo 
letošnji pridelek znašal le obalnih 
8 milijonov ton sladkorja, bo to 
veliko. Toda Kuba ne bo ostala 
niti pri 8 celo niti pri 10 milijonih 
ton sladkorja letne proizvodnje, 
pač pa bo svojo proizvodnjo iz 
leta v leto večala, saj so na uni
verzi v Havani izdelali načrt, ka
ko bi na Kubi prišli do 25 milijo
nov ton letnega pridelka sladkorja.

Za obilnih 6 milijonov prebival
cev, kolikor jih šteje Kuba, je 8 
milijonov ton sladkorja veliko. Ne 
bi bilo veliko, kolikor bi Kuba 
mogla s tem svojim pridelkom 
svobodno trgovati. Toda znano je, 
da Kuba doživlja popolno bloka
do s strani ZDA in vseh sosednih 
držav, ki so pod vplivom ZDA. 
Vrhu tega pa ekotiomija monokul
ture ni nikoli zdrava in je dolgo 
bila in je še vedno zelo učinko
vito orožje, s katerim ZDA držijo 
v šahu veliko svojih južnih so
sedov.

prenehal biti »obseden* od alko
hola in ne bi več podlegel raz
nim konformističnim pritiskom 
družbe, naj bi se povrnili k piiit- 
ju. In prav ta pritisk družbe 
(«Kaj boš tak zajec*, «En kozar
ček pa ti res ne bo škodil*) je 
eden od najmočnejših »razlogov 
tako visokega odstotka recidivov. 
Na podlagi raziskovanj je bilo 
namreč ugotovljeno, da se 90 od 
stoikov na silo ozdravljenih al
koholikov povrne k pitju. Zara
di tega se alkoholik, ki mu je 
enkrat uspelo osvoboditi se suženj
ske privrženosti alkoholu, ne sme 
več dotakniti niti najmanjše ko
ličine tega svojega sovražnika.

Najboljše možnosti, da ozdravi
jo, imajo tisti alkoholiki, kd so 
se prostovoljno odtočili, da se 
bodo pitja odvadili. Toda res je 
tudi, da morajo talki ljudje ime
ti obenem ne samo dobro voljo, 
da to dosežejo, ampak vrhu te
ga tudi dokaj debelo listnico. V 
bolnišnicah namreč vedno pri
manjkuje postelj, namenjenih 
zdravljenju alkoholikov. V neka
terih zdraviliščih za alkoholike 
čakajo moški v vrsti tudi po šest, 
žene pa celo po devet mesecev, 
preden jih lahko sprejmejo. Med 
ženami je namreč več prikritih 
alkoholikov kot med moškimi. Pri 
poročenih ženah je obseg potroš
nje alkohola odvisen od moževih 
dohodkov. Tako poroča strokov
njak dr. Mende.

Med moškimi pa je vdanost 
pijači socialno enakomerno »raz
porejena*. Zdi se, da je »alkoho
lizem revnih* premagan, postav
lja pa se vprašanje, ali je opra
vičen pojem »alkoholizem blago
stanja* oziroma, ali tak alkoholi
zem sploh obstaja. V to d.r. Reč. h, 
tudi strokovnjak, dvomi. On ra
je goovri o »alkoholizmu zaradi 
toposti*. Prepričan je, dia gre 
oblikovanju človeka skozi preti
rano delo in duhovno-telesne po
sledice civiliziranega načina živ
ljenja pripisati največjo odgo
vornost za tolikšen porast alko
holizma.

Vzemimo za primer, da samo 
polovica zaposlenih v Zvezni re
publiki Nemčiji smatra svoj po
sel za posel, ki ima neki smisel, 
ostala polovica gleda na svojo 
zaposlitev samo kot na nekaj, 
s čimer se lahko preživi. Razen 
tega večina prebivalstva ne opa
ža, da napredek civilizacije pri
naša tudi številne negativne po
jave. Tako je eden od teh nega
tivnih pojavov zmanjšanje teles
ne moči in vzdržljivosti, torej 
dejavnikov, ki človeku omogoča
jo, da lažje prenaša bolečine, na
petosti in konflikte v vsakdanjem 
življenju. Alkohol jim olajšuje, 
da vse tegobe bolje prenašajo, 
jim prinaša dobro voljo in jih. 
končno, kolikor to ne zadostuje, 
opijani.

Staro pravilo, da je moč pri
vrženost pitju zdraviti stacionar
no, se zdi, da ne drži več, odkar 
se je začela uspešno uporabljati 
skupinska terapija, povezana s 
psihoanalizo. Le-ta nudi domala 
iste možnosti za ozdravitev kot 
stacionarno zdravljenje. Sicer pa 
je najvažnejša za trajen uspth 
skrb za pacienta tudi po že o- 
pravljenem zdravljenju. Pri tem 
lahko mnogo pomagajo zlasti 
skupine ozdravljenih alkoholikov, 
ki so se za ta namen združili ozi
roma organizirali.

K temu bi šlo še pristaviti, da 
bi se ljudje, če naj se ognejo 
nevarnosti alkoholizma, morali 
tesneje povezati z naravo in si, 
navzlic strahotnemu ritmu razvo
ja tehnične civilizacije z vsemi 
njenimi tudi negativnimi posledi
cami, omisliti preprostejše obli
te svojega vsakodnevnega živ
ljenja. Višja raven kulture, ki 
človeka navaja tudi k ustreznim 
višjim interesom in mu omogoča 
kvalitetnejšo izpolnitev njegovih 
duhovnih potreb — tega ni niti 
treba posebej poudarjati — pa 
sodi med instrumente, ki člove
ka najbolje obvarujejo ne samo 
pred nevarnostjo alkoholizma, 
ampak tudi pred vrsto drugih 
nevarnosti, ki danes izpodtopuje
jo tako posameznika kot tudi cele 
družbene skupnosti. Jasno je, 
da pa pri tem tehnične civiliza
cije ne moremo in ne smemo 
zamenjavati z resnično kulturo, 
kot se to danes dela.

interesom*. «Nas preseneča že 
sam prehod lastnine nad gozdovi 
na deželo,* je izjavil direktor, 
«kaj bi šele nastalo z razdroblje
no osvoboditvijo kot je takle pred
log. Nasprotno, mi mislimo (nam
reč sedanja gozdna uprava v Tr
bižu), da ba bilo bolje enkrat za 
vselej likvidirati, seveda na pra
vičen način, vse te pravice.*

Seveda je posebno ta poslednja 
izjava gozdarskega direktorja zbu
dila vihar ogorčenja med upra
vičenci gozdnih služnosti po vseh 
vaseh Kanalske doline.

Gozdne služnosti na Trbiškem 
namreč utemeljujejo, še več, po
gojujejo celotno življenje, sam ob
stoj teh visokogorskih vasi. Kanal
ska dolina namreč ne pozna ka
tastrofalne emigracije kot hribov
ski: Kamdja in Beneška Slovenija. 
Gozdovi v Kanalski dolini so res
nično še edino ohranjeno boga
stvo gorskih kmetov, ali pa tudi 
že nekmetov, ker se je velik del 
domačega prebivalstva že posvetil 
terciarnim dejavnostim, se ukvar
ja z donosnim turizmom in donos
no trgovino od.bolj ali manj vse 
leto prehodnih ali pa tudi stalnih 
turistov severnih držav (Avstrije 
in Nemčije) pa tudi Italije in celo 
skrajno severnega dela Jugosla
vije. Tok turistov in kupcev tako 
rekoč ne usahne vse leto. Vsi ti 
domači delavci v trgovini in tu
rizmu imajo še v velikem številu 
stanovanjske hiše s hišno številko, 
ki je nanjo vezana dragocena služ
nostna pravica v državnih gozdo
vih. Tako so torej v Kanalski do
lini služnostne pravice kmetov in 
nekmetov med domačim prebival
stvom tista zaščita, ki jih ščiti 
pred katastrofalno emigracijo, ki 
veže te ljudi na to alpsko dolino.

Bilo bi silno lahkomiselno, da bi 
državne oblasti podlegle ozkim 
strokovnjaškim glediščem. Saj dr
žava zmerom lahko zaščiti s stro
gimi zakoni celovitost trbiških 
gozdov. Doslej ni narodnostno me
šano prebivalstvo v Kanalski do
lini pokazalo tistega rušilnega a- 
narhičnega odnosa do gozdov kot 
je to doslej bil primer drugod v 
Italiji. Kolikor se je to dogodilo v 
zadnjih desetletjih, so to delali 
tuji elementi, tako n.pr. Ente Tre 
Venezie, ki niso vzrasli v spošto
vanju do gozdov kot so domačini 
v Kanalski dolini. Priznati je tre
ba, da je sama javnost, ne samo 
v Kanalski dolini, ampak v vsej 
videmski pokrajini obračunala kaj 
kmalu s škodljivimi gozdnimi 
«prelci», ki so se vgnezdili v do
ločenih vejah ustanove «Enfs per 
le tre Venezie», ki so si prigra
bili številne gozdne pravice, ve
zane na hišne številke ob ogorče
nju gozdne uprave: »Ente* posta
ja preteklost, ki se nanjo Kanal
ska dolina spominja z grenkobo v 
srcu.

A. REJEC

Nekaj slik s kulturnih prireditev v preteklih dneh. Zgoraj slika s 
hotnega glasbenega večera v Skednju, spodaj pa vidimo gojence GM, 

ki so nastopili na drugi produkciji glasbene šole.

Zgornja slika je z občnega zbora prosvetnega društva Prosek-Kont#- 
vel, ki je bil predsinočnjim, spodaj pa vidimo slikarja Silvestra Godin# 
in Vladimira Ražma, ki sta predsinočnjim odprla razstavo svojih del 

v prostorih škedenjskega PD.

(Nadaljevanje m 5. strani)

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne; 11.50 Pianist Nero;
12.00 Pod farnim zvonom v Bar- 
kovijah; 12.30 Za vsakogar nekaj;
13.30 Glasba za godala; 17.00 Fo- 
raboschi: Tri sličice; 17.20 Pro 
gram za mladino; 18.15 Umetnost 
in prireditve; 18.30 Franckova 
Simfonija v d molu; 19.10 Pisani 
balončki; 19.40 Na sporedu je Glin
ka; 20.00 Šport; 20.30 Marlovve: 
«Faust»; 21.55 Skladbe davnih 
dob; 22.20 Haydn: »Zadnjih sedem 
Kristusovih besed*.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

15.10 Juke box; 16.00 Koncert;
16.30 Ščepec poezije.

KOPER
6.30, 6.45, 7.30, 10.00, 12.30, 14.00,

14.30, 16.00, 17.00, 19.15, 22.30 Po
ročila; 6.40 Glasba za dobro jutro;
7.40 Vesela glasba; 8.00 Popevke;
8.30 Barok v glasbi; 9.00 Pripove
dovalec; 9.30 Izberite si program 
sami; 10.15 Od motiva do močiva; 
10.45 Plošče Record; 11.30 Dra 
matične skladbe; 12.00, 12.45 in
15.30 Glasba po željah; 14.05 Tu 
ristične beležke; 14.15 Lahka glas
ba; 16.20 Melodije; 16.30 Primor 
ski glasbeniki; 17.10 Današnji gost
je; 17.30 Operne strani; 18.00 in
19.30 Prenos RL; 19.00 Reneov an 
sambel; 22.10 Plesna glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po 

ročila: 8.30 Jutranje pesmi; 9.00 
Vi in jaz: 11.30 Glasbena oddaja;
12.10 Kontrapunkt; 12.38 Ljudje in 
dogodki; 13.15 Radijske kronike; 
14.16 Program za popoldne; 16.00 
Spored za najmlajše; 16.20 Nove 
plošče; 17.05 Maša; 19.05 Vivaldi- 
jeve skladbe; 19.30 Na sporedu je
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Mendelssohn; 20.15 Bachov Pasi
jon po sv. Mateju.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.00, 19.30 Poročila;

8.40 Kontealtistka Mariam Ander
son; 9.00 Romantika; 10.00 Radij
ska priredba: «Beethoven*; 10.35 
Telefonski pogovori; 12.35 Sanre- 
mo 70; 13.00 Program s F. Bol
kam; 14.00 in 16.50 Zakaj in kako?;
14.05 Juke box; 15.03 Poljudna en
ciklopedija; 15.15 in 16 30 Kol. dir
ke po Catnpanii; 15.40 Veliki valč
ki; 16.00 »Samremo 1970»; 16.35 Go
dalni orkester; 17.05 Vivaldi in 
Bach; 17.35 Enotni razred; 17.55 
Simfonije in uverture; 18.50 Sim
fonična glasba; 19.55 Operna glas
ba; 21.15 Na sporedu je Scarlatti; 
22.43 Tolstoj, »Ivanova velika 
noč*; 23.05 Simf. glasba.

III PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.15 

Šostakovič, Kvartet štev. 4; 11.40 
Pergolesi, Scarlatti in Mozart; 
12.20 Nastopa orglar Heiller; 13.55 
Tenorista M. Lorenz in W. Wind- 
gassen; 14.30 Na sporedu so Por- 
pora, Traetla in Jcmmelli; 16.20 
Sodobna ital. glasba; 17.40 Britte- 
nova Simfonija opus 20; 18.15 Go
spodarska rubrika; 18.45 Iz Goe
thejevega «Fausta»; 21.30 Pizzetti: 
*Lo straniero*.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 8.45 

Podoba in glasba; 9.45 Sodobna 
ital. glasba: 10.20 Klavirske sklad
be; 11.55 Baritonist M. Ancona in 
P. Cappucilli; 12.20 Tri Poulenco- 
ve skladbe za klavir; 13.15 Na 
s|x>redu je Stradella.

SLOVENIJA
6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 

Poročila; 6.50 Na današnji dan; 
7.15 Inform. oddaja; 8.04 Glasbe
na matineja; 9.05 Radijska šola:

Srednjeveška mesta; 9.35 Zabavni 
orkester; 10.15 Pri vas doma; 12.10 
Simf. plesi od Ohrida do Koroške;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Čez 
polja in potoke; 13.30 Priporočajo 
vam ..; 14.05 Mladinski zbor RTV: 
14.25 Plesni orkester; 14.40 Enaj' 
sta šola; 15.40 Komorni zbor; 16.00 
Vsak dan za vas; 17.05 Glasbeno 
popoldne; 18.00 Aktualnost!; 18.15 
»Morda vam bo všeč*; 18.45 Kul 
turni globus; 19.15 Ansambel 
Weekend; 20.00 Domače pesmi;
21.00 Literarni večer — Portret 
W. B. Yeatsa; 21.40 Glasbeni nok
turno; 22.15 Mozartove skladbe;
23.05 Literarni nokturno — A. En- 
dre: Pesmi; 23.15 Orkester Pierre 
Michelot; 23.40 Slov. pevci zabav
ne glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
12.30 Tajnosti živali; 13 00 Ru 

brika o potrošnji v Italiji; 13.30 
Dnevnik; 15.33 Kol. dirke po Cam- 
panii; 17.00 Spored za najmlajše;
17.30 Dnevnik; 17.45 Program za 
mladino; 18.45 Aktualnosti na de 
lavskem področju; 19.15 Iz sve
tega pisma; 19.45 Šport in ital. 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 P- 
Claudel, »Marijino oznanjenje*;
22.40 Železnice danes in jutri; 23.00 
Dnevnik.

II. KANAL
19.00 Nemščina; 21.00 Dnevnik; 

21.15 »Rischiatutto*; 22 15 Znanost 
in tehnika.

JUG. TELEVIZIJA
20.00, 22.45 Poročila; 9.35, 14.45 

TV v šoli; 10.30, 15.40 Nemščina: 
10.45, 15.55 Angleščina; 11.00 Fran 
coščina; 16.10 Splošna izobrazba: 
Človek na Luni; 17 45 Ivo Lhotka 
Kalinski; 18.00 Risanka; 18.15 Ob 
zomik; 18.30 Zgodbe s popotovanj;
19.05 Enkrat v tednu; 19 20 Jerry 
Lewis; 19.50 Cikcak; 20.35 V. 
Neff: Preudarne ooroke: 22.10 Pa 
riški mozaik.

OVEN (od 21.3. do 204.) Skušajte 
se otresti vpliva nekega kolega. Pri
jeten večer v družbi z dragim pri
jateljem.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Sprejmite 
neki predlagani kompromis. Pomi
ritev z ljubljeno osebo je odvisna 
samo od vas.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) No
ve okoliščine bodo pritegnile vašo 
pozornost na nove probleme. Spro
stite se v naravi.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Hladno
krvno se boste spoprijeli z dokaj 
zapleteno situacijo, čustva: sklad
nost idej med vami in drago osebo.

LEV (od 23.7. do 23.8.) Naučite

HOROSKOP
se v pravem času sprejeti ukrepe, 
ki so potrebni. Ne nasedajte slad 
kim besedam.

DEVICA (od 24.8. do 22.9.) Po
stavljen vam bo poslovno zanimiv 
predlog. Izpolnjeni boste z velikim 
življenjskim veseljem.

TEHTNICA (od 23.9. d,, 22.10.) V 
časopisu boste naleteli na oglas, ki 
vam bo nekaj odkril. Imejte več 
zaupanja vase.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 22.11.) 
Preverite še enkrat svoje odnose

do nekega predstojnika. Težkoče z 
najmlajšinii.

STRELEC (od 23.11. do 21.12) 
Skušajte nekoliko pritisniti, da bi 
dosegli, kar vam je pri srcu. Pismo, 
ki nanj čakate, to prišlo.

KOZOROG (od 22.12. do 20.1) 
Skušajte pospešiti pričakovani posel! 
nekega strokovnjaka. Sleherno ou; 
stveno omahovanje utegne zdaj biti 
nevarno.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ukre
pajte naglo, ker bo sicer prepozno- 
Napetost v družini.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Neto svo
jo pobudo odložite za kasneje. Sre
čanje, ki vas to zelo osrečilo.
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Moška ekipa Bora osvojila v B ligi 
odlično 3. mesto na končni lestvici

Kras še vedno brez poraza ■ Presenetljiv podvig deklet Sokola 
V ženski A ligi Fini državni prvak, CUS in Cabassi sta izpadla

V soboto se je zaključilo moško 
'venstvo B lige. Bor je tudi letos 

r%ojil 2elo dobro mesto. Tretje me
to predstavlja namreč za sloven
ja šesterko velik uspeh, čeprav se 
S med tekmovanjem izkazalo, da 
® bila ta uvrstitev lahko še boljša, 
iaj bi se morda lahko potegovala 
«o za prvo mesto.
Fantje so svojo nalogo opravili 

*s dobro in tu gre pohvala celot
ni ekipi s Sergijem Veljakom na 
®lu. Njihovo vestno treniranje in 
*joriščanje vsake možnosti igranja 
Mjateljskih tekem sta obrodila sa
tove. V tem prvenstvu je pri- 
tol do izraza Klavdij Veljak, ki je 
Jpav te dni na skupnih pripravah 
Jladinske državne reprezentance, 
toleg njega se je odlikoval Plesni- 
tor, ki je bil najbolj konstanten v 
!vojih nastopih. V drugem delu pr- 
Jjjistva pa se je poznala prisotnost 
'tola, ki je odslužil vojaški rok, 
tor dal ekipi tisto zanesljivost, ki 
f je še manjkala.

V soboto bi moral Bor nastopiti 
to domačih tleh proti Alessandrii. 
gostje pa se niso predstavili na 
'Srišču in tako je Bor osvojil že 
tougo letošnjo zmago brez borbe.
t*ertas, ki si je v tem turnirju 

tostavil za cilj rešitev pred izpa- 
totn, je to tudi dosegel. «Belo-rde- 
S» so v zadnjem srečanju doživeli 
Poraz v Padovi, kar pa ni kompro
mitiralo njihove uvrstitve.

Izidi zadnjega kola:
Sca-ola — ‘Olimpia 3:1 
‘Bor — Alessandria 3:0 bb 
‘Petrarca — Libertas TS 3:0 
‘CUS Turin - COOP Parma 3:1 

Lestvica
Mioelli 17 15 2
^etrarca 18 15

14 
10 

9

Lestvica
Panini MO in Ruini Fi 34, Bu- 

mor Pr 26, Renana Bo 24, Baby 
Brummel 22, Bo voli Bo 18, Triesti- 
nana 16, Pastore Re 14, Casadio 
Ra 12, Milano 10, Esercito Na in 
Portuali Ra 2.

* * *

V soboto se je zaključilo tudi žen
sko prvenstvo A lige. Italijanski 
prvak je postala šesterka FINI iz 
Modene, medtem ko zapuščata 
lito CUS Milan in Cabassi.

Izida:
CUS Parma — Presolana 3:0
La Torre — Cabassi 3:2

Končna lestvica
Fini Mo 18 17 1 53 7 34
CUS Parma 18 14 4 46 20 28
La Torre Re 18 14 4. 48 29 28
Cogne Ao 18 13 5 30 19 26
Confit 17 7 11 28 39 14
Presolana Bg 18 6 12 25 42 12
Fari Pa 18 5 13 26 42 10
Mediterra. Ct 18 5 13 24 43 10
CUS Milano 18 5 13 23 46 10
Cabassi Mo 18 4 14 21 47 8

18
18
17
17
18 
18 
18 
18 
18

3
4 
7 
9

11
12
12
14
15

47 
50
48 
35 
33 
30 
28 
27 
24 
21

14
14
23
34
34
41
43
45
45
50

telana 
caiola 
'limpia 
5JS Turin 
■ibertas TS 
OOP Parma 
alessandria

V nadaljevanju žepske JLlige rje 
rišlo v nedeljo do izrednega pre- 
enečenja. V Nabrežini je namrfeč 
okol v samih treh setih odpravil 
Ireg. S to zmago so si Nabrežinke 
faktično zagotovile obstoj v ligi in
0 krepko poslabšale položaj Zar- 
5, ki je tako ostala osamljena
Bor je gostoval v Padovi m je 

rišel domov še z dvema točkama,
1 mu bosta morda v nadaljevanju 
'rvenstva prav prišli v borbi za 
Irugo mesto.

Izidi šestega kola:
AGI - ‘Zarja 3:0 
Bor - ‘FARI Padova 3:1 

•Sokol - Breg 3:0 
Lestvica

KGI 6 6

Kras nadaljuje z zmagami. V dveh 
tekmah, ki jih je odigral v tem ted
nu je oddal le set. Toda njegova 
igra preveč niha in upajmo, da 
ne bodo fantje odpovedali prav v 
odločilnem srečanju.

Nasprotno pa se dogaja z Borom. 
«Plavi» stalno izboljšujejo igro a 
njihovi uspehi še zaostajajo. V ne
deljo pa so še naleteli na sodni
ka, ki je skoraj daroval tekmo 
Turriacu.

Izidi petega in šestega kola: 
*Torriana — Triestina B 3:0 
Triestina B — ‘ACEGAT 3:2 
CSI - ‘Bor B 3:2 

‘Aurora — Torriana 3:2 
Kras — ‘Olimpija 3:1 

‘Kras — Torriana 3:0 
PAV — ‘Olimpija 3:2

Izidi:
Edera — ‘Bor B 3:1 

‘Edera — Corridoni 3:0 
‘Porzio — Bor B 3:1 

Lestvica 
3 3AGI B 

OMA 
PAV 
Edera 
FARI TS 
Porzio 
Corridoni 
Bor B

3
3
5
3
4
4
5

‘Turriaco — Bor B 3:0 
Lestvica 

6Kras
CSI
Aurora 
PAV 
Turriaco 
ACEGAT 
Olimpija 
Triestina B 
Torriana 
Bor B

6
5
4
5
5
4
6
5
6 
6

18
15
11
11
11
9
9
4
6
4

12
10
6
6
6
4
4
2
2
0

Prihodnje kolo:
Corridoni — Porzio 
Edera — AGI B 
PAV - FARI TS 
OMA — Bor B

9
9
9

12
6
7
2
4

0
2
5
9 
5

10 
12 
15

f. v.

KOŠARKA
POKAL EVROPSKIH PRVAKOV

Ignis-Real 108:73
V povratnem polfinalnem sreča

nju tekmovanja za pokal evropskih 
prvakov je v Vareseju domači Ignis 
premagal Real Madrid s 108:73 
(55:38) in se je tako uvrstil v fi
nale.

NOGOMET
Radnički iz Kragujevca je danes 

v prvem srečanju drugega kola tek
movanja za srednje-evropski pokal 
zasluženo premagal odlično mad
žarsko moštvo Honved iz Budim
pešte z 2:1 (0:1). Povratna tekma 
bo 8. aprila v Budimpešti.

Cooper zopet 
britanski prvak

LONDON, 25. — Šestintridesetlet
ni Henry Cooper je spet osvojil 
naslov britanskega prvaka težke 
boksarske kategorije. V odločilnem 
srečanju je potolkel Jacka Bodella 
po točkah v 15 krogih. Cooper je 
pred 10 tisoč gledalci v Empire 
Poolu v Wembleyju štirikrat podrl 
na tla svojega nasprotnika.

KOŠARKA TEDENSKI KOMENTAR

Po nedeljskem počitku 
dva težka nastopa za Bor

Slaba organizacija košarkarskega turnirja na mladinskih igrah
Borovi košarkarji so v nedeljo 1 ekipe na zadnjem mestu lestvice

prepričljivo zmagali in so obenem 
prikazali tudi tehnično lepo igro. 
«Plavi» so predvsem v prvem pol
času zaigrali tako, kot še nikoli 
r tem prvenstvu. V obrambi so se 
vsi zelo potrudili in tako so lahko 
sprožili učinkovite protinapade, ki 
so popolnoma zmedli nasprotnika.

Kljub nedeljski zmagi, pa se po
ložaj na lestvici ni bistveno spre
menil, kajti neposredni nasprotnik 
za izpad, to je moštvo Zuccheri 
iz Bologne, je na lastnih tleh pre
magalo ekipo Trevisa z visokim i- 
zidom 72:56. Tretji kandidat za iz
pad, Robur iz Ravenne, pa je do
živel poraz v Gorici proti Parkettu.

Borba za obstanek se torej na
daljuje in ni izključeno, da bi na 
koncu prvenstva ne imele vse tri

............................................................................................................... .

WJES TEDENSKI PREGLED

2. am. liga: naša moštva brez poraza
3. am. liga: le Union in Devin klonila

21 kolo 2. amaterske nogometne | cu, ko je sodnik izključil kar tri 
lige je bilo za naše ekipe nad I Trebence. Obramba je tedaj zadr- 
vse uspešno.

Brežani so se vrnili iz Turjaka z

Wliimii.«iTT—flr~"~‘...... "T '-------——   

PRETEKLO NEDELJO NA LAŽNISMUČANJE

Šest zmag za N. Gorico

ARI Pd

18
13
12
11
9
4

4
8

10
14
13
18

8

Prihodnje kolo: (4.-5. aprila)
Bor — Zarja 
Breg - FARI Padova 
AGI - Sokol 
Panini in Ruini nadaljujeta svo- 

) pot z ramo ob rami. Obe sta 
magali. Panini je tokrat še^ enkrat 
okazal, da zasluži ta položaj, saj 
i premagal tokrat italijanskega pr- 
aka in to prepričljivo.
Triestina je gostovala v Anconi m 

» prišla domov praznih rok. Baby 
Irummel je na svojem igrišču sko- 
aj nepremagljiv in tudi Tržačani 
o se morali podrediti tej tradiciji 

Izidi sedemnajstega kola: 
Pastore - Esercito 3:0 
Bovoli — Casadio 3:2 
Renana - Portuali 3:0 
Panini — Bumor 3:1 
Ruini - Pall. Milano 3:0 
Baby Brummel — Triestina 3:1

Blok Torriane. skuša zaustaviti na 
pad Krasa

Prihodnje kolo:
Aurora — CSI 1 
ACEGAT — Olimpija 
PAV — Triestina B 
Turriaco — Kras 
Torriana — Bor B 

# * #
Borovke so v C ligi tudi v nede

ljo okusile poraz. Gostovale so v 
Vidmu, kjer jih je Porzio prema
gal. Borova ekipa stalno nastopa 
nepopolna in to je eden glavnih 
vzrokov za neuspehe

LAŽNA, 25. — V organizaciji Ob
činske zveze za telesno kulturo ob
čine Nova Gorica in v izvedbi SK 
Gorica je bil v nedeljo že tradi
cionalni 9. pohod «Po poteh IX. kor
pusa NOB» združen s tekmovanjem 
v veleslalomu in v skokih. Manife
stacije se je udeležilo 86 smučar
jev - tekmovalcev iz vse Primorske.

Rezultati veleslaloma: 
cicibanke: 1. Črnuta (N. Gorica) 

59”4
cicibani: 1. J. Franko (Solkan) 26”4 
ml. pionirke: 1. Keršovan (N. Gori

ca) 28”2
ml. pionirji: M. Franko (Solkan) 

33’’4
st. pionirke: 1. Bavdaš (Čepovan) 

64”2
st. pionirji: 1. Dolinšek (N. Gorica) 

54”1
ml. mladinci: 1. Černe in Gulin 

(Šempeter) 49”8
ml. mladinke: 1. Močnik (N. Gori

ca) 70”2
st. mladinci: 1. Mozetič (N. Go

rica) 43”2
člani: 1. Cej (Lokve) 48”4 
članice: 1. S. Franko (Solkan) 63”2 

Skoki:
ml. pionirji 1. Murovec (Čepovan) 

175,8 točke
st. pionirji: 1. Černigoj (Predme

ja) 195,7
mladinci: 1. Krivec (Lokve) 193,1 
člani: 1. Kolenc (N. Gorica) 218,7

Rajmund Kolenc

NOGOMEI
RIM, 25. — Italijanska nogomet

na zveza je danes objavila razpored 
finalnega dela tekmovanja mladin
skih amaterskih ekip. V ta del so 
se uvrstile reprezentance Itaiije, 
Španije, Nizozemske in Jugoslavije. 
1. maja bo v Viareggiu srečanje 
med Italijo in Španijo, 3. maja pa 
bo v Forte dei Marmi tekma Ju 
goslavija - Nizozemska. Finale za 
3. mesto: Forte dei Marmi, 3. maja 
ob 15., finale za 1. mesto pa prav 
tako v Forte del Marmi ob 17. uri.

so se
dragoceno točko, ki je seveda to 
liko bolj cenjena, kolikor se prven
stvo bliža h koncu. Srečanje kot 
celota sicer ni bilo preveč lepo. 
vendar pa je Breg zastavljeni cilj 
dosegel: domov se je vrnil brez 
poraza.

Uspešnejša je bila Vesna, ki je 
nasula ekipi SPI Isonzo v mrežo 
kar 5 žog. Vesna je tako potrdila 
da je v dobri formi, lepo uigrana, 
poleg tega pa je še vedno kandi
dat za končno zmago, ki bi po
menila tudi prestop v višjo ligo.

Tudi Juventina je prišla do po
membne točke, zlasti če pomislimo, 
da ji je uspelo izenačiti z moštvom, 
ki je bilo pred 14 dnevi na vrhu 
lestvice. Tekma pa-je dokazala, da 
moštvo Juventine nikakor ni manj 
vredno od ostalih, čeprav je zasi
drano na zadnjem delu lestvice. 
Kljub osvojeni točki pa se stanje 
moštva iz Štandreža na lestvici ni 
spremenilo in upanje na obstanek 
' ligi postaja vedno medlejše.

IZIDI
‘Pro Farra - Itala 1:0
‘Juventina - Lucinico 2:2
CRDA - ‘Aurisina 2:1

‘Vesna - Isonzo S.PI. 5:0
Libertas - »Fogliano 1:0

‘Isonzo Turjak - Breg 0:0
*S. Canzian - Rosandra 0:0

LESTVICA
Libertas 22 14 4 4 32 15 32
Vesna 21 12 5 4 32 19 29
Lucinico 21 11 6 4 27 9 28
P. Farra 21 8 10 3 29 24 26
S. Canzian 21 9 8 4 25 21 26
Is. Turjak 21 8 6 7 26 21 22
Rosandra 21 6 10 5 21 19 22
Aurisina 21 6 5 10 21 23 17
Fogliano 21 5 7 9 22 26 17
Itala 21 5 7 9 23 27 17
Breg 21 5 7 9 12 25 17
CRDA 21 6 5 10 20 33 17
Isonzo S.P.I 22 5 5 12 23 37 15
Juventina 21 3 5 13 24 38 11

žala pritisk Coopa in točka je bi
la tako rešena.

Primorje je nastopilo proti Stocku, 
i je bil v začetku prvenstva kar 

dobro moštvo. V nedeljo pa je bi
lo že kar takoj videti, da Tržača
ni ne bodo povzročali posebnih te
žav, in Prosečani so si z goloma 
Verginelle ter žužiča zagotovili 
zmago.

Zarja je z lahkoto odpravila CG 
Opčine, ki je na zadnjem delu 
lestvice. Tesna zmaga z 1:0 morda 

zadovoljila gledalcev, toda nas
protni vratar je bil izredno razpo
ložen, Bazovci pa so imeli nekaj 
smole, nekoliko pa so bili tudi ne
točni njihovi napadalci.

Devin je doživel četrti zaporedni 
poraz. Ekipi' se vedno bolj pozna 
pomanjkanje spretnega strelca in 
tako se moštvo nikakor ne more 
odlepiti od spodnjega dela razpre* 
delnice.

Vesna B je proti Roianeseju sla
bo začela. Po dveh prejetih golih 
je vse kazalo, da bo doživela hud 
poraz. Toda ohranila je mirno kri 
in Križani so odšli z igrišča kot 
zmagovalci.

Union je doživel poraz v sreča
nju z drugouvrščenim Portualejem. 
Podlonjerci so v prvem polčasu 
prevladovali in so v začetku dru 
gega polčasa celo povedli. Toda 10 
minut pred koncem je čok zakrivil 
enajstmetrovko in posledica ni bilo 
le izenačenje, ampak hud poraz s 
3:1.

IZIDI
COOP — Primorec 
Primorje — S točk 
Zarja — CG Opčine 
Tecnoferramenta — Devin 
Libertas O. — Libertas P.
Vesna B — Roianese 
Union — Portuale

LESTVICA

HAVANJC
BEOGRAD, 25. — Od 27. do 29. 

marca bo v Beogradu plavalno tek
movanje za mladince rojene v letih 
1952 in mlajše, katerega se bo u- 
deležijo 6 držav in sicer Jugosla
vija, Zah. Nemčija, Nizozemska, 
Francija, Italija in Španija. Za ita
lijanske barve bo nastopil tudi Tr
žačan Dario Leghissa, ki tekmuje 
za Triestino.

PRIHODNJE KOLO 
CRDA — Isonzo Turjak 
Rosandra — Juventina 
Lucinico — Aurisina 
Fogliano — Pro Farra 
Vesna — S. Canzian 
Breg — Itala

* 4» •

V 3. amaterski ligi je Primorec 
tudi tokrat pokazal premalo smisla 
za zaključni strel in ni dosegel no
benega zadetka. K sreči tudi nas 
protnik ni bil preveč uspešen, kar 
je prišlo do izraza zlasti proti kon-

0:0
2:0
1:0
0:1
1:1
4:3
1:3

Roianese — Primorje 
Portuale — Tecnoferramenta 
Devin - COOP 
Stock — Union

B. R.

V A skupini C lige

Zmaja Pro Patrie
BUSTO ARSIZIO, 25. — V zaosta- 

nogometni tekmi A skupine C 
lige je danes Pro Patria zasluženo 
premagala Alessandrio 1:0. Čeprav 
so bili v prvem polčasu domačini 
mnogo nevarnejši, se je ta zaklju
čil brez golov. V drugem polčasu 
pa je Alessandria zaigrala bolj od
prto in je to Pro Patria izkoristila 
ter v 88. minuti dosegla zmagoviti 
gol s Turinijem. Sodil je Testuzza 
i* Genove. i

Po tem srečanju je lestvica A 
skupine C lige taka: ' ' ~

■ Tre vi so in Lecco*87 točk 
36, Triestina 34, SoJbiatese 32, Ro- 
vereto 31, Alessandria ki Legnano 
28, Seregno in Udinese 27, Verbania 
25, Padova, Sottomarina in Venezaa 
24, Monfalcone in Pro Patria 23, 
Derthona in Trevigliese 21, Marzot 
to 20 in Biellese 18 točk

enako število točk (14 na primer).
V nedeljo bodo borovci počivali 

(prvenstva ne bo zaradi velikonoč
nih praznikov), nato pa jih čakata 
dve težki gostovanji: igrali bodo 
namreč proti prvemu in drugemu z 
lestvice (Dienai in Kinder Thiene). 
Zadnji dve tekmi pa bodo naši pred
stavniki igrali doma, to je proti 
moštvoma Castelfranco in Robur 
Ravenna.

Moštvo Je trenutno v dobri formi. 
Najboljši Borov strelec Peter Starc 
je zopet «našel» pot do koša in v 
nedeljo je v prvem delu igre zbral 
kar 23 točk, poleg tega pa je tudi 
v obrambi dobro lovil odbite žoge. 
Boris Fabjan je točno metal od da
leč. Dobro je opravil svojo nalo
go Adrijan Zavadlal, ki je dosegel 
nekaj lepih košev in je preudarno 
vodil igro «plavih». Toliko o posa
meznikih, sicer pa je bila zmaga 
sad zadovoljive skupne igre in 
predvsem dobre obrambe.

Izidi 7. povratnega kola:
Castelfranco — Siloplast 58:49
Dienai — Kinder 87:60
Bor — 4 Torri 65:47
Zuccheri — Treviso 72:56
Parkett — Ravenna 57:50
Costi — Don Bosco 63:52

LESTVICA
Die N’ai 18 15 3 1099 896 30
R. K. Thiene 18 13 5 1002 909 26
4 Torri Fe 18 10 8 1091 1069 20
Siloplast 18 10 8 999 989 20
Castelfranco 18 10 8 992 967 19
Don Bosco Ro 17 9 8 1059 983 18
C. Costi Re 18 9 9 1126 1130 18
A. P. Treviso 18 9 9 941 959 18
Parkett Go 18 9 9 954 978 18
Bor TS 18 5 13 900 1066 10
Robur Ra 17 4 13 929 1066 8
Zuccheri Bo 18 4 14 1004 1095 8

pini dve srečanji, in sicer ob 15, 
uri Polet — Bor ter ob 16. uri CSI 
— Vasari. Obe tekmi bosta na i- 
grišču Cologna.

Precej zanimiv bo slovenski der
bi, kajti obe moštvi se poteguje- 
ta za osvojitev prvega mesta. Tek
ma (če bo; s takšno organizacijo je 
pač vse mogoče) bi morala biti bor
bena in zanimiva.

* « •

V prvi italijanski ligi je prišlo 
do velikega presenečenja. V Vid
mu je prvi z lestvice Ignis klonil 
proti moštvu Snaidero, ki je zaslu
ženo zmagalo z 88:80. Na dnu lest
vice vse kaže, da je položaj za 
goriški SplUgen Brau nepopravljiv. 
Goričani so namreč v nedeljo klo
nili v Bologni proti neposrednemu 
konkurentu za izpad (Eldorado) z 
68:87. Goričani morajo odigrati še 
dve zelo težki tekmi: v Pesaru 
proti Pelmu in doma proti Ignisu: 
torej so praktično izločeni. Lestvi
ca je namreč naslednja: Ignis 36 
točk, Simmenthal 32, Fides in Al- 
l’Onesta 24, Noalex 22, Cantu 20, 
Snaidero 18, Virtus Pelmo in Eldo
rado 16, Spliigen 12, Brili Caglia- 
ri 4.

Začelo se je košarkarsko prven
stvo Mladinskih iger. V drugem 
kolu bi morali odigrati med dru
gimi tudi srečanji Polet — CSI in 
Bor — Vasari. Tekmi pa niso odi
grali, ker se na igrišče nista pred
stavile ne le ekipi CSI in Vasari 
ts»Keč#i Attl-mihOditeljev tur- 

A nirja- Naravno je, da to morali slo- 
1 venski moštvi znjagati z 2:0 b. b.

(, Novara bodo predstav-
» 19 r„.T federacije opravičili svojo od

sotnost.
Skratka, ta neresnost ne škodi sa

mo društvom, ki vlagajo trud za 
pripravo svojih ekip, temveč škodi 
košarkarskemu razvoju v mestu.

________________ ___ Danes bosta na sporedu v D sku-
HllllllllllIlllllllIHlUIIIIIIIIIIIIIIIUMlIlilllimMRHMIHlIllUIIMIIHIIIIIIIIiHlllllllllllHHIIIRMIIIIIIIIUIIHIHIIIIII

NA POVABILO ŠZ BOR

Košarkarski trener Pavlovič 
pripravlja naše igralce v Trstu

V prvi jugoslovanski ligi bo tre
ba res čakati na zadnje kolo, da 
bomo lahko spoznali zmagovalca te
ga izenačenega prvenstva. Olim
pija. Jugoplastika in Crvena zvez
da imajo še možnost osvojiti na
slov prvaka. V predzadnjem kolu 
so namreč zabeležili naslednje 1- 
zide: Olimpija — Rabotnički 95:80, 
Želiezničar — Maribor 104:64, Borac 
— Zadar 107:96, Beograd — Parti
zan 77:63, Jugoplastika - Lokomo
tiva 93:79, Crvena zvezda — Rad
nički 92:85. Lestvica pa je nasled
nja: Olimpija 34 točk, Jugoplastika 
in Crvena zvezda 32, Beograd in 
Lokomotiva 26 itd. Maribor je še 
vedno brez točk.

# * *

Črn dan za tržaška moštva. V B 
ligi je Uoyd prikazal lepo igro, 
zgubil pa je srečanje le za dve bori 
točki proti Irisu (70:72).

V C ligi sami porazi:
Romolo Marchi - Don Bosco 88:51 
Trieste Basket — Bologna 66:73 
Rimini — Italsider 61:57
V ženski A ligi pa je Calza Bloch 

dosegla pomembno zmago proti mo
štvu Lamborghini. Tržačanke so 
namreč na domačih tleh in po po
daljšku premagale nasprotnice t 
izidom 69:68.

b. L

priznani košarkarski | ekipe Bora (Opčine). 
Milutin Pavlovič iz JUTRI, V PETEK

Primorje 
Portuale 
Zarja 
Union
Libertas Prosek 
Libertas Opčine 
Tecnoferramenta 
Primorec 
Vesna B 
COOP 
Devin 
Roianese 
CG Opčine

18 16 0 2 70:13 32 
18 12 6 9 40:13 30
17 10 5 2 33: 8 25
18 9 5 4 29:25 23 
17 7 7 4 35:34 19
17 5 7 5 29:21 17
18 6 5 7 23:27 17
17 5 6 6 18:13 16
18 6 3 9 27:36 15 
18 4 2 12 19:42 10 
18 3 1 14 12:46 7
17 3 2 12 13:40 5
18 1 3 14 15:57 3

PRIHODNJE KOLO 
Libertas Prosek — Zarja ^ 
Primorec — Libertas Opčine 
CG Opčine — Vesna B

Včeraj je 
strokovnjak 
Ljubljane začel s tečajem za naša 
košarkarska moštva. Pavlovič je e- 
den največjih slovenskih (in morda 
jugoslovanskih) poznavalcev te šport
ne panoge. Med drugim je treni
ral tudi ljubljansko Olimpijo.

Tečaj, ki bo zelo koristil našim 
košarkarjem, se je začel včeraj in 
bo trajal štiri dni.

Spored pa bo naslednji:
DANES, ČETRTEK od 15. do 17. 

ure na stadionu tPrvi maj* teorija 
(za vse košarkarje Bora in Poleta, 
naraščajnike, mladince in člane); 
od 17.00 do 18. ure trening nara 
ščajniške ekipe Bora («Prvi maj»); 
od 18.00 do 19. ure trening nara
ščajnike ekipe Poleta (»Prvi maj»); 
od 20.00 do 22. ure trening članske

VPRAŠANJE 
SLUŽNOSTI KMETOV
(Nadaljevanje s 4. strani)

Od 9.00 do 10.30 teorija za vse 
košarkarje Bora in Poleta (telovad
nica Ul. Caravaggio); od 10.30 do 
12. ure (Ul. Caravaggio); mitii- 
basket Bor in Polet; od 15.30 do 
17.30 (Ul. Caravaggio) naraščajni
ki Poleta, trening. Zvečer teorija 
za trenerje in igralce.

SOBOTA
Od 8.00 do 10. ure trening član

ske Borove ekipe; od 10.00 do 12. 
ure trening Borovih mladincev; od 
12.00 do 13. ure trening naraščaj
nikov Poleta.

Vsem treningom in teoričnim u- 
ram lahko prisostvujejo igralci in 
ljubitelji košarke, ki se bodo od 
slovenskega strokovnjaka gotovo na
učili dosti novega in koristnega.

Dežela bo torej v kratkem po
stala lastnik trbiških gozdov iz 
sklada kultusa (bivših bamberških 
škofijskih lastnikov), sedaj pod 
pristojnostjo ministrstva za notra
nje zadeve v Rimu, v površini 
23.036 ha, dalje lastnica gozdov, 
ki jih upravlja državno podjetje 
za državne gozdove v Beli peči 
(last nekdanje kranjske dežele) 
in še gozdov, ki je že zanje za
ključila dežela Kupne pogodbe v 
nam še neznani površini od ob
čin, sosesk in zasebnikov. Skratka, 
vse gozdne površine v Kanalski 
dolini bodo v veliki večini prešle 
v last dežele. Ker je že tudi rud
nik v Rablju z vsemi napravami 
in velikimi zemljišči pod deželno 
pristojnostjo, je pravzaprav de
žela veleposestnik v Kanalski do
lini, z monopolnim vplivom na ce
lotno gospodarstvo Kanalske doli
ne. Kaže, da hoče dežela to svo
jo predominadjo v rudarstvu in 
gospodarstvu še razširiti.

VOJNI HOMAN SLOVENSKEGA NARODA

Lebring
Do večera je čez tisoč takih rigov že Slo mamo nadpre- 

Ine komisije in petinsedemdeset odstotkov pregledancev 
le vračalo iz dvorane sposobnih za vsako vojno službo. 
David je tistega dne vrnil dvoglavi monarhiji cel bataljon 

nilcev domovine. Zvečer, ko so se ostali člani komisije 
•panl vračali domov si Je neutrudljivi dr. David od zado- 
Istva mel roke, prepričan, da je med temi petdnsedemde- 
Imd odstotki vsaj deset odstotkov simulamtov, ki so se 
xizli globoko v same temelje lebrinške taboriščne stavbe, 
lih le on ta dan izkopal na svetlo. Toda tudi on nd vedel, 
se bo večina krtov, ki Jih je odkril, vrnila po drugih rovih 
prejšnja mesta; vedel ni, da ima ducat Romov, Šlikov, 

obod, Rodetov, Zugastov več močd kakor pa predsednik 
jgledovalne komisije...

Štirioglato, precej obširno ploskev 
kor štirje ogelni kamni obdajale štiri 
odega taborišča; to so bil«; upravna

sredi Lebringa so ka- 
najbolj znane barake 
baraka s centralnimi

pisarnami, ki je ležala ob vhodu taborišča, na levi strani 
ploskve je bila kantina, na desni zapor, a zadaj je bila cer
kvena baraka s križem vrh nastavka za zvon.

Prostorna ploskev med temi poslopji je bila namenjena 
cvetličnemu vrtu, ki naj bi oživljal središče tega žalostnega 
taborišča. Med potmi in stezami, posutimi z gramozom in 
peskom, so bile stisnjene številne okrogle in oglate cvetlične 
grede, na katerih je čez poletje životarilo nekaj suhljatih 
krmežljavih rož. Nasadi so bili podobni moštvu, ki jih je 
gojilo — živeti se jim ni ljubilo, a umreti kljub temu niso 
hoteli. Tako so od spomladi do jeseni hirali kakor njih oskr
bovalci Be- in Ce-befundovci, ki so se kakor sence vlačili med 
njimi. Kraj, ki je bdi namenjen za pašnik trudnim, bolehnim 
in obupanim očem, je bil s svojo prisiljenostjo poleg Golgote 
najbolj žalosten in njegovi prebivalci so se ga izogibali, kar 
se je dalo. Edino arestanti, viseči v mrežah oken, se včasih 
cele ure niso mogli nagledati te puščobe.

Ploskev je bila pokrita s tenko plastjo snega, skozi katero 
so molele redke posušene in gole bilke tega, kar je na gredah 
ostalo od poletja in jeseni. Ves Lebring je pokrila zima; 
barake s snežnimi strehami so bile podobne pobeljenim gro
bovom, kd leže sredi prostranega, šele komaj odprtega poko
pališča, kamor začnejo najprej pokopavati siromake brez 
spomenikov. Okolica tega živega pokopališča je bila spreme
njena v žalostno, pusto pokrajino, ki je niti okvir gozdnatega 
hribovja s svojo zeleno barvo ni mogel poživiti. Plašč četrte 
zime svetovne vojne je bil razgrnjen nad zemljo...

V oddelku B je na dveh golih pogradih skupne celice 
čepelo kakih dvajset jetnikov, čeprav je na tablici, pripeti 
na celičnih vratih, bilo zapisano: «Prostora za 12 oseb«.
Oddelek B je bil določen za jetnike s strogim zaporom, to 
je za tiste, ld so bili kaznovani tudi s postom. Gneča, čeprav 
neznosna, pa jetnikom ni presedala, kajti čim več jih je 
bilo skupaj, tem topleje je bilo. In to je bila pozimi najvaž
nejša stvar za tiste, ki so morali zaradi prestopkov prenašati

kazni v enem izmed štirih ogetnih kamnov lebrinškega tabo
rišča. Kljub medstenskim opažem so bili prostori silno mrzli, 
tembolj, ker so se peči kurile le zjutraj ter po opoldanski 
menaži. Zadnje čase so bile vse celice, tudi samice, tako 
nabite z arestanti, da je v njih vladala večna, smrdljiva, 
razgreta sopara.

Na spodnjem pogradu je okrog Talerhofovca Petrike čepel 
cel kup sojetnikov in prisluškoval njegovemu poltihemu pri
povedovanju. V prvem krogu, ki ga je tesno obdajal, so bili 
soldati Rainer, Dorn ter Talerhofovca Lokota in Žid Holera, 
vsi od bivšega bataljona št. 100. Petrika je šele dopoldne pri
šel v Lebring, toda s seboj je prinesel osem dni poostrenega 
zapora s postom, ki ga je moral takoj nastopati. Vzrok 
kazni je bil ta, da je na zbirališču na Dunaju že drugič 
hotel zatajiti svoj kadrski regiment ter je napovedoval neki 
tuj polk, o katerem je vedel, da je na ruski fronti. Ker je 
bdlo to že drugič, so ga ostreje priškrnila.

Petrika je po kratkem odmoru spet nadaljeval s pripo
vedovanjem svojih dogodb na južnotirolski fronti:

«... Matejčuk in Kaš-ul, ta dva starca, sta izmed vseh 
Talerhofovcev prehodila menda najbolj težavni križev pot, 
preden sta našla svoj grob. Kako jima je šlo pri bataljonu 
št. 100, tako in tako vsi veste. Toda nihče ni znal biti tako 
potrpežljiv in nihče od nas Talerhofovcev ni znal tako vdano 
prenašati trpljenja ter pri tem ohraniti upanje v končno 
zmago pravice nad krivico, v našo ukrajinsko stvar, kakor 
tadva. Zato smo ju vsi Talerhofovci neizrečeno ljubili in 
jima neomajno zaupali. Postala sta naša tiha voditelja. Naj
bolje je njima in nam šlo na Doberdobu... Toda smrt se 
Matej čuka in Kašula niti tam ni hotela usmiliti. Pri stotniji, 
kamor smo prišli, se je za nas začela nova Kalvarija. Ravnali 
so z nami kakor spočetka pri bataljonu št. 100, če ne še 
slabše. — Na Tirolskem smo bili na fronti visoko v gorah. 
Do italijanske LnAia. telo. čez tisoč m:\-ov. Matejčuk in 
Kašui sta se od’d#|f konča® dosedanje življenje in pobegniti

k Italijanom. Neke temne noči sta zginila... Toda imela sta 
smolo _ namesto v italijanski rov sta prišla do neke naše 
predstraže, ki je bila zakopana nekaj sto metrov pred našo 
linijo. Misleč, da sta že pred italijanskim rovom, sta klicala 
Italijana in jim dopovedovala, da sta dezerterja... Naša pred- 
straža jih je seveda pustila v rov, kjer so ju takoj zvezali, 
premlatili do nezavesti, nato pa eskortirali na poveljstvo, Tu 
ni bilo mnogokaj govoriti: starca sta morala priznati, da sta 
hotela dezertirati. Vojno sodišče, pred katerega sta bila po
stavljena, je napravilo kratek proces: smrt z ustrelitvijo...*

Petrika je prenehal, kakor bi moral šele premišljevati, 
kako naj nadaljuje. V krogu je bilo tako tiho, da se je 
čulo težko dihanje posameznih napetih grl. Potem je spet 
pripovedoval dalje:

«In potem se je zgodilo... Toda Matejčuk in Kašui tudi 
pri smrtni obsodbi nista imela sreče; še tu ju je preganjala 
krivica, ka se našemu narodu godi že stoletja in stoletja. 
Bataljon je komandiral neki major Mobius, kdove katere 
narodnosti. Najbrž pasje, kajti takih skotov bi matere ne 
mogle roditi. Ta Mobius je dosegel, da se je ob.odba na smrt 
poostrila še s tem, da sta si morala Matejčuk in Kašui 
sama skopati grob... Baje naj bi taka smrt služila drug1 m t 
strahovaini zgled, ker so se dezertacije že prej dogajale hi 
je morala med vojaki zadnje čase zelo popuščala.

Nekega jutra se je moral bataljon zbrati na jasi sredi 
prostranega gozda. Opazil sem, da je bila med drevjem polo
vica macesnov. Bataljon se je postavil v trikot, na tisti 
strani pa, Iti je ostala odprta, so pripeljali Kašula in Matej- 
čuka. Skoraj si nisem upal pogledati tja... Toda starca sta še 
kar možato stala pokonci. Postalo me je takoj skoraj sram, 
zato sem se tudi jaz trdneje postavil na noge. — Potem so 
jima prinesli orodje; Matejčuk je bil močnejši, je dobil 
kramp, Kašulu so dali lopato.

(Nadaljevanje sledi)
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Sporazum Jugoslavija-EGS
Pretekli četrtek so predsednik 

ministrskega sveta EGS P. Harmel, 
predsednik komisije J. Rey in član 
Zveznega izvršnega sveta T. Gran- 
fil podpisali triletni trgovinski spo
razum med Evropsko gospodarsko 
skupnostjo in Jugoslavijo. V pala
či EGS v Bruslju so se tako s 
formalnim aktom zaključila dolgo
trajna pogajanja med sosedne re
publiko in evropsko šesterico, ter 
je bila s tem postavljena osnova 
za tesnejše trgovinsko in gospo
darsko sodelovanje med partner
jema.

Sporazum ne rešuje vseh pro
blemov, ki obstajajo med Jugo
slavijo in EGS, je pa kakor rečeno 
okvir, osnova za nadaljnja spora
zumevanja. Z njim sta se Jugosla 
vija in EGS obvezali, da si bosta 
vnaprej priznavali olajšave, ki jih 
sicer priznavata najbolj »favorizira
nim* partnerjem in to glede od
merjanja carinskih in drugih daja
tev na uvoz oziroma izvoz blaga 
ter na mednarodni transfer plačil
nih sredstev za poravnavo obvez
nosti, izvirajoče iz medsebojne 
trgovinske menjave (člen 1 spora
zuma). Poleg tega si bosta Jugo
slavija in EGS vzajemno priznali 
največjo možno liberalizacijo v ok
viru Splošnega sporazuma o tari
fah in trgovini GATT (člen 3). S 
tem seveda odpadejo klavzule bi
lateralnih dogovorov s članicami 
EGS, kolikor se nanašajo na pred
met, ki ga obravnava sedanji spo
razum.

POMEMBNA
KOMISIJE

VLOGA MEŠANE

Posebno vlogo za bodoči razvoj 
gospodarskega in trgovinskega so
delovanja med Jugoslavijo in EGS 
bo igrala mešana komisija, ki jo 
bosta partnerja ustanovila na osno
vi člena 7 bruseljskega sporazuma. 
Komisija bo namreč skrbela za 
redno izvajanje dogovora, dajala 
partnerjema nasvete in si tudi 
sicer prizadevala za razvoj blagov
ne menjave med njima. Predvsem 
pa bo poskrbela za dosego novih 
sporazumov za blagovne vrste, ki 
so posebno pri srcu sosedni republi
ki, a ki jih sedanji sporazum ne 
obravnava. To velja zlasti za jugo
slovansko vino, tobak, koruzo in 
tekstil. Jugoslavija namreč z za
skrbljenostjo beleži, da se njene do
bave ne primer koruze evropski 
šesterici v zadnjem času nevarno 
krčijo: v zadnjem letu je ta iz
voz nazadoval s 23,7 na 13,1 mi
lijona dolarjev: izvoz tobaka v
EGS se je v letu 1969 zmanjšal z 
2,3 na 1,5 mil. dolarjev, itd. Zato 
je za sosedno republiko posebne 
važnosti ustanovitev mešane komi
sije, v okviru katere bodo ti pro
blemi lahko našli najprimernejšo in 
najhitrejšo rešitev. Kako bo z mo
rebitnim sporazumom za vino, je 
seveda pa zadnjih zapletljajih 
med samimi članicami EGS gle
de skupne kmetijske politike, po
vsem odprto vprašanje.

CARINSKE PRILOGE
IN PROTOKOL

Bruseljski sporazum EGS-Jugosla- 
vija bo stopil v veljavo 1. maja 
letos in bo trajal tri leta. Poleg 
glavne listine, ki predstavlja prvi 
skupni dogovor EGS po uvedbi enot
ne zunanje - gospodarske politike 
šestih članic 1. januarja 1970, sta 
partnerja podpisala tudi dve dalj
ši prilogi, in sicer eno o carinje
nju jugoslovanskih dobav rib, sad
ja, mineralne vode, lesnega oglja, 
lesnih izdelkov, preprog, kamnar- 
skih izdelkov, železarskih proizvo
dov in nekaterih drugih blagovnih 
vrst tržišču EGS, drygo pa o ca
rinjenju industrijskega in tehnične
ga blaga, ki ga bodo iz šesterice 
izvažali v Jugoslavijo. Dokumento
ma je dodan protokol, ki opisuje 
mehanizem, na osnovi katerega bo 
EGS določala višino prelevmanov 
na uvoz goveje živine in mesa Ju
goslovanskega izvoza, ter pet pisem, 
ki sta si jih izmenjala načelnika 
delegacij v zvezi s sporazumom in 
s poslovanjem bodoče mešane ko
misije.

Blagovna menjava med Jugosla
vijo in EGS se bo po novem lahko 
hitreje razvijala in dosegla nove 
razsežnosti. Predvsem pa se bo 
lahko normalizirala, tako da bosta 
partnerja lahko trdneje kakor doslej 
računala drug na drugega. 
Čeprav so jugoslovanski gospodar
stveniki v tem pogledu previdni 
in realisti, je vendar iz njihovih 
izjav razbrati, da si od sporazuma 
precej obetajo. EGS je navsezad
nje tržišče s 185 milijoni prebival
cev - potrošnikov, ki razpolagajo 
poprečno z 2.000 dolarji letnega 
dohodka na glavo in možnosti za 
prodor jugoslovanskega blaga na to 
tržišče se doslej izkoriščajo le v 
omejenem razmerju.

Kako se je v zadnjem času raz
vila trgovinska menjava med so
sedno republiko in EGS, je razvid
no iz naslednjih podatkov: lansko 
leto je Jugoslavija uvozila iz šeste
rice za 835,6 milijona dolarjev blaga 
(od tega 388,7 mil. iz Zahodne 
Nemčije in 317,2 mil. iz Italije); 
izvozila pa je v EGS za 471,6 mi
lijona dolarjev (od tega 226,3 mil. 
v Italijo in 162,3 mil. v Zah. Nem
čijo). V primeri z letom 1968 se 
je uvoz povečal za 19,2%, izvoz 
pa za 33,5%. Lanska bilanca pa se 
je ponovno zaključila s precejšnjim 
primanjkljajem na jugoslovanski 
strani.

VPRAŠANJE DOBAV MESA

Posebno težo ima v jugoslovan
ski zunanji trgovini izvoz goveje 
živine za zakol in govejega mesa.

V lanskem letu je sosedna republi
ka izvozila 32.800 ton živine in 
73.600 ton mesa, to je skupaj 
106.400 ton blaga. Sporazum z EGS, 
ki še posebej obravnava to postav
ko, ki je najpomembnejši kupec 
jugoslovanske živine in mesa ne le 
v šesterici, ampak na svetu. Italija 
sama je namreč lansko leto prevze
la 28.000 ton goveje živine in 37.400 
ton mesa jugoslovanskega izvoza. 
Z novim sporazumom se odpirajo 
možnosti, da se bodo jugoslovan
ske dobave mesa, in zlasti slovitega 
«baby - beefs. šesterici povečale za 
15% ali morda še v večji meri, 
kolikor ne bo «povzročalo posebne
ga vznemirjenja na tržišču*.

Sporazum pa tudi odpira jugoslo
vansko notranjo ekonomijo širše ka
kor doslej zunanjim vplivom, tako 
da se bo začela tesneje soočati z 
mednarodno gospodarsko realnostjo 
in konkurenco. Po eni strani bo 
priznanje olajšav, ki jih EGS dovo
ljuje drugim deželam v razvoju, 
odprlo nove možnosti za izvoz ju
goslovanskega blaga, po drugi pa

bo jugoslovanska industrija postav
ljena pred novo preizkušnjo.

POLOŽAJ SLOVENIJE

V sklopu zvezne republike velja 
to zlasti za Slovenijo. Ta namreč 
prodaja v EGS kar 73% vsega svo
jega izvoza. Lansko leto je Slove
nija izvozila na trg šesterice za 
1.374 milijonov dinarjev, uvozila 
pa za 2.736 milijonov dinarjev bla
ga, tako da 'se je njena bilanca 
zaključila s primanjkljajem 1.362 
milijonov dinarjev. Sedaj se ji nu
dijo možnosti za večje dobave na 
primer železnih in svinčenih cevi, 
železnih in jeklenih profilov, grad
benega lesa, lignita, mineralne vo
de, itd., v nasprotno smer pa za 
uvajanje sodobne tehnologije, know- 
how in znanstveno - razisko
valno sodelovanje s članicami ev
ropske šesterice. Večji promet med 
EGS in Jugoslavijo pa bo končno 
lahko ugodno vplival tudi na tran
zitno gospodarstvo v naši deželi.

E. F.

ZARADI BLAGEGA VETRA

Nevaren požar 
na Cape Kennedyju

Plameni niso prišli do rakete
CAPE KENNEDY, 25. - Zelo ne

varen požar je davi izbruhnil v 
bližini nosilne rakete, ki jo ameri- 
čani nameravajo izstreliti 11. aprila 
na Luno (odprava «Apollo 13»).

Do požara je prišlo, ko so pol
nili rezervoarje rakete s kisikom, 
ki so ga pripeljali s tremi avtoci- 
stemami. Vsa tri vozila so zgorela. 
Funkcionarji vesoljskega središča 
NASA so že pregledali celotno pod
ročje in odstranili vse osebe, ki ni
so sodelovale pri prelivanju kisi
ka. V bližini rakete so ostali samo 
vozniki avtocistem in tehniki. Tudi 
kozmonavti so odšli iz rakete, ker bi 
bilo sicer njihovo življenje v ne
varnosti.

Kisik v plinskem stanju je nena-
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ZAOSTRITEV GVERILE V LATINSKI AMERIKI

V Buenos Airesu so ugrabili 
paragvajskega konzula Sancheza

Ralaguerova vlada v Santo Domingu je prista
la na osvoboditev 21 političnih zapornikov

BUENOS AIRES, 25. — Neznan
ci so davi obvestili časopisne agen
cije in časopise, da so pripadniki 
»Argentinske fronte za narodno o- 
svoboditev« ugrabili paragvajskega 
konzula v mestu Ituzaingu (pokra
jina Corrientes). Ugrabitelji zahte
vajo v svojem sporočilu osvobodi
tev dveh svojih bojnih ((tovarišev, 
in sicer Carlosa Bellanave in Ale- 
jandra Rodolfa Balduja, ki ju je 
argentinska policija strahovito mu
čila.« Rok za osvoboditev obeh pri
pornikov v zameno za osvoboditev 
paragvajskega konzula je že pote
kel davi.

Takoj po prejemu obvestila so se 
časnikarji odpeljali z vso naglico 
do nekega javnega lokala v sredi
šču prestolnice. Ugrabitelji so nam

reč sporočili po telefonu, da bodo 
časnikarji našli pod okvirom neke
ga zrcala izčrpno poročilo o ugra
bitvi. Časnikarji so res našli spo
ročilo in o tem obvestili takoj jav
nost.

V sporočilu Je med drugim re
čeno, da je konzul Waldemar San- 
chez «veren hlapec paragvajskega 
diktatorja Stroessnerja« in da je 
tudi član ameriške vohunske služ
be CIA. Sanchez je šel v argentin
sko prestolnico, da bi se tam sre
čal s Stroessnerjenf. Neznanci so ga 
ugrabili, ko je skupaj s svojim šo
ferjem prodajal svoj avto nezna
nim kupcem. Ugrabitelji so izpusti
li šoferja 40 minut po napadu.

Iz Santo Dominga se je medtem 
zvedelo, da je tamkajšnja vlada pri-
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VČERAJ DOSPELI V CHAM0NIX

Živi in zdravi 
planinci z M. Blanca

Verjetno bi manj odporna Claude Jager in Alain Ba- 
del ne zdržala še enega prenočevanja v bivaku

CHAMONIX, 25. — S helikopter- člani ustaškega hrvaškega ((osvobo
jeni so danes rešili štiri planince, 
o katerih ni bilo vesti že od ne
delje zjutraj, ko so jih zadnjič vi
deli v žlebu Gervasutti pod vrhom 
Mont Blanca du Tacul.

Skupina štirih planincev bi se 
bila morala vrniti v gorsko kočo 
že v nedeljo zvečer ali v ponede
ljek zjutraj. Ker jih dopoldne ni 
bilo, so se iz Chamonixa odpravile 
reševalne skupine, slabo vreme pa 
Jim je onegomočilo iskanje. Nevih
te so ovirale tudi helikopterje, s 
katerimi so nameravali preleteti 
pobočje. Končno se je danes zju
traj vremj izboljšalo in tudi megla 
se je nekoliko dvignila. Iz Chamo- 
nixa je ob 6.15 vzletel helikopter, 
na katerem so bili poleg pilota še 
planinski vodnik in načelnik kasar
ne, in začel krožiti nad pobočjem. 
Na skalnati polici so končno zagle
dali štiri človeške postave. S pre
cejšnjo težavo je helikopterju uspe
lo, da je pristal na manjši plano
ti, do katere so planinci priplezali. 
Nemudoma je helikopter odpeljal 
v Chamonix Giovannija Fantona in 
Alaina Badela, se vrnil po Rober
ta Sorgatija in Clauda Jagerja, na
to pa še po vodnika in načelnika, 
ki sta seveda planincem dala pred
nost pri povratku.

Vsi štirje so v precej dobrem 
zdravstvenem stanju, čeprav jih je 
prenočevanje v improviziranih bi
vakih zelo utrudilo in izčrpalo. Zdi 
se, da so zdravniki našli pri Ja- 
gerju m- Badelu znake zmrznjenja 
na rokah in na nogah, kar pa ne 
predstavlja nobene nevarnosti.

Fantom je v pogovoru s časni
karji povedal, da sta jim v nede
ljo dopoldne dva plazova zaprla 
pot. Ostati so morali na skali, kjer 
so bivakirali v zelo neprijetnem 
položaju. Dodal je, da so vsi zelo 
izčrpani. Verjetno bi Jager in Ba- 
del ne zdržala še ene noči v zasil
nem bivanju, ker sta fizično neko
liko šibkejša, čeprav sta zelo izku
šena planinca. Posebno trda je 
predla najmlajšemu v skupini, 21- 
letnemu Badelu, ki je vojak v «Eco- 
le des Chasseurs des Alpes« v Cha- 
monixu.

llstaški zločinec Mac 
pred vrhovnim sodiščem

BEOGRAD, 25. — Današnja se
ja vrhovnega sodišča v Srbiji, ki 
je razpravljal o pritožbi na smrt 
obsojenega ustaškega terorista Mi- 
ljenka Hrkača je bila proglašena 
za tajno in se je nadaljevala brez 
navzočnosti časnikarjev in občin
stva. Zvedelo se je, da je v zaporu 
okrog 10 ljudi, ki so, kot kaže, bili

dilnega gibanja«. V interesu preiska
ve pa njihova imena doslej niso 
bila objavljena. Miljemko Hrkač je 
bil pred dnevi zaslišan v zvezi z 
obtožbo proti tem ljudem, ki so, 
kot kaže skupaj z njimi zapleteni 
v bombne atentate v beograjski ki
nodvorani «20. oktober» na beograj
ski železniški postaji in na zagreb
škem pokopališču. Med zasliševa
njem je Miljenko Hrkač tokrat po
sebno obremenil enega iz te skupi
ne za katerega je v prejšnji pre
iskavi na procesu proti njemu pred 
okrožnim sodiščem v Beogradu tr
dil da ni bil povezan z zločini. Po
leg tega je okrožno sodišče posla
lo vrhovnemu sodišču dokument, ki 
postavlja vprašanje, če je bil An
te Penanič neposredni Hrkačev so
delavec pri zločinih za katere ga je 
okrožno sodišče v Beogradu novem
bra lani obsodilo na smrt.

Ukrepi v zvezi 
z uživanjem mamil 
med mladino

RIM, 25. — Šolske in zdravstve
ne oblasti pripravljajo vrsto ukre
pov v zvezi z uživanjem mamil 
med mladino. Odkritje krožka 
«New Sporting Club«, v katerega 
so zahajali učenci skoraj 25 sred
njih šol v Rimu, je privedlo ob
lasti do resnega razmišljanja o tem 
pojavu.

Ravnatelji prizadetih šol so se 
sestali in skušali ugotoviti razloge, 
zaradi katerih se mladina vdaja 
mamilom. V glavnem naj bd bila 
dva vzroka: dajalki imajo preveč 
prostega časa in družine jih pre
puščajo same sebi. Sklenili so za
to, da bodo skušali urediti v šol
skem okviru popoldanske krožke, 
knjižnice, športne ekipe in poučne 
izlete.

Zdravstvene oblasti skušajo s 
svoje strani ugotoviti vzroke po- 
rastka potrošnje pomirjevalnih 
sredstev, ki vsebujejo mamila. Ver
jetno bodo morali z zakonom za- 
braniti prodajo, kakor velja to že 
za mamila sama.

Policija nadaljuje z zasliševa
njem dijakov, ki so jih zajeli na 
splavu in s preučevanjem odgovor
nosti, ki jo imajo nekatere osebe.

Nov primer »nezakonitega* naku
pa mamil je preprečila lekarnarica, 
«Dolgolasec» se je predstavil v le
karno in izročil recept za zdravi
lo, ki je vsebovalo mamilo. Le- 
kamarica je telefonirala zdravniku 
in ugotovila da naslov ne odgo
varja. Mladeniču je uspelo pobeg
niti z receptom.

stala na osvoboditev 21 političnih 
pripornikov v zameno za izpustitev 
ameriškega letalskega atašeja v re
publiki Santo Domingo polkovnika 
Orowleya. Predstavniki ((Zedinjene
ga poveljstva za borbo proti ponov
ni izvolitvi predsednika Balague- 
ra» niso sprejeli vladnih pogojev 
za zamenjavo. Vlada je namreč za
htevala, naj bi se zaporniki zame
njali na kakem poslaništvu južno
ameriških držav, ki naj bi ga do
ločili protivladni zaporniki. ((Zedi
njeno poveljstvo« je odbilo ta pred
log ter zahtevajo, da pride do za
menjave na nekem javnem trgu v 
Santo Domingu. Poveljstvo je po
pustilo le v tem, da je odložilo 
operacijo zamenjave za nekaj ur. 
Po novih zahtevah zapade rok za 
izročitev pripornikov ob 21. uri po 
srednjeevropskem času.

Gverilci v Santo Domingu so za
htevali, naj policijske in vojaške 
oblasti nehajo patruljirati mestne 
ulice in naj se ne drznejo začeti 
kako akcijo z namenom, da hi pri
jele ugrabitelje. Ameriškega letal
skega atašeja straži 50 do zob obo
roženih mož. Najrahlejši sum, da 
oblasti skušajo priti do ugrabite
ljev bo pomenil takojšnjo justifi- 
kacijo ameriškega diplomata. Te 
vesti je potrdil tudi sam diplomat 
Crowley, ki je poslal lastnoročno 
podpisano pismo.

m uvoz 
albanskih publikacij

BEOGRAD, 25. — Na današnji 
seji prosvetno - kulturnega sveta 
zvezne skupščine je namestnik zvez
nega tajnika za notranje zadeve 
Dragovič odgovarjal na vprašanje 
poslanca in ravnatelja albanskega 
dnevnika «Rilindže» o zaplembi uvo
ženih publikacij iz Albanije. Izjavil 
je, da so organi notranje uprave rav
nali popolnoma po zakonskih predpi
sih ter zaplenili samo publikacije ka
terih uvoz je prepovedan oziroma 
publikacije za uvoz katerih «Ri- 
lindža* ni imela dovoljenje. Na isti 
seji je zastopnik zveznega izvrš
nega sveta na zadevno vprašanje 
v zvezi z afero ladje «Cavtat» iz
javil, da so organi notranje uprave 
doslej vložili kazenske prijave pro
ti štirim članom posadke «Cavtat», 
dvema carinikoma iz Šibenika in 
trem nameščencem podjetja «Brodo- 
komerc* iz Šibenika zaradi zlora
be uslužbenega položaja, sprejema 
podkupnine in nedovoljene trgovine. 
Preiskavo vodita okrožni sodišči v 
Dubrovniku in Šibeniku.

Zastopnik zveznega izvršnega sve
ta je nadalje dejal, da so ugoto
vili, da so v zadnjih dveh letih ne
katere jugoslovanske ladje tihota
pile cigarete in da se s tihotaplje
njem cigaret ukvarja več tujih la
dij. Organi notranje uprave so v 
zadnjih dveh letih vložili kazenske 
prijave proti 41 osebam, prijave za 
carinske prekrške proti 30 osebam 
(jugoslovanskim in tujim državlja
nom) in zaplenili skoraj 12 milijo
nov cigaret, eno ladjo, dva motor
na čolna in tri potniške avtomobile, 
s katerimi so se cigarete tihotapile.

doma prišel do motorja nekega vo
zila in se vnel. Plameni so se v 
trenutku dvignili visoko v nebo. 
Vozniki so takoj zapustili avtoci- 
steme, tehniki pa so medtem preki
nili dovajanje kisika. Popolnoma 
sta zgoreli dve vozili, tretje pa je 
bilo močno poškodovano.

Tehniki so prekinili vzvratno štet
je; upajo pa, da ga bodo čimprej 
lahko nadaljevali. Predstavnik cen
tra je izjavil, da so vsakokrat de
lali na ta način in da ni nikoli pri
šlo do incidentov. Danes se je to 
pripetilo prvič, verjetno zaradi bla
gega vetra, ki je v tistem trenut
ku pihal in ki je pospešil spojitev 
kisika v tekočem stanju z zrakom.

Pozneje so sporočili, da je prišlo 
do požara na treh vozildh varnost
ne službe in ne na avtocisteroah. 
Vozila so se baje odpeljala iz ne
varnega pasu z majhno zamudo, ko 
so hlapa kisika že legli na tla 
bližnje okolice.

Nadalje so sporočili, da so teh
niki že nadaljevali z vzvratnim 
štetjem.

Grške oblasti 
izpustile 9 jetnikov

ATENE, 25. — Grške oblasta so 
sporočile, da so izpustili devet po
litičnih jetnikov, med katerimi je 
bila tudi ena ženska. V uradnem 
poročilu je tudi poudarjeno, da so 
od lanskega septembra «že» izpu
stili 297 jetnikov, od katerih je bi
lo 58 žensk.

O podelitvi svobode jetnikom od
ločajo trije sodniki, ki proučujejo 
stanje vseh oseh, ki so jih ujeli in 
zaprli za časa državnega udara v 
Grčiji aprila leta 1967, ker so bili 
«nevami za javni red«.

MOSKVA, 25. — Te dni zaseda v 
sovjetski prestolnici kongres ((Zdru
ženja pisateljev ruske federacije«. 
Ocene, ki jih dajejo o pisateljih in 
pesnikih, so zelo globoke in pre
učene, včasih tudi nekoliko ostre. 
O pesnikih je poročal Vasilij Fjo 
d.orov, o prozi pa Mihail Aleksejev. 
Ker na kongresu ni dovoljena na
vzočnost tujih dopisnikov, predaja
ta uradne vesti agencija «Tass,> in 
revija (diteratumaja gazieta«.

MIKROKOAKSIALNI
KABLI

ZA TELEFONSKE ZVEZE

Družba Pirelli je začela pred 
kratkim izdelovati poseben ml- 
krokoaksialni kabel za telefonske 
zveze. Kabel sestoji iz osrednje
ga bakrenega prevodnika s pre
merom 0,65 mm, okoli katerega 
je ovita izolirna plast iz polieti
lena. Vse to je zopet zajeto v 
cevi, ki jo sestavlja zunanji ko
aksialni prevodnik z debelino 0,1 
milimetra, prevodnik sam pa je 
obdan z novo izolacijsko plastjo 
iz posebnega papirja. Celoten ka
bel meri v premeru 3,6 mm. Te
lefonska družba SIP je uvedla 
nov Pirellijev izdelek v svoje 
medkrajevne naprave in je spe
ljala prvih 12 km nove zveze 
med dvema terminaloma v Mon
zi. SIP kabel šteje 20 mikro- 
koaksialnih kablov skupaj in ima 
zato zelo visoko zmogljivost. Na 
sliki primer kabla, ki ga sestav
lja 10 mikrokoaksialnih kablov 
Pirelli.

Z bogato izbiro krasnih belokranjskih in drugih prelepih 
PIRHOV, ki jih je mojstrsko poslikal s slovenskimi narodnimi mo
tivi znani ljubljanski umetnik JOŽE UČAK ter še mikavnih minia
turnih BUTAR (vse skupaj v nadvse prikupnih pletenih košaricah) 
voščimo vsem odjemalcem vesele velikonočne praznike. Zglasite se

pri nas!
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O O P K 1 J E NOV

KASINO V UUBUANI
Kazino na evropski ravni v jugo
slovanskem »Milanu« s sedežem v 
modernem, izbranem in središčnem

HOTELU SLON
Dve restavraciji, od katerih ena 
tipična, nočni klub, dva bara, dve 
kavarni, slaščičarna, sladoledarna 
snackbai

KOULETns, BAGCARA. CHEMIN DE FEK BLACK JACK

VELETRG0VSK0 PODJETJE

CENJENI POTROŠNIKI!

Mano6«
POSTOJNA

Ali že veste:
da je v Sežani odprta blagovna hiša z imenom «N ANOS» Supermarket 
da bo vaša kuhinja bogato založena z vsem, kar potrebujete za dobro in 
zdravo prehrano
da boste lahko modno in kvalitetno oblečeni
da vas kolektiv «NANOS» Supermarketa v Sežani pričakuje in se priporoča 
da je naše geslo hitra in solidna postrežba ter konkurenčne cene

NASVIDENJE!

Lir

Ameriški aperitiv Riccadonna
1 liter 650

Predjed na olju «$ol d’Oro »
neto 200 g 290

Kuhana gnjat 

Vloženo sočivje
100 g

300 g bruto teže

195

160
Narezek

3p0 g bruto teže 125

Vino Frascati, voljno in rezko
buteljka 1,800 litra 550

Maslo
zavojčki po 500 in 250 g 100 g 128

Ravioli in tortellini Giordani
neto 200 g 180

Stari sir za ribanje
100 g 180

Lupljeni paradižniki Elvea
500 g bruto teže 95

Moka cvet
1 kg 115

Grah, boljše kakovosti Regia
500 g bruto teže 110

Švicarski sir Emmenthal
100 g 150

Ananas Yapo
neto 830 g 290

Whisky Johnnie VValker
0,750 litra

Pince s samim maslom

GOLOBICA SIPAN

620 g G 80

820 g 9 30

420 g 500

750 g

C00PERATIVE 0PERAIE 
DELAVSKE ZADRUGE
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